
 ایمان : شهردار منطقه 7 قم گفت :با هدف روان سازی ترافیک و بهبود عبور و مرور حمل و 
نقل عمومی و در راستای اجرای مصوبه شورای هماهنگی ترافیک استان اجرای محدویت ترافیکی 

خیابان 19 دی )باجک(  در دستور کار قرار گرفته است .
جهانبخش نجف زاده با اعلام خبر فوق اظهار داشت : این طرح با توجه به لزوم کاهش بار ترافیکی چهار 
راه بازار و مسیر منتهی به میدان مطهری اعمال شده که توسط نصب بنر در سطح منطقه و در محل های 

مشخص شده اطلاع رسانی شده است .
وی در خصوص مسیر های جایگزین افزود: خودروهای عبوری میتوانند در خیابان باجک و از کوچه 
مخابرات راست گرد نموده و با انتخاب مسیر خیابان ساحلی یا پل شهید رجایی به طرف بلوار امام موسی صدر 

حرکت کنند. شهردار منطقه 7 ضمن دعوت از شهروندان در خصوص همکاری با عوامل راهور در اجرای این 
طرح گفت : باتوجه به هدایت خودروها به کوچه مخابرات این شارع از طرف خیابان 19 دی به سمت خیابان 
ساحلی یک طرفه بوده و در سراسر این معبر تابلوی توقف مطلقا ممنوع و حمل با جرثقیل نصب شده است . 
نجف زاده در پایان با اشاره به نصب دوربین های ترافیکی در ورودی به طرح ترافیکی افزود: با توجه به عدم 
امکان دور زدن خودرو ها و نبود مسیر های هدایت کننده به شوارع دیگر، پس از کوچه مخابرات، رانندگان 
عزیز  با اجرای اطلاع رسانی های  انجام شده باعث تسهیل در عبور و مرور شوند. اجرای طرح محدویت 
ترافیکی در خیابان 19 دی از ابتدای کوی مخابرات بطرف چهار راه بازار با همکاری پلیس راهور در دستور 

کار قرار گرفته است . 

مانور امداد و نجات غواصی در دریاچه بوستان جوان
شهردار منطقه 7 قم خبر داد:

اجرای محدودیت ترافیکی در خیابان باجک

مصاحبه صریح آیت ا... هاشمی رفسنجانی درباره دوران دفاع مقدس 

فتنه گری درباره مسائل پایان جنگ تمام نمی شود 
آیت الله هاشمی رفسنجانی در مصاحبه ای صریح با سایت شخصی خود به 

بیان ناگفته هایی از 8 سال دفاع مقدس پرداخت. 
وی در بخشی از این مصاحبه گفت: تا مدتی که من فرمانده جنگ نبودم. دو، سه 
عملیات مثل رمضان و والفجر مقدماتی انجام شد که ناموفق بود. در همان چند عملیات 
هم بین ارتش و سپاه اختلاف افتاد.ارتش می خواست کلاسیک بجنگد و سپاه هم اصل 
غافلگیری را انتخاب کرده بود. بالاخره ضرورت پیدا کرد که کسی در آنجا باشد و جنگ 
را فرماندهی و این اختلافات راحل کند که من از سوی امام به عنوان فرمانده جنگ 

انتخاب شدم. 

متن کامل مصاحبه آیت الله هاشمی رفسنجانی به این شرح است: 
 محضرتان رسیدیم تا سخنان جناب عالی را به عنوان یکی از اصلی 

ترین امنای حضرت امام در طول سال های دفاع مقدس بشنویم و 
براساس رسالت رسانه ای خویش در جامعه منعکس نماییم. اولین 

سوال خود را اینطور شروع می کنم که آیا امکان این موضوع 
وجود داشت که کاری کرد که این جنگ شروع نشود؟ یعنی 
امکان پیش گیری از جنگ از ناحیه ما وجود داشت؟ اصلا 

چرا جنگ شد؟ ...

نخستین روزنامه استان قم
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با امضای 224 نماینده  صورت گرفت؛ 

قدردانی مجلس از مواضع 
رییس جمهور در نیویورک

ایمان: وزارت اطلاعات تلاش شبکه بی بی سی فارسی 
برای سرقت اسناد هنری، تاریخی و فرهنگی ایران را ناکام 

گذاشت.
به گزارش روابط عمومی وزارت اطلاعات، سربازان گمنام 
با اشراف و رصد هوشمندانه، عملیات سرقت  امام زمان)عج( 
را  ایران  اسلامی  جمهوری  فرهنگی  و  تاریخی  هنری،  اسناد 

خنثی کردند. شبکه معاند بی بی سی برای جبران ناکامی های 
خود با استفاده از عناصر وابسته داخلی، بر خلاف عرف و قوانین 
حاکم بر رسانه ها و حقوق بین الملل اقدام به سرقت اسناد 
تاریخی از مراکز اسناد آرشیوی رسمی کرد که این عملیات 
اقدام لازم  و  زمان)عج( شناسایی  امام  توسط سربازان گمنام 

صورت پذیرفت...

ابوترابی نایب رئیس مجلس:

آقای» رسایی«،  مجلس جای عربده کشیدن نیست

وزارت اطلاعات اعلام کرد:

ناکامی بی بی سی در سرقت 
اسناد تاریخی و فرهنگی ایران 

استاندارقم :

توسعه گردشگري مذهبي در قم تحول آفرین خواهد بود

ایمان: 224 نماینده مجلس شورای اسلامی در بیانیه ای از مواضع رییس جمهور کشورمان در موضوعات مطروحه در سازمان 
ملل تقدیر و اظهارات زشت و مداخله جویان کامرون نخست وزیر انگلیس را محکوم کردند. 

 ضرغام صادقی در نشست علنی روز یکشنبه مجلس شورای اسلامی بیانیه 224 نفر از نمایندگان را در حمایت از مواضع حسن روحانی 
رئیس جمهور کشورمان در سفر به نیویورک و حضور در مجمع سالیانه سازمان ملل قرائت کرد. متن بیانیه بدین شرح است: اکنون که سفر 
حجت الاسلام والمسلمین روحانی رئیس جمهور محترم برای شرکت در مجمع عمومی سالانه سازمان ملل در نیویورک به پایان رسیده است، 
جا دارد از مواضع متین و حق طلبانه ایشان در دفاع از حقوق ملت ایران به ویژه حق استفاده از انرژی صلح آمیز هسته ای سپاسگذاری کنیم. 
همچنین لازم است از مواضع ریاست محترم جمهور نسبت به مداخلات ناروای آمریکایی ها تحت عنوان ائتلاف ضدداعش در سوریه و عراق و 

نمایش مضحک مبارزه با تروریسم قدردانی کنیم....

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

احداث سورتمه ریلی در  بوستان علوی 
8

2

2

8

2

2

7

محمد صادق صالحی منش - استاندار قم

در پي درگذشت والده آیت الله هاشمي شاهرودي:

 پیام تسلیت استاندار قم به نائب رئیس مجلس خبرگان رهبري
استاندار قم با صدور پیامی در گذشت والده آیت الله هاشمي شاهرودي را به وی تسلیت گفت.

متن پیام حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش خطاب به آیت الله هاشمي شاهرودي بدین 
شرح مي باشد:

بسم الله الرحمن الرحیم
»الذین اذا اصابتهم مصیبه قالو انا لله وانا الیه راجعون«

جناب مستطاب آیت الله حاج سید محمود هاشمي شاهرودي)دامت عزه(
سلام علیکم و رحمه الله

ضایعه درگذشت والده ماجده جنابعالي و ام الشهداء، موجب تاسف و تاثر گردید.آن بانوي متقي 
در کنار همسر فقید خویش، عمري را در راه تحقق حاکمیت دین خدا و ترویج ارزش هاي الهي 
سپري کرد و با تربیت فرزندان لایق و شایسته اي همچون جنابعالي و سه شهید بزرگوار، به 

شایستگي دین خود را نسبت به اسلام و قرآن و انقلاب اسلامي ادا نمود.
اینجانب ضمن ابراز همدردي و تسلیت این غم وارده به محضر شریف جنابعالي ودودمان مکرم 
هاشمي شاهرودي، امیدوارم روح پاك و مطهر آن فقیده سعیده با فرزندان شهیدش در بهشت 

برین همنشین گردد.

روابط عمومی شهرداری قم
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ایمان: استاندار قم با اشاره به نقش 
گفت:  آباداني  و  توسعه  در  توریسم 
توسعه گردشگري مذهبي در قم تحول 

آفرین خواهد بود.
صالحي  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
منش در جلسه کارگروه گردشگري استان 
قم که در تالار امام رضا)ع( استانداري برگزار 
شد با بیان این که استان قم از زیرساخت هاي 
مناسبي در بخش گردشگري برخوردار است 
بر توسعه توریسم مذهبي در قم تاکید کرد.

استاندار قم با بیان اینکه سایر زیرساخت هاي 
مورد نیاز براي سرمایه گذاري در توریسم 
از جمله آب و برق در استان قم مهیا است 
به بیش از 2 هزار قطعه زمین هاي مرغوب 
و بلااستفاده یا بي کاربري مناسب در نقاط 
مختلف شهر اشاره و تصریح کرد: شهرداري 
با  مشارکت  ها  طرح  قالب  در  تواند  مي 
صاحبان این املاک و سرمایه گذاران زمینه 
در  نیاز  مورد  واحدهاي گردشگري  ایجاد 
قم را فراهم نماید.وي افزود: انجام ساخت 
این  در  گردشگري  کاربري  با  سازهاي  و 

در  بخش  این  رونق  بر  علاوه  ها،  محل 
استان، احیاي بافت هاي ناکارآمد شهري را 
نیز به دنبال خواهد داشت. صالحی منش 
سرمایه  به  استان  ویژه  نگاه  به  اشاره  با 
گذاري بخش خصوصي و حمایت بیش از 
پیش از این بخش گفت: میراث فرهنگي و 
گردشگري باید به همکاري دیگر سازمانهاي 

مسئول، زمینه هاي سرمایه گذاري در بخش 
خصوصي براي توسعه گردشگري و افزایش 
فضاهاي اقامتي و توریستي در قم را فراهم 
کند. استاندار قم همچنین با اشاره به نقش 
آباداني  و  و عمران  توسعه  در  گردشگري 
گفت: توسعه این بخش در قم تحول آفرین 

خواهد بود.

رویکرد علم محور در دانشگاه هاي 
قم تقویت شود

استاندار قم  همچنین در دیدار رئیس 
دانشگاه آزاد اسلامي قم خواستار تقویت 
رویکرد علم محور در دانشگاه هاي استان 
شد. حجت الاسلام صالحي منش توجه 
بیش از پیش مسئولان به توسعه ي کیفي 
دانشگاه ها را خواستار شد. استاندار قم نقش 
دانشگاه ها در پیشرفت کشور را مورد توجه 
قرار داد و افزود: قم با دارابودن مجموعه هاي 
تحقیقاتي و علمي فراوان ظرفیت ویژه اي 
براي بهره برداري از پایان نامه ها و تحقیقات 
علمي دانشجویان و اعضاي هیئات علمي 
دانشگاه ها در سایر بخش ها از جمله صنعت 
دارد. وي با بیان اینکه دانشگاه آزاد اسلامي 
از  در سالهاي اخیر پیشرفت هاي خوبي 
رویکرد  است،  داشته  کیفي  و  کمي  نظر 
دانش محور توسط مسئولین این دانشگاه 
را بسیار مهم توصیف و خاطرنشان کرد: اسا 
فعالیت هاي دانشگاه هاي استان باید مبتني 

بر رشد علمي و علم محور باشد.

ایمان: شهردار قم از بهره برداري از چندین پروژه 
فضاي سبز در سطح قم در مهر ماه خبر داد. 

محمد دلبري در بیستمین جلسه بررسي پروژه هاي 
مدیران  و  معاونین  حضور  با  که  قم  شهرداري  شهري 
شهرداري قم برگزار شد با اشاره به برگزاري مستمر این 
جلسات اظهار کرد: یکي از مسائل مهمي که در این جلسه 
مطرح مي شود موضوع اولویت بندي پروژه هاي شهري است 
که بر اساس شرایط اجراي پروژه ها، مکان اجرا و همچنین 

اهمیت پروژه طبق کارکرد مشخص مي شود. 
وي ادامه داد: هنگامي که پروژه اي در این جلسه به عنوان 
اولویت مشخص مي شود باید تمام دستگاه ها و سازمان هاي 
شهرداري دست به دست هم  بدهند تا مشکلات و موانع 
پیش روي عملیات اجرایي آن را بر طرف کرده و پروژه را در 

موعد مقرر به بهره برداري برسانند.
شهردار قم مهر ماه را ماه بهره برداري از پروژه هاي فضاي 
سبز در قم دانست و ابراز کرد: با عنایت به تاکید دکتر 
لاریجاني رئیس مجلس شوراي اسلامي براي مقابله با تخریب 
باغ ها در قم، یکي از پروژه هایي که در این ماه به بهره برداري 

مي رسد افتتاح بوستان خانوادگي شهداي اصناف است.
دلبري ادامه داد: این پروژه به منظور جلوگیري از تخریب 
باغي در بلوار 1۵ خرداد شکل گرفت که آماده بهره برداري 
است و امیدواریم با حضور دکتر لاریجاني به بهره برداري 

رسیده و در اختیار شهروندان قرار گیرد. 
وي همچنین با اشاره به روز آتشنشان در هفتم مهرماه 
بیان کرد: امیدواریم با راه اندازي ایستگاه هاي جدید و جذب 
نیروهاي متخصص مورد نیاز بتوانیم ضریب ایمني را در 

شهر قم تا حد زیادي افزایش دهیم. شهردار قم همچنین بر 
تسریع در اجراي عملیات اجرایي پل هاي جمهوري و تقاطع 
1۵ خرداد و عمار یاسر تاکید کرد و گفت: مسیر اصلي پروژه 
پل هاي جمهوري طبق برنامه باید در آبان  ماه افتتاح شود و 

عرشه پل 1۵ خرداد نیز در آذر ماه باید به اجرا برسد. 
دلبري با اشاره به اینکه شهر قم به واسطه حضور حضرت 
معصومه )س( به ام القراي جهان اسلام تبدیل شده است، 
ابراز کرد: یکي از کارهایي که در قم باید انجام شود ساماندهي 
ورودي جعفریه که حضرت معصومه )س( از آن وارد قم 
شده اند است که باید با بهترین طرح چه از نظر معماري 
ایراني اسلامي و چه از نظر مصالح انجام شود تا ام القراي 
جهان بودن قم را براي کساني که از این مسیر و همچنین 

مسیر تهران وارد قم مي شوند تداعي کند. 

گفت:  قم   دانشگاه  علمی  هیئت  عضو  ایمان: 
و سال  بحرانی است  قم  استان  وضعیت جاده های 
گذشته به ظرفیت یک هواپیمای بوئینگ 747 کشته 

داشتیم که این زیبنده استان قم نیست.
 دکترسیدمحمدحسین دهناد  پنجشنبه شب در جلسه 
هم اندیشی وزیر راه و شهرسازی با اعضای هیئت علمی و 
استادان دانشگاه های قم  افزود: تجربیات در دنیا نشان داده 
است 9۵ درصد تصادفات قابل پیشگیری بوده و در صورتی 
که همت کنیم می توانیم آمار تصادفات جاده ای را در استان 

قم کاهش دهیم.
مدیرمرکز کنترل ترافیک شهرداری قم بیان کرد: نظارت 

بر حمل و نقل و ترافیک می تواند تصادفات را کاهش دهد 
ولی در حال حاضر به دلیل هماهنگ نبودن پلیس راهور 
با وزارت کشور و وزارت راه و شهرسازی، موجب شده که 
سیستم هایی که در جاده ها اجرا می شود نتواند پاسخ شایان 

توجهی داشته باشد.
وی افزود: اجرایی نشدن برخی سیستم های نظارتی، 
شرایط را برای بی اعتمادی مردم جامعه فراهم کرده است. 
 ـتهران  به گونه ای که اگر از رانندگان عبوری در جاده قم 
در ارتباط با دوربین های جاده ای پرسش شود می گویند 
دوربین ها کار نمی کنند، زیرا بارها با سرعت بالا عبور کرده 

و هیچ جریمه ای دریافت نکرده اند.

دهناد ادامه داد: در صورتی که نظارت به شایستگی انجام 
شود در 10 سال آینده شاهد کاهش تصادفات ترافیکی 
هستیم و اگر در بحث ترانزیتی بتوانیم حمل و نقل ریلی را 
از شمال به جنوب و از شرق به غرب ایجاد کنیم، از صدور 

نفت بی نیاز می شویم.
استراتژیک  موقعیت  قم  در  افزود:  قم  مشاور شهردار 
ترانزیتی وجود دارد و در صورتی که پایانه شمالی ایجاد 
شود پروژه پرحاشیه و جنجال برانگیز قم احیا خواهد شد 
و برای دستیابی به این مهم در تلاش هستیم پایانه شمالی 
که تجمیع کننده حمل و نقل شهری است را در شهر قم 

ایجاد کنیم.

استاندارقم :

توسعه گردشگري مذهبي در قم تحول آفرین خواهد بود

ایمان: معاون خدمات شهري و امور اجتماعي شهرداري قم از راه اندازي مرکز 
تحقیقات و توسعه گل و گیاه براي نخستین بار خبر داد.

مهدي اصفهانیان مقدم در بیستمین جلسه بررسي پروژه هاي شهري شهرداري قم که با 
حضور شهردار، معاونین و مدیران شهرداري قم برگزار شد از راه اندازي مرکز تحقیقات و توسعه 
گل و گیاه در قم خبر داد و اظهار کرد: این مرکز براي نخستین بار به همت شهرداري منطقه دو 
و سازمان پارک ها و فضاي سبز شهرداري قم راه اندازي شده است. وي ادامه داد: این مرکز پس 
از احساس خلا در این زمینه و با بررسي  و کار کارشناسي انجام شده در بوستان نبوت واقع در 
منطقه دو شهر قم راه اندازي شد. معاون خدمات شهري و امور اجتماعي شهرداري قم در ادامه به 

تبیین اهداف راه اندازي این مرکز اشاره کرد و گفت: این مرکز به منظور انجام بررسي هاي علمي 
در راستاي انتخاب گونه هاي گل و گیاه متناسب با اقلیم و شرایط جوي شهر قم آغاز به کار کرده 
است. اصفهانیان مقدم افزود: متخصصین و کارشناسان این حوزه در مرکز به کار گرفته شده اند تا 
در این زمینه فعالیت کرده و در خصوص گونه هاي مختلف گل و گیاه و چگونگي تکثیر و توسعه 

آن در قم تحقیقاتي را انجام دهند. 
وي در پایان خاطرنشان کرد: اجراي الگوهاي مهندسي سبز نیز بخشي از فعالیت هاي این 
مرکز است که امیدواریم بتواند سهم بسزایي در ارتقاء سطح علمي توسعه فضاي سبز در شهر 

قم داشته باشد. 

ایمان: مدیرکل انتقال خون استان قم با اشاره به 
اینکه 19 هزار و 352 نفر در شش ماه نخست امسال 
اهدای خون داشته اند، گفت: با مقایسه این آمار با شش 
ماه نخست سال گذشته شاهد رشد 5.2 درصدی 

هستیم.
مرتضی نوریان ، با اشاره به اینکه 19 هزار و 3۵2 نفر در 
شش ماه نخست امسال اهدای خون داشته اند، اظهار کرد: 
این میزان در مقایسه با شش ماه نخست سال گذشته ۵.2 
درصد افزایش داشته است. مدیرکل انتقال خون استان قم 
افزود: شاخص بانون اهدا کننده خون 89۵ نفر بوده است 
که با توجه به آمار شش ماه نخست سال گذشته 2.6 درصد 
رشد به همراه داشته است. وی با اشاره به شاخص مستمر 
اهدا کنندگان خون بیان کرد: در شش ماه نخست امسال 9 
هزار و 770 نفر اهدا کننده خون مستمر به اداره کل انتقال 

خون استان مراجعه کرده اند که در مقایسه با سال گذشته 
متاسفانه شاهد کاهش چهار درصدی بوده ایم. نوریان تصریح 
کرد: برای افزایش اهداکنندگان خون نیروی انسانی را افزایش 
دادیم که در شش ماه دوم سال شاهد توسعه فضای فیزیکی 
هم خواهیم بود. مدیرکل انتقال خون استان قم با بیان اینکه 
در جشن 40 سالگی اداره کل انتقال شاهد افزایش اهدا خون 
بودیم، گفت: مردم قم در تمام طول سال به پایگاه های انتقال 
خون استان مراجعه می کنند، اما در ایام جشن 40 سالگی این 
اداره کل شاهد حضور گسترده اهداکنندگان خون بودیم. وی 
خاطرنشان کرد: مردم دیندار قم با توجه به موقعیت مذهبی 
استان در ایام و مناسبت های مذهبی حضور گسترده ای برای 
اهدا خون دارند که متاسفانه در برخی از مواقع پاسخگویی 
مراجعه کنندگان نمی توانیم باشیم. نوریان با اشاره به اینکه 
هیچ کمبود گروه خونی در استان نداریم، گفت: خوشبختانه 

با مراجعه گروه های مستمر اهدای کننده خون هیچ مشکل 
کمبود گروه خونی را در استان شاهد نیستیم و پاسخگوی تمام 
مراکز درمانی هستیم. مدیرکل انتقال خون استان قم با اشاره 
به اینکه در برخی مواقع گروه های خونی نادر با مشکل مواجه 
می شوند، گفت: در صورت کاهش خون گروه های خونی نادر با 
ارسال پیامک به اهداکنندگان مستمر این مشکل حل می شود. 
وی تصریح کرد: در شش ماه نخست امسال شاهد ارسال خون 
به استان های مختلفی بودیم که از جمله این استان ها می توان 
به خوزستان و تهران اشاره کرد. نوریان با اشاره به اهدای 
خون توسط بانوان گفت: پیش از اهدای خون، اهداکنندگان 
معاینه می شوند و در صورت نبود مشکل، اهدای خون صورت 
می پذیرد. وی ابراز کرد: امیدواریم تمام مردم با مراجعه به 
پایگاه های انتقال خون و اهدای خون گامی در راستای بهبود 

حال بیماران بردارند.

اسلامی  شورای  سخنگوی  ایمان: 
در  ریلی  احداث سورتمه  از  قم  شهر 

بوستان علوی این شهر خبر داد. 
عباس ذاکریان روز یکشنبه در هشتاد و 
هشتمین جلسه شورای اسلامی شهر قم، 
اظهار داشت: اجرای این پروژه را نمایندگی 
یک شرکت آلمانی سازنده این گونه وسایل 
در ایران بر عهده گرفته است. وی با اشاره 
به مطرح شدن توجیه فنی و اقتصادی این 
پروژه در کمیسیون خدمات شهری، اظهار 
داشت: پس از بحث های زیادی که در این 
رابطه صورت گرفت نظر بر این شد که بخش 
خصوصی این پروژه را انجام دهد. وی افزود: 
با توجه به بازگشت سرمایه پس از دو سال 
و همچنین سود دهی این پروژه تا مدت 
زمان 10 سال ، کمیسیون خدمات شهری 
این پروژه را مفید دانسته است. وی با اشاره 
به پیش بینی 4۵ میلیارد ریال بودجه برای 
اصلاحیه  کرد:  تصریح  پروژه،  این  اجرای 
بودجه در صورت تصویب نهایی برای شورا 
فرستاده می شود. رییس کمیسیون امور زیر 
بنایی شورای اسلامی شهر قم با استقبال از 
این پروژه آن را در راستای افزایش امکانات 

و تجهیزات تفریحی در قم ضروری دانست. 
'مصطفی سعادت طلب' تصریح کرد: نکته 
پروژه  این  احداث  بحث  در  توجه  قابل 
ضرورت اهمیت به مسائل فنی مهندسی و 
همچنین احداث آن با رعایت استانداردها و 
ایمنی های لازم است، تا این نخستین گامی 
که شهرداری در خصوص ایجاد امکانات و 
تجهیزات سر گرمی در شهر بر می دارد، با 
ناخوشایندی مواجه نشود حجت  حوادث 

الاسلام 'سید محمد آتش زر' نیز به عنوان 
دیگر عضو شورای شهر در رابطه با این پروژه، 
اظهار داشت: باید هماهنگی های لازم با اداره 
کل منابع طبیعی استان پیش از انجام این 
پروژه انجام شود، تا پس از شروع کار مانعی 
بر سر راه این پروژه قرار نگیرد. رییس سابق 
شورای اسلامی شهر قم با اشاره به ضرورت 
در نظر گرفتن برخی ملاحظات فرهنگی 
برای اجرای این پروژه، اظهار داشت: با توجه 

به انجام بازی اسکیت در بوستان علوی تلفن 
در  و  گرفته  شورا صورت  به  زیادی  های 
خصوص اسکیت بازی دختران و پسران در 
این مکان تذکراتی داده شده است. آتش زر 
تصریح کرد: باید پیش بینی های لازم از نظر 
مسائل فرهنگی پیش از اجرای این پروژه 
صورت گیرد، چرا که استفاده از سورتمه 
ریلی بعضا جیغ و داد و فریادهای زیادی را به 
همراه دارد و از همه مهمتر حضور خانم ها و 
آقایان جهت استفاده از این وسیله در پارک 
چه بسا در شان شهر مذهبی قم نباشد. 
'محمد دلبری' شهردارقم نیز در این جلسه 
با بیان اینکه جیغ و داد کردن کسانی که از 
این وسیله سرگرمی استفاده می کنند امری 
طبیعی است،افزود: در پارک 72 تن قم نیز 
جیغ و فریادهای زیادی از سوی کسانی 
که از وسایل بازی این پارک استفاده می 
کنند، شنیده می شود. 'عباس کمال زاده' 
دیگر عضو شورای اسلامی شهر قم نیز گفت: 
اگر شیب سورتمه کم و زیاد شود در صدای 
جیغ و فریاد استفاده کنندگان از این وسیله 
تاثیر دارد. در نهایت رای گیری برای انجام این 

پروژه انجام و با اکثریت آرا به تصویب رسید.

محیط  مدیرکل حفاظت   : ایمان   
زیست استان قم با بیان اینکه سوخت 
نمی شود،  استفاده  قم  در  استاندارد 
سوخت  از  استفاده  باید  کرد:  تأکید 
استاندارد در قم در دستور کار قرار 

گیرد. 
اینکه  بیان  با   ، رکنی  علی  محمود 
از  باید  هوا  آلودگی  از  جلوگیری  برای 

یورو  مانند  بروز  و  استاندارد  سوخت های 
استفاده   CNG سوخت  و  یورو ۵  و   4
و  نو  انرژی های  از  استفاده  گفت:  کرد، 
انرژی های خورشیدی نیز باید در دستور 
کار قرار گیرد. وی گفت: باید در خودرو ها 
شود،  استفاده  استاندار  سوخت های  از 
همچنین لازم است خودرو ها نیز مطابق با 
استاندارد ها ساخته شود تا ایجاد آلودگی 

نکنند. مدیر کل حفاظت محیط زیست 
استان قم در خصوص استفاده از سوخت 
استاندار در استان قم افزود: استان قم جزو 
استان هایی که از سوخت استاندارد استفاده 
می کنند نیست، بنابر این باید استفاده از 
سوخت استاندارد در این استان در دستور 
قرار گیرد. وی در خصوص ضرورت  کار 
انجام معاینات فنی توسط خودرو ها افزود: 

انجام معاینات فنی خودرو ها امری ضروری 
است که درحال پیگیری برای کم کردن 
فاصله انجام معاینات فنی توسط خودرو ها 
هستیم. وی بیان کرد: باید فرهنگ سازی 
لازم برای مراجعه به مراکز معاینات فنی و 
انجام معاینه خودرو انجام شود، همچنین 
برای  کوتاه ترین  زمانی  بازه  است  لازم 
معاینات فنی خودرو ها در نظر گرفته شود.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

احداث سورتمه ریلی در  بوستان علوی 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان :

سوخت مورد استفاده در قم استاندارد نیست

در شش ماه نخست سال صورت گرفت:

اهدای خون توسط بیش از 19 هزار نفر در قم

حــوادث  یادداشت روز

اخبـــار

جانشین فرماندهي انتظامي استان قم خبرداد: 

دستگیري سارقان 1/5 میلیاردي 
خط لوله نفت در قم 

ایمان: جانشین فرماندهي انتظامي استان قم از دستگیري سارقان خط لوله 
نفت در این استان خبر داد و گفت: متهمان به سرقت 12 قطعه لوله نفت به ارزش 

یک میلیارد و 500 میلیون ریال اعتراف کردند. 
سرهنگ حمیدرضا اسدي با اعلام این خبر اظهار داشت: ماموران پاسگاه سلفچگان 
فرماندهي انتظامي شهرستان قم حین گشت زني در محور "سلفچگان - قم" به سرنشینان 
یک دستگاه کامیون بنز متوقف شده در کنار لوله هاي انتقال نفت مشکوک و بررسي 
موضوع در دستور کار قرار گرفت. وي گفت: در ادامه و در بازرسي از خودرو یک دستگاه 
هوابرش کشف و راننده و سرنشین خودرو اذعان داشتند جهت برداشت سنگ ساختمان، 

راه را گم کرده و به این محل آمده اند. 
 اسدي افزود: نهایتاً هر دو متهم در تحقیقات تکمیلي به سرقت 12 قطعه لوله نفت به 

ارزش یک میلیارد و ۵00 میلیون ریال اعتراف کردند. 
جانشین فرماندهي انتظامي قم افزود: با اخذ اظهارات متهمان مبني بر پرداخت کلیه 
خسارت هاي وارده و همچنین حضور نماینده حقوقي شرکت نفت نهایتاً هر دو نفر به 

انضمام پرونده متشکله براي سیر مراحل قانوني تحویل مراجع قضائي استان شدند. 

برای نخستین بار 
تعویض دریچه میترال در قم انجام شد 

ایمان: برای اولین بار در استان قم، عمل جراحی تعویض دریچه میترال یک 
خانم 36 ساله باردار )پنج ماهه( که دچار نارسایی شدید دریچه میترال شده بود 

با موفقیت انجام شد. 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، عمل جراحی تعویض دریچه میترال 
این بیمار با توجه به اینکه سایر روش های درمانی دیگر برای او امکان پذیر نبود با موفقیت 
توسط توسط کادر مجرب اتاق عمل اعم از پزشکان فوق تخصص جراحی قلب و فلوشیپ 
بیهوشی جراحی قلب و کارشناسان پرفیوژنیست، اتاق عمل و هوشبری بیمارستان شهید 
بهشتی قم صورت پذیرفت. اهمیت این عمل جراحی به این خاطر می باشد که در حین 
جراحی قلب و هنگامی که قلب مادر به دلیل تزریق محلول کاردیوپلژی در 'ارست' کامل 
است باید هیچ آسیبی در رابطه با نقص خونرسانی به قلب و مغز جنین وارد نشود که این 
موضوع با تدابیر و دانش فوق العاده تیم جراحی محقق شد و در حال حاضر مادر و جنین 

در سلامت کامل به سر می برند. 

با تلاش ماموران پاسگاه سلفچگان صورت گرفت:

کشف 58 رأس احشام فاقد مجوز
ایمان: با تلاش ماموران پاسگاه سلفچگان فرماندهي انتظامي شهرستان قم 
از چهار دستگاه کامیون 58 رأس احشام به ارزش تقریبي 600 میلیون تومان 

کشف شد. 
به گزارش پایگاه خبري پلیس، عوامل گشت پاسگاه سلفچگان حین گشت زني در این 
محور، چهار دستگاه خودروي کامیون که حامل احشام از گوساله پرواري بودند را جهت 
بررسي مدارک رانندگان متوقف کردند.  این گزارش مي افزاید، با توجه به اینکه خودروها 
فاقد هرگونه مجوز حمل و دامپزشکي بودند ۵8 رأس احشام کشف و خودروها به ظن 
قاچاق به همراه احشام مکشوفه تحویل اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي استان 
شد.  گفتني است، ارزش تقریبي این ۵8 رأس احشام از سوي کارشناسان امر 600 میلیون 

تومان برآورد شده است.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم خبر داد:

اجرای مانور امداد و نجات غواصی 
در دریاچه بوستان جوان قم

ایمان: مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از اجرای 
مانور امداد و نجات غواصی در دریاچه بوستان جوان در آستانه فرا  رسیدن روز 

آتش نشان خبر داد.
عباس جعفری در حاشیه برگزاری این مانور اظهار کرد: در راستای برنامه هایی که 
به مناسبت روز آتش نشان در این هفته برگزار کردیم همکاران غواص ما با استفاده از 
سیستم ها و لباس های غواصی خریداری شده نسبت به اجرای مانور غواصی اقدام کردند.

وی بیان کرد: پیش از این دو دستگاه ست غواصی مستهلک داشتیم که به لطف خدا و 
دستور شهردار و پیگیری های مالی، سه دستگاه ست غواصی با اعتبار یک میلیارد ریال با 
وجود مشکلات فراوان با توجه به تحریم ها خریداری شد.مدیرعامل سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری قم ادامه داد: نیروهای ما در بحث امداد و نجات در بخش غواصی 
آموزش های تخصصی و معتبر را پشت سر گذاشته اند و با توجه به اینکه در اطراف شهر 
قم سدها و برکه هایی وجود دارد و همچنین وجود دریاچه جوان که در سال های گذشته 
و امسال شاهد غرق شدگی در آن بوده ایم و بعضا نیاز می شود که از این دستگاه ها استفاده 
شود و با اضافه شدن این ست های نجات در آینده مشکلی نخواهیم داشت.وی یادآور شد:  
ست های غواصی که اخیرا خریداری شده ساخت ایتالیا و جزو پیشرفته ترن لباس های 

غواصی در سطح جهان است.

به یاد شهدای دفاع مقدس صورت گرفت؛

صعود روحانی کوهنورد به قله آرارات ترکیه
ایمان: روحانی کوهنورد و ورزشکار حوزه علمیه قم به یاد شهدای دوران دفاع 

مقدس و شهدای غزه به قله 5137 متری آرارات ترکیه صعود کرد

حجت الاسلام علی شریفیان مهر با اعلام این خبر گفت گفت: این صعود در پاسداشت 
هفته دفاع مقدس و به یاد شهدای مظلوم غزه با شعار »انعکاس حقیقت در مسلخ غزه« 
صورت گرفت.وی با بیان این که خوشبختانه با حمایت های حجت الاسلام والمسلمین 
طیبی فر، فرمانده تیپ 83 روحانیون رزمی تبلیغی امام صادق این صعود به انجام رسید، 
گفت: دغدغه مسؤولان تیپ امام صادق)ع( در مسأله گسترش کوهنوردی طلبگی قابل 
ستایش و درخور تجلیل است .مبلغ حوزه علمیه قم با اعلام این که اقدامات ارزشمندی در 
عرصه کوهنوردی طلاب در حوزه علمیه قم صورت گرفته است، خاطرنشان کرد: متأسفانه 
مشکلاتی همچون گرانی وسایل کوهنوردی و سنگینی هزینه صعود طلاب به قله های بین 
المللی به روند گسترش کوهنوردی طلبگی و ترغیب طلاب به این ورزش ضربه زده است 
که امیدوارم با حمایت مسؤولان حوزه علمیه این موانع از میان برداشته شود. مدیرعامل 
موسسه فرهنگی ورزشی عالیان بر ضرورت نظام مند سازی کوهنوردی طلبگی تأکید و 
تصریح کرد: توسعه ورزش همگانی و ورزش های مورد تأکید اسلام همواره جزء دغدغه ها 
و مطالبات مهم رهبر معظم انقلاب است که در این مسیر مبلغان حوزه علمیه نقش بزرگی 
بر عهده دارند.قابل ذکر است، این روحانی کوهنورد 27 مرداد امسال همزمان با روز خبرنگار 
با حمایت و همکاری خبرگزاری رسا و به احترام شهدای خبرنگار فلسطین به قله دماوند 
صعود کرده است به گزارش رسا ،.گفتنی است، حجت الاسلام شریفیان مهر تا کنون قله 
های »القرنه السودا«ی لبنان، آراگاتس ارمنستان، آرارات ترکیه و کلیمانجارو، بام آفریقا را 
صعود کرده است.وی صعود 22 باره به قله دماوند، بام کشورمان و صعود به قله های شاخص 

کشور را در کارنامه ورزشی خود به ثبت رسانده است.

آتش نشانان 
فرشتگان نجات

هفتم مهرماه  هرسال  بهانه ای است تا یاد انسان هایی  
را گرامی بداریم که از جان و آسایش خود در راه حفظ جان 
و آسایش ما می گذرند تا بتوانیم درامنیت زندگی کنیم،آن 

عزیزانی که که بدون هیچ ترس و واهمه ای به عنوان فرشتگان نجات به دل حادثه می روند تا 
جان انسانی را نجات دهند که متاسفانه در بعضی از موارد شاهد هستیم که برای نجات جان 
انسانها ،جان آنها به خطر می افتد .همانهائی که شبانه روز در گرما و سرما مشغول خدمت 
هستند که آنها  ایمنی را مصونیت در برابر آسیب های ناشی از حوادث،اعم از طبیعی و 
غیرطبیعی معنا کرده اند.از آن جایی که نمی توان به ایمنی به صورت صد در صد دست یافت، 
کارشناسان معمولاً از اصطلاحاتی نظیر »ارتقاء و ایمنی« و »سطح پیشرفت ایمنی« استفاده 
می کنند. سطح پیشرفت ایمنی رابطه تنگاتنگی با توسعه دارد،لذا در کشورهای پیشرفته، 
یکی از اهداف دولت ها، حداکثر کردن سطح پوشش ایمنی برای دست یابی به حداکثر 
توسعه است. علت نام گذاری روز 7مهر روز آتش نشانی و خدمات ایمنی این است که در روز 
7 مهر 13۵9 وقتی که دشمن بعثی به پالایشگاه آبادان حمله هوایی کرد، آتش نشانان منطقه 
و شهر های اطراف برای مهار آتش به پالایشگاه رفتند که در حین عملیات خاموش کردن 
آتش مجدداً هواپیماهای دشمن اقدام به بمباران پالایشگاه می کنند که منجر به شهادت 
تعداد زیادی از آتش نشانان می شود. طرح تعیین روز آتش نشانی و ایمنی در سال 1379 
توسط ستاد هماهنگی امور ایمنی و آتش نشانی کشور پیشنهاد و توسط شورای عالی انقلاب 
فرهنگی کشور تائید شد. این روز با هدف ترویج ایمنی و پیشگیری از حوادث در سطح کشور 
هم چنین یادآوری حماسه آفرینی ها و از خود گذشتگی های آتش نشانان میهن اسلامی در 
عرصه دفاع مقدس نامگذاری شده است. ایجاد زمینه های مناسب برای آموزش همگانی مردم 
در جهت پیشگیری از بروز حوادث مختلف و حفاظت از سرمایه های ملی نیز از دیگر اهداف 
نامگذاری این روز است..در کشور ما بیش از 160سال از تأسیس اولین ایستگاه آتش نشانی 
در شهر تبریز به سال 1221 شمسی و نزدیک به هشتاد سال از تأسیس آتش نشانی پایتخت 
می گذرد.پس از انقلاب اسلامی، با انحلال سازمان دفاع غیر نظامی، فلسفه وجودی آتش 
نشانی های کشور توسط بندهای 14 و 20 ماده ۵۵  قانون شهرداری تعریف شد و از همین 
رو سازمان های آتش نشانی زیر مجموعه شهرداری ها قلمداد می شوند. بر اساس این قانون 
شهرداری ها ملزم هستند، برای حفظ شهرها از خطر سیل و حریق و دیگر مخاطرات تدابیر 
مؤثری اتخاذ نمایند.سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی با اهدافی چون  مهار و اطفاء حریق 
و حفاظت از افراد و ثروت های عمومی و خصوصی در مقابل آتش سوزی و عوارض و سوانح 
ناشی از آن ، ارایه  آموزش های لازم در امور آتش نشانی و خدمات ایمنی در سطوح مختلف 
، ایجاد و توسعه ایستگاه های مورد نیاز و بهره برداری از آنها، انجام ترتیبات لازم جهت مقابله و 
کاهش آثار سوء ناشی از حوادث و سوانح طبیعی و غیر طبیعی و  نظـارت و کنترل بر تحقق 
شرایط ایمنی و استانداردهای تجهیزاتی ساختمان ها در مقابل سوانح گوناگون )آتش سوزی، 
زلزله، برق گرفتگی، سیل و …  ( فعالیت می کند.سازمان آتش نشانی قم  نیز از سال از 1341  
بایک ایستگاه و چهار نیرو در ساختمان شهرداری فعالیت خود آغاز کرد که به مرور زمان و 
با رشد جمعیت شهرنشینی و گسترش آپارتمان ها، فعالیت ها و  ایستگاههای سازمان آتش 
نشانی  افزایش یافته است. در حال حاضر 14 ایستگاه آتش نشانی در شهر قم وجود دارد، ولی 
با توجه به استانداردهای جهانی که شاخص های آن براساس وسعت و تراکم جمعیت تعیین 
شده شهر قم باید بالغ بر 2۵ ایستگاه داشته باشد که در همین راستا سازمان آتش نشانی قم 
با نظر مساعد و پیگیری شهردار قم و همکاری شورای شهر اقدام به ساخت 10 ایستگاه دیگر 
نموده است که دو ایستگاه آماده بهره برداری و مابقی نیز به چرخه بهره برداری افزوده خواهد 
شد. سازمان آتش نشانی  قم در سال گذشته مجوز جذب 300 نیروی عملیاتی و اداری 
گرفت این در شرایطی بود که تمام مجوزهای جذب منتفی شده بود  این افراد تا یک ماه 
آینده برای گذراندن دوره های آموزشی جذب سازمان آتش نشانی می شوند. در یکی دوسال 
گذشته تعداد 26 دستگاه خودروی سبک و نیمه سنگین،400 دست لباس ضد حریق،400 
دست دستکش، 400 دستگاه ماسک تنفسی به تجهیزات آتش نشانی قم افزوده شده است 
و  قرارداد خریدیک دستگاه بالابر هیدرولیکی با هزینه ای بالغ بر4میلیارد تومان  منعقد شده 
است و تا چند ماه آینده به تجهیزات آتش نشانی افزوده خواهد شد. همچنین در 6 ماهه اول  
امسال، 2 هزار و ۵2۵ عملیات توسط آتش نشانی قم  درقم انجام شده است که از این تعداد 
هزار و 369 مورد حوادث و هزار و 1۵6 عملیات حریق بوده است . 40 نفر در حوادث این 
مدت فوت نموده اند و 321 نفر نیز مصدوم شدند و ۵68 نفر نیز نجات یافتند.وظیفه سازمان 
آتش نشانی خدمت رسانی در حریم شهر قم است اما در برخی حوادث سازمان آتش نشانی 
به روستا ها و یا جاده ها ورود می یابد  که باتوجه به بعد مساحت زمان رسیدن آنها برسرحادثه 
افزایش می یابد. باتوجه  به توان آموزشی سازمان آتش نشانی قم  به مجموعه استان اعلام 
شده است که این سازمان  آمادگی لازم را برای آموزش ایمنی به شهر ها و روستاهای استان 
قم را دارد.  متاسفانه وضعیت تعداد ایستگاه و تجهیزات آتش نشانی  در شهرهای تابعه استان 
قم مناسب نیست وآنها توان مهار حوادث بزرگ را ندارند که در این راستا می طلبد مسولان 
استان بویژه استانداری  با اختصاص اعتبارات لازم زمینه تجهیز هر چه بیشتر ایستگاه های  

آتش نشانی در شهرهای استان را فراهم نمایند.

با امضای 224 نماینده صورت گرفت؛ 

قدردانی مجلس از مواضع 
رییس جمهور در نیویورك

ایمان: 224 نماینده مجلس شورای اسلامی در بیانیه ای از مواضع رییس 
جمهور کشورمان در موضوعات مطروحه در سازمان ملل تقدیر و اظهارات زشت 

و مداخله جویان کامرون نخست وزیر انگلیس را محکوم کردند. 
 ضرغام صادقی در نشست علنی روز یکشنبه مجلس شورای اسلامی بیانیه 224 نفر 
از نمایندگان را در حمایت از مواضع حسن روحانی رئیس جمهور کشورمان در سفر به 
نیویورک و حضور در مجمع سالیانه سازمان ملل قرائت کرد. متن بیانیه بدین شرح است: 
اکنون که سفر حجت الاسلام والمسلمین روحانی رئیس جمهور محترم برای شرکت در 
مجمع عمومی سالانه سازمان ملل در نیویورک به پایان رسیده است، جا دارد از مواضع 
متین و حق طلبانه ایشان در دفاع از حقوق ملت ایران به ویژه حق استفاده از انرژی صلح آمیز 
هسته ای سپاسگذاری کنیم. همچنین لازم است از مواضع ریاست محترم جمهور نسبت 
به مداخلات ناروای آمریکایی ها تحت عنوان ائتلاف ضدداعش در سوریه و عراق و نمایش 
مضحک مبارزه با تروریسم قدردانی کنیم. سخنان رئیس جمهور که بیانگر عزم و اراده ملت 
مومن و متحد ایران در مقابله با خوی استکبارطلبی سلطه گران است، حامل این پیام است 
که تحریم ها و تهدیدها نتوانسته  است رخنه ای در سنگر استوار ایستادگی این ملت بزرگ 
ایجاد کند. اظهارات سخیف نخست وزیر انگلیس در مجمع عمومی سازمان ملل متحد نشان 
داد که روباه پیر انگلیس که مدتهاست در مسیر استعمارگری دنباله روی بی اراده آمریکا و 
صهیونیسم شده است، هنوز واقعیت انقلاب اسلامی را درک نکرده و به میزان نفرت ملت 
ایران از انگلیس و به تعبیر دقیق و درست رهبر معظم انقلاب اسلامی انگلیس خبیث پی 
نبرده است. ما نمایندگان مجلس شورای اسلامی که امضاکننده این بیانیه هستیم، اظهارات 
زشت و موهن و مداخله جویانه نخست وزیر انگلیس را قویاً محکوم می کنیم و اطمینان داریم 
که به فضل الهی ایران اسلامی راه امام راحل را در حفظ استقلال ایران به رهبری حضرت 
آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی با صلابت و قدرت ادامه خواهد داد و دولت و 

ملت در این راه متحد با یکدیگر به پیش خواهند رفت.

در حضور آیت الله جوادی آملی:

اولین قرآن مطلای مرقع جهان رونمایی شد
ایمان : نخستین قرآن مطلای مرقع جهان که به دست دو تن از هنرمندان 

کشور طراحی و کتابت شده است، با حضور آیت الله جوادی آملی رونمایی شد.

آیت الله اعبد الله جوادی آملی در سخنانی قبل از رونمایی این اثر نفیس که در محل 
بنیاد بین المللی علوم وحیانی اسراء برگزار شد، گفت: خداوند را شاکریم که به برکت 
مجاهدت های امام راحل و شهدا این توفیق نصیب ما گشته است تا نو آورانه در خدمت 
قرآن کریم باشیم.وی ادامه داد: انسان هر خدمتی را که به قرآن بکند، قرآن پاسخ آن 
خدمت را متقابلاً خواهد داد و انسان می تواند در سایه پاسخ قرآن، درستی و صدق عمل 
خود را بسنجد؛ به این صورت که اگر پاسخ مناسبی از سوی قرآن دریافت کردیم می فهمیم 
که قرآن عمل ما را پذیرفته است و نشانه این پذیرفته شدن این است که انسان به واسطه 
این خدمت خود به ساحت قرآن، عروج می کند و از نظر روحی بالا می رود.استاد برجسته 
حوزه اذعان داشت: خداوند قرآن را مانند باران نازل نکرد، بلکه خداوند قرآن را از سوی خود 
آویخته است، به صورتی که یک طرف آن عربی مبین و طرف دیگر آن علی حکیم است، تا 
انسان بر اساس ظرفیت خود از این عربی مبین به علی حکیم برسد. سید اصغر موسویان از 
هنرمندان خالق این قرآن نفیس مطلای مرقع، در باره ویژگی های منحصر به فرد این قرآن 
نفیس گفت: طراحی این اثر به عهده سید افشید فاطمی نظر بوده است و دو هنر کتابت و 

حکاکی در این قرآن استفاده شده است. 

روح الله کرمانی جمکرانی

شهردار قم : 

ورودی جعفریه به قم باید ساماندهی شود

مدیرمرکز کنترل ترافیک شهرداری قم :

وضعیت جاده های استان قم بحرانی است 

معاون خدمات شهري و امور اجتماعي شهرداري قم خبر داد: 

راه اندازي مرکز تحقیقات و توسعه گل و گیاه



3 اقتصادی

وزیر صنعت خبر داد؛

تمام خودروهای داخل کشور مجهز به 
استاندارد سوخت یورو ۴ شدند

وزیر صنعت گفت: در حالی که هنوز سوخت یورو4 به طور کامل در سراسر 
این  با  داخلی  های  شرکت  تولیدی  خودروهای  تمامی  ندارد،  وجود  کشور 

استاندارد تولید و عرضه می شوند.
محمد رضا نعمت زاده در مراسم تجلیل از حماسه های دفاع مقدس و فرزندان شهیدان 
گروه صنعتی سایپا گفت: توجه به تولید و صادرات غیر نفتی یکی از مهم ترین راهبردهای 

وزارت صنعت، معدن و تجارت برای تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی خواهد بود.
وی گفت: ایران اسلامی سال های بسیار دشواری را پشت سر گذاشته اما توانسته با 
آبرومندی خود را سربلند نگه دارد و امروز نیز این امانت به ما واگذار شده که باید برای حفظ 
آن تلاش کنیم.نعمت زاده با اشاره به ابلاغ سیاست های کلان حوزه علم و فناوری از سوی 
رهبر انقلاب و هدف گذاری اجرای آن ها در صنعت خودروسازی کشور تصریح کرد: برای 
اجرای این سیاست ها، خودروسازی ها باید مورد حمایت قرار گیرند و نباید انتظار داشته 

باشیم این صنعت با زیان دهی مستمر و دراز مدت بتواند توسعه هم پیدا کند.
وزیرصنعت، معدن و تجارت  با اشاره به اهمیت تحقیق و طراحی در صنعت خودروسازی 
افزود: باید شرکت های خودروساز برای همکاری با طرف های خارجی و مشارکت در اجرای 
برنامه های مشترک با شرکت های مطرح بین المللی تلاش کنند.نعمت زاده همچنین با 
اشاره به تلاش خودروسازان برای تولید محصولات خود با استاندارد یورو4 خاطرنشان کرد: 
خوشبختانه در این زمینه نتایج قابل قبولی حاصل شده و در حالی که هنوز سوخت یورو4 
به طور کامل در سراسر کشور وجود ندارد، تمامی خودروهای تولیدی شرکت های داخلی 
با این استاندارد تولید و عرضه می شوند.وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دیگری از 
اظهارات خود با اشاره به برگزاری مستمر جلسات شورای سیاست گذاری صنعت خودرو 
افزود: از آن جایی که اهمیت صنعت خودروسازی را نمی توان نادیده گرفت، تلاش کرده ایم 
با برگزاری این جلسات زمینه هماهنگی بیشتر را برای حمایت از این صنعت فراهم کنیم.

 پیشنهاد وام ۱2 میلیونی خودرو و ۷ میلیونی کالا 
روی میز شورای پول واعتبار

در پی تصویب تغییر سقف وام خودرو و خرید کالا در کمیسیون اعتبارات 
بانک مرکزی پیشنهاد افزایش وام خودرو به 12 میلیون تومان و کالا به 7 میلیون 

تومان به شورای پول و اعتبار رفته است.
از مدت ها قبل بانک مرکزی در پی گرانی کالا و خودرو و کم ارزش شدن وام های 
فعلی به فکر افزایش سقف وام های خرید کالا و خودرو افتاد.هر چند زمان بررسی های 
بانک مرکزی برای تغییر سقف وام خودرو و خرید کالا طولانی شد اما سرانجام کمیسیون 
اعتبارات بانک مرکزی گزارشی را در این خصوص آماده و به شورای پول و اعتبار ارسال 
کرد.در این گزارش پیشنهاد بانک مرکزی برای تغییر و افزایش سقف وام های خرید 
کالا و خودرو به سیاست گذاران پولی و بانکی قید شده بود و بناست شورای پول و 
اعتبار بعد از انجام بررسی های تخصصی به تصمیم مشترکی در این باره برسد.آنطور که 
با خبر شدیم بانک مرکزی پیشنهاد داده است که سقف وام خودرو از 7 میلیون فعلی 
به 12 میلیون تومان و وام خرید کالا از 4 میلیون فعلی به 7 میلیون تومان افزایش یابد.

البته این خبر مورد تایید عبدالناصر همتی رئیس شورای هماهنگی بانک های دولتی نیز 
است؛ وی گفت: صحبت اینکه وام خودرو از 7 میلیون به 12 میلیون تومان برسد مطرح 
است؛ البته بنده اینها را شنیده ام و این موارد در بانک مرکزی در حال بررسی است.وی 
با بیان اینکه پیشنهاد افزایش وام خرید کالا از 4 میلیون به 7 میلیون تومان مطرح است، 
تصریح کرد: هنوز البته بخشنامه ای به بانک ها ابلاغ نشده است و مشورتی با ما نکرده اند 
هر چند امیدواریم از بانک ها هم نظر خواهی کنند.همتی با تأکید براینکه موافق افزایش 
وام خرید کالا و خودرو است، گفت: وام خودروی هفت میلیونی الان کاربرد ندارد چراکه 
دیگر کسی نمی تواند با این وام خودرو بخرد ولی 12 میلیون تومان حداقل 60-۵0 
درصد قیمت خودرو می شود. هم اکنون سقف وام خودرو 7 میلیون تومان است و نرخ 
سود آن طبق تعرفه بانکها در عقود مبادله ای محاسبه می شود. البته قبلاً مسئولان بانک 
مرکزی از احتمال 2 برابر شدن وام خودرو خبر داده بودند.گفتنی است که در حالی هنوز 
سقف وام خودرو 7 میلیون تومان است که پیش از این با این میزان وام، متقاضی خرید 
خودروی داخلی می توانست، 70 درصد هزینه خرید خودروی پراید را تامین کند اما با 
افزایش نرخ هایی که در بازار خودرو اتفاق افتاده است، با این وام تنها می توان حدود 10 
تا 20 درصد هزینه خرید یک خودرو مانند پراید یا تیبا که ارزان ترین خودروهای داخلی 

هستند را پرداخت کرد.

آخرین نرخطلا در ایران 

4,175,000یک مثقال طلا

963,800یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,385,000سکه بهار آزادی

9,390,000سکه امامی

4,730,000نیم سکه

2,700,000ربع  سکه

1,730,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

 206SD38,000,000وی 8

GLX 405 30.000.000پژو 

SLX 405 33.000.000پژو 

ELX 41,000,000پژو پارس 

 38.000.000پژو پارس سال

E2 90 40.000.000تندر 

LX 33.000.000رانا 

TU5 32.000.000رانا 

LX 31.000.000سمند 

LX EF7 32.000.000سمند 

ELX 37.000.000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 77,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 20.000.000سایپا 111

 20.000.000سایپا 131

 21,000,000سایپا 132

SX 24.000.000سایپا تیبا 

صنعت خودرو به واسطه گستردگي و اهمیتي که در 
اقتصاد و فضاي اجتماعي کشور دارد، همواره نگاه ها 
را از طیف هاي مختلف اجتماعي گرفته تا سیاسي و 
اقتصادي به سمت خود جذب کرده است.  در میان 
تمام نگاه هاي موجود اما، وجود »نگاهي سیاسي« به 
صنعت خودرو است که بیش از سایر نگاه ها بر این 

صنعت سنگیني مي کند.
تاكيد بر وجود نگاهي سياسي در صنعت خودرو كشور 
و  خودروسازان  سوي  از  هرازچندگاهي  كه  است  انتقادي 
حتي منتقدان آنها مطرح می شود به طوری كه گفته مي شود 
ريشه بسياري از مشكلات صنعت خودرو وجود اين نگاه در 
خودروسازي است. بر اين اساس به عقيده كارشناسانی كه 
را در صنعت خودرو دخيل می دانند،  تصميمات سياسي 
سياسی كاری در اين صنعت منجر به دور ماندن خودروسازی 
كشور از ماهيت اصلی خود می شود. به اعتقاد اين صاحبنظران 
ماهيت شركت های خودروساز بايد توليد خودروهاي مدرن و 
به روز باشد حال آنكه خودروسازی های فعال در كشور در 

بسياری از مواقع درگير جريانات سياسي بوده اند. 
سياسي  با  رابطه  در  خود  نظريه   اثبات  براي  منتقدان 
بودن صنعت خودرو به انتصاب هاي دولتي در اين صنعت 
اشاره مي كنند و مي گويند »سهم دولت در انتخاب مديران 
خودروسازي در كشور بسيار زياد است و بدون اعمال نظر 
دولت، مديري در صنعت خودرو وارد يا خارج نمي شود.« 
برخي منتقدان حتی تاكيد می كنند كه انتصاب مديران مياني 
نيز بدون اعمال نظر دولتي ها ممكن نيست. منتقدان مي گويند 
به واسطه وجود چنين نگاهي، افراد متخصص از اين صنعت 
به دور مانده اند و انتصاب ها در صنعت خودرو اغلب بر اساس 
روابط سياسي صورت مي گيرد نه شاخص هايي مانند تخصص 
و تجربه صنعتي. خودروسازان حتي به اين موضوع نيز اشاره 
مي كنند كه طي سال هاي گذشته، به دليل وجود همين نگاه 
نادرست در صنعت خودرو و پيچيده بودن انتصاب ها، بسياري 
از افراد تحصيل كرده و متخصص در صنعت خودرو، ترجيح 

داده اند در ساير مشاغل فعاليت كنند.  
از ديگر دلايلي كه از سوي اين افراد براي نشان دادن جريان 
سياسي در صنعت خودرو مطرح مي شود، تحميل طرح هايي 
مانند ساخت سايت هاي خودروسازي در شهرستان ها يا خارج 
از كشور است، سايت هايي كه اگرچه از نظر مديران صنعت 
خودرو توجيهي براي ساخت آنها وجود نداشته، اما صرفا به اين 
دليل كه دستور دولتي در ميان بوده است، كار ساخت آنها از 

سوي خودروسازان پيگيري شده است. 
در اين ميان كارشناسان وجود چنين جرياني در صنعت 

خودرو را غيرقابل انكار مي دانند، اما عقيده دارند گره خوردن 
صنعت خودرو با سياست مشكلي نيست كه بتوان گفت در 
نتيجه رفتار خودروسازان ايجاد شده است. به عقيده كارشناسان 
درگير  را  خودرو  صنعت  كه  است  دولت  رفتارهاي  اين 
جريان هاي سياسي مي كند نه خودروسازان. آنها در كنار اين 
موضوع به اين نكته نيز اشاره مي كنند كه چنين الگويي )وجود 
نگاهي سياسي به صنعت خودرو( تنها در صنعت خودروي 
كشورمان وجود ندارد بلكه تمام خودروسازان دنيا، به دليل 
وسعت و تاثيرگذار بودن بر اقتصاد كشورها، همواره زير ذره بين 
دولت ها و حكومت ها هستند؛ اما جنس نگاه دولت ها به صنايع 
خودروسازي در ساير كشورها متفاوت از چيزي است كه در 

ايران جريان دارد.  
به اين ترتيب با توجه به اينكه تمام خودروسازان بزرگ دنيا 
درگير نگاه هاي سياسي در فعاليت هاي خود هستند، سوالي كه 
در اين ميان مطرح مي شود اين است كه جنس دخالت هاي 
سياسي و دولتي در صنعت خودروي كشورمان با آنچه در دنيا 
مرسوم است يكي است؟ سوال ديگر اين است كه آيا صنعت 
خودرو مي تواند خود را از سياست دور نگاه داشته و با فاصله 

از تمام حاشيه هاي سياسي به كار توليدي خود ادامه دهد؟ 
ماهیت صنعت خودرو چیست؟

به  پاسخ  در  اقتصادي  مسائل  كارشناس  ليلاز  سعيد 
پرسش هايي كه مطرح شد با تاكيد بر سياسی بودن صنعت 
خودرو كشور تاكيد دارد كه اين صنعت نه تنها در ايران بلكه 
در تمام دنيا سياسي است زيرا صنعت خودرو به دليل وسعتي 
كه دارد مي تواند به تنهايي بر تحولات اجتماعي و اقتصادي 

تاثيرگذار باشد. 
دنيا  تمام  در  خودرو  صنعت  دارد  عقيده  ليلاز  هرچند 
ماهيتي سياسي دارد، اما به نظر مي رسد سياست با شدت 
بيشتري در صنعت خودروي ايران جريان دارد و نگاه دولت ها 
به صنعت خودرو در ايران بيشتر از جنس دخالت است تا 
و  دولت ها  ساير  بين  كه  جرياني  عكس  درست  حمايت، 
صنايع خودروسازي جريان دارد. اين را مي توان از گفته هاي 
يك مدير ارشد دريافت مي گويد: »تصميمات سياسي در 
با شدت و ضعف در  صنعت خودرو در سال هاي مختلف 
در صنعت  هميشه  سياسي  نگاه  واقع  در  بوده اند،  جريان 
خودرو وجود داشته است، اما در چند سال گذشته تاثير 
جريانات سياسي در صنعت خودرو بيش از هر زمان ديگري 
قابل مشاهده بود.«   »طي سال هاي گذشته ملاك انتخاب 
مديران ارشد در صنعت خودرو كاملا سياسي بوده است تا 
آنجا كه تجربه صنعتي و فني كمترين درجه اهميت را در 
اين انتخاب داشته است«، اين را يك مدير ارشد در صنعت 

خودرو مي گويد و تاكيد مي كند: »چنين اتفاقاتي در صنعت 
خودرو بعد از دهه 70 سابقه نداشته است و افرادي كه براي 
مديريت بر صنعت خودرو انتخاب مي شدند داراي تجربه هاي 
صنعتي و فني بوده اند.« اما با توجه به گفته هاي كارشناسان 
به نظر مي رسد تصميمات سياسي در صنعت خودرو ايران 
با شدت بيشتري نسبت به ساير كشورها در جريان است تا 
آنجا كه به گفته يك عضو انجمن قطعه سازان »تفكر علمي و 
كارشناسي از جريان سياست در صنعت خودرو رنج مي برد.« 
ساسان قرباني نيز با تاكيد بر ماهيت سياسي صنعت خودرو به 
دليل تاثيرگذار بودن اين صنعت بر اقتصاد و اجتماع هر كشور 
تاكيد دارد: »اين دلايل به تنهايی نمی تواند منجر به دخالت 
مستقيم دولت بر تصميم گير ي هاي خودروسازان شود.« قرباني 
عقيده دارد به دليل اشتغالزايی بالای صنعت خودرو هر دولتي 
مي تواند براي حفظ اين صنعت تلاش كند و از آن حمايت 
كند، اما دخالت هايي مانند انتصاب ها و تصميم هاي اجباري با 
رنگ وبوي سياست مي تواند اين صنعت را از مسير اصلي خود 
منحرف كند. در چنين شرايطي آيا مي توان به اداره صنعت 
خودرو در كشور بدون نگاه هاي سياسي اميدوار بود؟  يك مدير 
ارشد در پاسخ به اين پرسش مي گويد: »خروج از چرخه اي 
كه با انتخاب مديران سياسي در هر صنعتي از جمله صنعت 
خودرو آغاز مي شود كاري دشوار خواهد بود؛ زيرا تا زماني كه 
مديران صنعت خودرو از سوي دولت ها انتخاب مي شوند، اين 
مديرها با آگاهي از اينكه عزل و نصب آنها در دست دولت 
است، تبديل به يك مجري براي دستور هاي دولت مي شوند، 
در چنين شرايطي كه نظرات بالادستي بايد رعايت شوند 

خروج از چرخه ياد شده كمي دشوار خواهد بود.«
ابقاي مديران ارشد در خودروسازي ايران در مقابل اجراي 
دستورهاي بالادستي در حالي است كه با وجود سياسي 
بودن صنعت خودرو در تمام دنيا، شرط ابقاي مديران ارشد 
افزايش سود سهام، مشتري مداري و نوآوري در توليد است. در 
شرايطي كه صنعت خودروي كشورمان از تامين ملاك هاي ياد 
شده براي مشتريان، سهام داران و حتي نهادهاي ناظر دولتي 
بسيار عقب مانده است، با توجه به گفته هاي كارشناسان به 
نظر مي رسد طي سال هاي گذشته صنعت خودرو بيش از 
پيش درگير تامين نظرات بالادستي و تلاش براي ابقا از اين 
طريق بوده است. ادامه يافتن اين شرايط در صنعت خودرو 
اگرچه هر از چند گاهي انتقاداتي را از سوي نمايندگان مجلس 
متوجه دولت  مي كند؛ اما در نهايت راهكارهاي آنان مبني بر 
خصوصي سازي يا خروج دولت از صنعت خودرو نتيجه اي به 
همراه ندارد. به عقيده كارشناسان شركت هاي خودروسازي در 
ايران به قدري بزرگ شده اند كه دولت ها نمي توانند بپذيرند آنها 
را به حال خودشان رها كنند.  وجود اين نگرش در دولت ها 
در حالي است كه سال ها از آغاز خصوصي سازي در صنعت 
خودرو مي گذرد اما به نظر مي رسد رها نكردن صنايع بزرگ 
تبديل به سنتي از سوي  دولت ها شده است تا آنجا كه به گفته 
خودروسازان؛ مديران، معاونان، مديران مياني و حتي مديران 
جزء در شركت هاي خودروسازي نيز با دخالت دولت تعيين 

مي شوند.
 با وجود اينكه نگاه دولت همواره بر صنعت خودرو وجود 
داشته است، كارشناسان عقيده دارند اين نگاه در دولت فعلي 
تعديل شده است، اما همچنان از شرايط ايده آل دور است 
و دخالت ها در صنعت خودرو ادامه دارد. ادامه داشتن اين 
دخالت ها در حالي است كه كارشناسان صنعت خودرو عقيده 
دارند نتايج بسياري از اين دخالت ها در طول زمان مشخص 
خواهد شد، درست مانند مشكلاتي كه طي بيش از دو سال 
گذشته خودروسازان را درگير خودكرد؛ مشكلاتي كه به عقيده 
كارشناسان نتيجه مستقيم دخالت هاي سياسي در صنعت 

خودرو بوده است.

كارشناسان از دخالت سياست در صنعت خودرو مي گويند؛

خودروسازي بر موج سياست

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM39,000,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3366,000,000 

 MVM X3378,000,000 جديد اتومات

 MVM11021,000,000 چهار سيلندر

عقل خریداران خودرو به چشم شان است
از قدیم می گفتند "عقل مردم به چشم شان است". کارشناسان می گویند این 
مثل حداقل در مورد افراد در زمان انتخاب و خرید خودرو به ویژه خودروهای 

چینی، صدق می کند.
 نگاهی به نتایج رده بندی کیفی خودروهای تولیدی در کشور و مقایسه آن با گزارش 
میزان رضایتمندی مشتریان از کیفیت خودروها، این حقیقت را نشان می دهد که میزان 
رضایت مصرف کنندگان ایرانی از خودروهایی که براساس جدول رده بندی کیفی دارای 
کیفیت پایین تری هستند )عموما چینی(، بیشتر از میزان رضایت آنها از خودروهای با 

کیفیت بالاتر است.
علی عالی نهاری - مدیر مهندسی بازرسی خودرو شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد 
ایران درباره علل این موضوع می گوید: رضایتمندی یک احساس است و رده بندی کیفی 
یک کار فنی. بنابراین ممکن است مواردی در ارزیابی کیفی وجود داشته باشد که برای 
ما بسیار مهم است اما مشتریان در مرحله خرید خودرو به آن توجه نکرده و بعدا به آن 

پی می برند.
وی با بیان اینکه بنابراین نمی توان به طور صددرصدی میزان رضایتمندی مشتریان را 
به رده بندی کیفی خودروها ارتباط داد، خاطرنشان می کند: به عنوان مثال یک خودروی 
شاسی بلند چینی به قیمت نسبتا مناسبی عرضه شده و خریدار با خود می گوید با 60 
میلیون تومان خودروی شاسی بلند سوار می شوم به همین دلیل احساس خوبی نسبت 
به آن خودرو به او دست می دهد.مدیر مهندسی بازرسی خودرو شرکت بازرسی کیفیت و 
استاندارد ایران ادامه می دهد: شکل و شمایل خودروهای چینی جدید است. مشتریان پس 
از مدتی از لحاظ احساسی و بصری با خودروهای قدیمی دچار مشکل می شوند به گونه ای 
که اگر خودرو، بهترین و با کیفیت ترین خودرو نیز باشد بعد از مدتی دوست دارند آن را 
تعویض کنند.وی اضافه می کند: تنوع مدل، شکل و تنوع ظاهر در خودروهای چینی اتفاق 
افتاده که دقیقا همسو با نگاه مشتریان به مقوله خرید خودرو است اما ما در ارزیابی کیفی 
این نگاه را نداریم که شکل و ظاهر خودرو چگونه است؟ بلکه نگاه فنی داریم، به گونه ای 
که ممکن است آن خودرویی که شکل و شمایل به روزتری دارد، در بازرسی ها 10 ایراد در 
آن پیدا شود و طبیعتا نمره کیفی کمتری را کسب کند اما به هر حال مشتری از ظاهر 
آن خوشش می آید.عالی نهاری خاظرنشان می کند: به عنوان مثال مشتری یک ساختمان 
را از بیرون دیده و از آن خوشش می آید اما وقتی به عنوان مهندس ساختمان داخل آن 
ساختمان می روید متوجه می شوید که از مواد اولیه نامرغوب برای ساخت آن استفاده 
شده است و از خرید آن منصرف می شوید. در اینجا نگاه از بیرون به ساختمان همان 
رضایتمندی مشتری بوده و بررسی داخل ساختمان نیز همان کار بازرسان کیفی است.وی 
با بیان اینکه من اگر خودم بخواهم خودرو بخرم بیشتر به نتایج بررسی های کیفی توجه 
می کنم تا میزان رضایتمندی مشتریان، تصریح می کند: به هر حال رضایتمندی مشتریان 

یک احساس است و رده بندی های کیفی نتایج بررسی ها و بازرسی های فنی و کیفی.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
 1-رأی شماره 139360330001010۵39 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001428آقا / خانمحسین
 آزموده فرزند مهدی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 200 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11190 -اصلی

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد خشتمال.
2- رأی شماره 139360330001011080 مربوط به پرونده کلاسه 13911144300010023۵3 آقا / خانم جعفر 
مجیدی موحد فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان  بمساحت 367/61 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11027 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
3- رأی شماره 139360330001011360 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001919 آقا / خانم مهدی 
دستجانی فراهانی فرزند عقیل6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11003 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از عقیل دستجانی فراهانی.
4- رأی شماره 139360330001008061 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001303 آقا / خانم سید حمید 
رضا رضویان فرزند سید حسین 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11003 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
۵-  رأی شماره 13936033000101190۵ مربوط به پرونده کلاسه 13911144300010013۵7 آقا / خانم اعظم 
فرهادزاده فرزند اسمعیل6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 76 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11243 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمود و عباس ولی وراث غلامرضا ولی.
6-  رأی شماره 13936033000101173۵ مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001439 آقا / خانم اعظم 
خورآبادی فرزند اکبر3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۵۵/96 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10473/26 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید جواد برقعی.
7- رأی شماره 139360330001011738 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001440 آقا / خانم عباس 
شیرازی فرزند علی3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۵۵/96 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10473/26 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید جواد برقعی.
8-  رأی شماره 139360330001011337 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001803 آقا / خانم سعید 
ارسطو فرزند باقر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 177/2۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11237 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
9- رأی شماره 139360330001010308 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001804 آقا / خانم سعید 
ارسطو فرزند باقر 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 28۵/26 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11237 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
10- رأی شماره 139360330001011668 مربوط به پرونده کلاسه 13911144300010013۵3 آقا / خانم اصغر 
زلفی فرزند احسان اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 72 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11243 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از مرحمت ولی.
11- رأی شماره 139360330001010۵66 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001000۵92 آقا / خانم احسان 
اله جعفری فرزند کوچکعلی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت ۵9 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11244 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محمد طاهری.
خانم   / آقا   13911144300010017۵۵ کلاسه  پرونده  به  مربوط   13936033000101126۵ شماره  رأی   -12
علی مصطفی زاده فرزند عباس 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 93/18 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10816مکرر -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
13-رأی شماره 139360330001011101 مربوط به پرونده کلاسه 139111443000100180۵ آقا / خانم غلامرضا 
حسینی نژاد چافی فرزند علی اصغر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 114/84 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10۵29/۵ -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از ابوالفضل حجازی.
14-  رأی شماره 139360330001010281 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001002039 آقا / خانم محمد 
رضا عرب خراسانی فرزند غلام رضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 99/8۵ متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

1139۵/11 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
1۵- رأی شماره 139360330001011186 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001983 آقا / خانم مهدی 
ملکی فرزند نقی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 97/۵0 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10437 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از جواد ومهدی ترابیان.
16-رأی شماره 139360330001004407 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001489 آقا / خانم فاطمه 
گل بهارفرزند هادی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 104/6 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10446 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حبیب اله یزدی.
17- رأی شماره 13936033000100۵979 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001000380 آقا / خانم علی اله 
بیگدلی فرزند سیف اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 69/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11243 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از غلامرضا ولی.
18- رأی شماره 139360330001006478 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001۵۵3 آقا / خانم عباسعلی 
اویسی فردوئی فرزند ابوالقاسم 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 171/38 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

11186/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
19-رأی شماره 139360330001008092 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001327 آقا / خانم حسین 
شیرازی فرزند محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10249/112 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از عباس بشری.
20-رأی شماره 139360330001011220 مربوط به پرونده کلاسه 13911144300010022۵9 آقا / خانم محمد 
علیمردانی فرزند فضل اله 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 13۵/18 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10912/2 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
21-رأی شماره 139360330001001417 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001000927 آقا / خانم ابوالفضل 
ناصری پورفرزند علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 43/97 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10314 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
22-رأی شماره 139360330001011317 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001002۵0۵ آقا / خانم ابوالفضل 
ناصری پور فرزند علی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 160/۵7 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 9۵26و9۵27 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
23-رأی شماره 139360330001011967 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001002۵31 آقا / خانم منصوره 
ولی راد فرزند رضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 137/24 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1027۵ -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
24-رأی شماره 139360330001008186 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001۵82 آقا / خانم ایوب 
بیگدلی فرزند کریم 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 66 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11243 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از غلامرضا ولی.
2۵-رأی شماره 139360330001011119 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001797 آقا / خانم عبداله 
آقابابائی جمکرانی  فرزند علی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 33/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 1/222 

-اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از تقی حاتمی جمکرانی.
26-رأی شماره 139360330001011972 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430001000360 آقا / خانم سید 
محسن میر قیصری فرزند سید سعید3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۵2/0۵ متر مربع بر روی 

قسمتی از پلاک ثبتی 10968 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
27-رأی شماره 139360330001011970 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001909 آقا / خانم سید 
سعید میر قیصری فرزند سید یداله3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 1۵2/0۵ متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 10968 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
28-رأی شماره 13936033000100۵703 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001000377 آقا / خانم تیمور 
مقصودی تشریق فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 66 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11243 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محسن ولی.
29-رأی شماره 13936033000101183۵ مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001000824 آقا / خانم علی اکبر 
کریمی فرزند غلامحسین 3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 138/76 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 11134/3/9 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
30-رأی شماره 139360330001011836 مربوط به پرونده کلاسه 1393114430001000170 آقا / خانم محبوبه 
باقری زادگان فرزند اصغر3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 138/76 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 

ثبتی 11134/3/9 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
31-رأی شماره 13936033000101۵126 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430003000016 آقا / خانم علی اکبر 
فصیحی رامندی فرزند رمضانعلی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 626/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

4۵6/1/8 -اصلی واقع در بخش9 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از کاظم رضوانی.
32-رأی شماره 13936033000100۵941 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001000388 آقا / خانم علی 
سعیدی محتشم فرزند حسینعلی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 83/83 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10838/4 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه ازسید حمیدالدین زارعی.
33-رأی شماره 139360330001004331 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430001001273 آقا / خانم اعظم 
دلاوری اسد فرزند قنبر علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 86/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10923/1 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را 
به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1393/07/07
تاریخ انتشار دوم: 1393/07/22
جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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ورزشی۴

معاون اداره کل ورزش و جوانان استان قم خبرداد؛
اعزام تنها نماینده قم

 به بازی های آسیایی اینچئون
 ایمان :معاون توسعه امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم از اعزام تنها 

نماینده قم به بازی های آسیایی 2014 خبر داد. 
سیدمهدی غیاثی اظهار کرد: همانگونه که علاقمندان به ورزش و به خصوص دوستداران 
رشته کاراته می دانند امیر مهدی زاده تنها نماینده ورزش قم در رقابت های رشته کاراته 
بازی های آسیایی محسوب می شود.وی ادامه داد: امیر مهدی زاده قطعا یکی از شانس های 
ــب مدال طلا برای تیم اعزامی کاراته و کاروان ورزشی کشورمان در بازی های  اصلی کس
ــیایی 2014 به شمار می رود و امیدواریم که چنین اتفاقی رخ بدهد تا افتخاری برای  آس

ورزش قم به دست بیاید.
معاون توسعه امور ورزش اداره کل ورزش و جوانان استان قم افزود: اعزام ستاره کاراته قم 
به بازی های آسیایی با بدرقه مدیرکل ورزش و جوانان قم انجام شد و این چهره مستعد 
و توانمند کاراته قم از روحیه و آمادگی جسمانی بسیار بالایی برای کسب مدال برخوردار 
ــد: هم اداره کل ورزش و جوانان و هم هیئت کاراته استان قم حامی  ــت.وی یادآور ش اس
این کاراته کای مطرح قم بوده اند تا ان شاالله در مسابقات کاراته قهرمانی بازی های آسیایی 
ــال 2012  ــت یافته و بعد از مدال طلای جهان در س ــره جنوبی به مدال دس 2014 ک
این بار نیز افتخارآفرین شود.غیاثی یادآور شد: امیر مهدی زاده ستاره کاراته استان قم بعد 
از موفقیت های ارزنده ای که امسال در پیکارهای بین المللی و جهانی دانشجویان کسب 
کرده است برای کسب مدال از بازی های آسیایی اینچئون کره جنوبی باید چهار مسابقه 
حساس برگزار کند.وی ابراز کرد: مهدی زاده برای حضور در مسابقات کاراته هفدهمین دوره 
بازی های آسیایی 2014 در شهر اینچئون کره جنوبی همراه با سایر اعضای تیم ملی کاراته 
بزرگسالان کشورمان راهی شهر اینچئون و حضور در این بازی ها شده و از جمعه هفته 
جاری کار خود را در این پیکارها آغاز می کند.معاون توسعه امور ورزش اداره کل ورزش و 
جوانان استان قم عنوان کرد: خوشبختانه مدیر کل ورزش و جوانان نیز قول پاداش ویژه ای 
را در صورت افتخارآفرینی امیر مهدی زاده در مسابقات کاراته هفدهمین دوره بازی های 
آسیایی در اینچئون کره جنوبی داده است.غیاثی بیان کرد: امیر مهدی زاده در دوره قبل 
بازی های آسیایی نیز نماینده ورزش استان قم بود اما در آن مقطع زمانی یک جوان کم 
تجربه بود که در نهایت بین ۵ نفر برتر وزن خود ایستاد و حالا با تجربه بسیار بالایی که 
دارد می تواند مدال طلای این رقابت ها را کسب کند و بعد از آن راهی مسابقات قهرمانی 

جهان شود.

مدیر تیم ماهان تندیس قم:
من حرف اول و آخر را می زنم

 ایمان :مدیر تیم ماهان تندیس قم گفت: بازی به بازی برای ما فینال است و برای 
همین برنامه خاصی برای تمام بازی هایمان داریم.

ناصر شریفی شنبه شب پس از برد پنج بر دو تیم ماهان تندیس در برابر پایاسازه تبریز 
اظهار کرد: بازیکنان ما بازی بسیار خوبی را به ویژه در نیمه دوم ارائه دادند و توانستند پیروز 
از زمین مسابقه خارج شوند.وی با اشاره به اینکه وقتی جوان های ما داخل زمین رفتند، 
بزرگان ما آزاد شدند و توانستند بازی همیشگی خود را ارائه کنند، خاطرنشان کرد: ما از 
مربیان فهیم، دانا و بزرگی بهره می بریم که به خوبی بازی تیم حریف را می خوانند و برای 

مسابقه برنامه ریزی می کنند.
مدیر تیم ماهان تندیس قم با اشاره به اینکه در این تیم رفاقت حاکم است، افزود: همه از 
کادر فنی و تا بازیکنان با هم یکدل هستند و در تیم جوان شده ما بزرگ و کوچک با هم 
رفیق هستند.وی جوانی تیم ماهان تندیس را مورد اشاره قرار داد و تاکید کرد: به همین 
دلیل ما در خانه سخت بازی می کنیم چون بازیکنان جوان ما در برابر تماشاگران خودی 

استرس دارند.
ــریفی با بیان اینکه تمام بازی ها برای ما یک فینال است، تصریح کرد: بازی به بازی  ش
برای ما فینال است و برای همین برنامه خاصی برای تمام بازی هایمان داریم.وی با اشاره 
به بی انگیزگی بازیکنان ماهان تندیس در دقایقی از این مسابقه گفت: با توجه به اینکه تیم 
پایاسازه تیم ته جدولی بود بازیکنان ما بی انگیزه به میدان آمدند و البته آنها بازیکنان با تجربه 
ما از جمله وفایی را بسته بودند.مدیر تیم ماهان تندیس قم ادامه داد: اما وقتی مربی تیم 
بازیکنان جوان را به داخل زمین آورد بازیکنان با تجربه ما آزاد شدند و توانستند گل زنی 
کنند.وی با بیان اینکه ما در این بازی گل های بیشتری می توانستیم به ثمر برسانیم، افزود: 
امسال چند بازیکن جوان به تیم اضافه شده اما یکدلی بیشتر از سال های گذشته در تیم 
حاکم است.شریفی با اشاره به اینکه من در تیم حرف اول و آخر را می زنم افزود: من، امیر 
شمسایی و بازیکنان با هم یکدل هستیم و همه یکدیگر را قبول داریم و برای موفقیت تیم 

تلاش می کنیم.

سرمربی فوتسال ماهان تندیس قم:
صحبت از قهرمانی خیلی زود است 

 ایمان :سرمربی تیم فوتسال ماهان تندیس قم گفت: ما در اول راه هستیم و 
خیلی زود است تا در مورد قهرمانی صحبت کنیم.

امیر شمسایی شنبه شب پس از برد پنج بر دو تیم ماهان تندیس بر پایاسازه تبریز در هفته 
پنجم لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور گفت: با توجه به چهار برد متوالی ما و جوان بودن 

بچه ها، هراس داشتیم که امروز مغرور شوند.
وی افزود: در همین راستا در طول هفته گذشته صحبت های زیادی با بازیکنان کردم اما 

باز هم دیدیم این صحبت ها در نیمه نخست اثر نکرد.
شمسایی بیان کرد: ما بین دو نیمه صحبت کردیم و در نیمه دوم بچه ها به خودشان آمدند 

و توانستند از سد حریف سخت کوش خود عبور کنند.
وی در خصوص بی انگیزگی بازیکنان در نیمه نخست گفت: با توجه به اینکه ما از بازیکنان 
جوانی بهره مند هستیم حریف را که در انتهای جدول قرار دارد دست کم گرفتند اما وقتی 

گل نخست را دریافت کردیم بازیکنان به بازی برگشتند.
ــال ماهان تندیس با بیان اینکه برنامه ریزی ما بازی به بازی است،  ــرمربی تیم فوتس س
خاطرنشان کرد: فینال بعدی در مشهد است و بازی سختی در روز جمعه در پیش داریم اما 

می رویم تا دست  پر به قم برگردیم.
وی در پاسخ به این سئوال که در حال حاضر تیم بر روی بازیکنانی چون وفایی و کرمانی 
می چرخد آیا برای زمان مصدومیت آنها فکری اندیشیده اید، اظهار کرد: ما آرام آرام در حال 
حرکت به سمتی هستیم که به بازیکن خاصی متکی نباشیم برای همین در هر بازی به 
جوان ها میدان می دهیم. ما به سمتی می رویم که قائل به فرد نباشیم و در هفته های آینده 

این اتفاق خواهد افتاد.
شمسایی در خصوص دعوت از بازیکنان ماهان تندیس به تیم ملی گفت: ما یک تیم بومی 
با معدل سن حدود 23 سال هستیم، مگر می شود از تیمی که این خصوصیات را دارد و پنج 
بازی را برده غیر از وفایی شخص دیگری دعوت نشود.سرمربی تیم فوتسال ماهان تندیس با 
بیان اینکه معتقدم سه یا چهار بازیکن ماهان تندیس لایق دعوت شدن به تیم ملی هستند، 
افزود: اگر به این جوان ها بها داده شود قطعاً برای سال های آینده تیم ملی مؤثر خواهند بود.

وی همچنین با تاکید بر اینکه قول قهرمانی نمی دهم، گفت: ما فعلاً در اول راه هستیم و 
خیلی زود است تا در مورد قهرمانی صحبت کنیم.

رئیس هیئت هندبال استان قم خبرداد:
صفوی سرمربی صبای قم 
در لیگ برتر هندبال شد

 ایمان :رئیس هیئت هندبال استان قم و مدیر تیم هندبال صبای قم در لیگ برتر 
باشگاه های کشور از انتخاب یکی از مربیان با تجربه هندبال قم برای حضور در 

راس کادر فنی این تیم در بازی های این فصل خبر داد.
سید علیرضا طباطبایی با تاکید بر تلاش مجموعه هیئت هندبال و باشگاه صبا برای حضور 
پرقدرت این تیم در لیگ برتر، اضافه کرد: برای داشتن تیمی قوی در فصل جدید مسابقات 
لیگ برتر باشگاه های کشور اولویت ما یکی از مربیان بومی هندبال قم بود.وی ادامه داد: 
سال گذشته در رقابت های لیگ برتر هندبال باشگاه های کشور هدایت تیم صبای قم بعد از 
استعفای غلامعلی اکبرآبادی در هفته های آغازین فصل قبل لیگ برتر، هدایت تیم صبا را 

در ادامه مسابقات فصل گذشته لیگ برتر هندبال بر عهده گرفت .
رئیس هیئت هندبال استان قم افزود: شاخص های مختلفی را برای انتخاب یک فرد واجد 
ــرایط به منظور حضور در راس کادر فنی تیم هندبال صبا بررسی کردیم و در نهایت  ش
امیرحسین صفوی که از مربیان خوب هندبال قم است را انتخاب کردیم و صفوی هم اکنون 

تمرینات صبا را زیر نظر دارد. 
وی یادآور شد: حضور موفق صبای قم در فصل جدید لیگ برتر هندبال باشگاه های کشور 
برای ما بسیار مهم است و ما تلاش کرده ایم در تعامل با اداره کل ورزش و جوانان و باشگاه 
فرهنگی ورزشی صبا شرایط خوبی را برای حضور موفق تیم در لیگ امسال فراهم کنیم.

طباطبایی بیان کرد: سال گذشته صفوی در کنار تیم صبا حضور داشت و شناخت خوبی 
از وضعیت تیم و همچنین بازیکنان این تیم دارد و امیدوار هستیم با یک تیم خوب و قوی 

وارد مسابقات لیگ برتر هندبال مردان باشگاه های کشور حضور یابیم.
وی افزود: در واقع صفوی سرمربی تیم هندبال قم در بازی های لیگ فصل قبل باشگاه های 
برتر هندبال کشور بوده است و از مربیان کاردان هندبال استان قم و کشور است و امیدواریم 
که با این مربی بتوانیم نتایج مطلوبی در رقابت های این فصل لیگ برتر هندبال باشگاه های 

کشور به دست بیاوریم.
تیم هندبال صبای قم در هفته فصل جدید بازی های لیگ برتر هندبال مردان باشگاه های 
کشور قرار است از روز بیست و چهارم مهر ماه به میدان برود در حالی که امسال پیکارهای 

لیگ برتر هندبال کشور با حضور 12 تیم به شکل رفت و برگشت برگزار می شود.

ناراحتي شدید برهاني از امیر قلعه نویي
برهاني حالا دوباره در استقلال به روزهاي سخت رسیده و باید دید رابطه او با قلعه 

نویي در آینده چطور پیش خواهد رفت.
روابط آرش برهاني و امیر قلعه نویي دوباره تیره شده و همه چیز به اتفاقات بازي با 
فولاد مربوط مي شود که قلعه نویي روي نیمکت به شدت از مهاجم تیمش انتقاد کرد و 

از برهاني به دلیل از دست دادن چند موقعیت به شدت عصباني بود.
به گزارش سایت فوتبال ایران، بعد از بازي با فولاد خوزستان روابط قلعه نویي با 
برهاني دوباره تیره شد و این شرایط همچنان ادامه دارد. در بازي با ذوب آهن آرش 
توسط قلعه نویي نیمکت نشین شد که این موضوع چندان براي برهاني خوشایند نبود. 
او در شرایطي روي نیمکت نشست که سجاد شهباززاده مقابل ذوب آهن چند فرصت 
صددرصد گلزني را از دست داد. با این حال قلعه نویي در کنفرانس مطبوعاتي یا در 

رختکن استقلال انتقاد تندي از شهباززاده انجام نداد.
این رفتار برعکس رفتاري بود که سرمربي استقلال درمورد برهاني انجام داد و همین 
موضوع باعث شده که آرش به شدت از قلعه نویي ناراحت باشد. بحث دیگر به بازوبند 
کاپیتاني استقلال مربوط مي شود چراکه برهاني به هیچ عنوان انتظار نداشت قلعه نویي 
بازوبند را به صادقي بدهد. آن هم در شرایطي که این بازیکن قبل از عقد قرارداد با 
استقلال، مسئولان و کادر فني این باشگاه را بابت مصدومیتي که داشت مطلع نکرده 
بود.برهاني حالا دوباره در استقلال به روزهاي سخت رسیده و باید دید رابطه او با قلعه 

نویي در آینده چطور پیش خواهد رفت.

لیگ بر تر بسکتبال با ویلچر در قم ؛
ایثار قم با غلبه بر نماینده زنجان

 به نهمین پیروزی متوالی دست یافت 
 ایمان : تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم با پیروزی خانگی برابر نماینده زنجان 
صدرنشینی خود را در مسابقات لیگ بر تر بسکتبال با ویلچر باشگاه های 

کشور حفظ کرد و به نهمین پیروزی متوالی دست یافت. 
دور سوم از هفته سوم فصل جدید رقابت های بسکتبال با ویلچر سوپرلیگ کشور در 
قم به پایان رسید و نماینده قم با کسب پیروزی نه چندان دشوار برابر حریف خود به 

نهمین برد متوالی خود در لیگ بر تر دست پیدا کرد.
ایثار قم که در هفته های نخست و دوم با کسب 6 پیروزی از 6 بازی به تنهایی در 
صدر جدول قرار داشت، در سومین بازی هفته سوم و در حالی که در 2 بازی قبلی 
شهرداری آمل و پگاه فارس را شکست داده بود، موفق شد تیم رده سوم جدولی هیئت 

زنجان را شکست دهد و جمع امتیازات خود را به عدد 18 برساند.
در این مسابقه که در سالن شهید محمود رضاییان قم برگزار شد تیم ایثار قم 
موفق شد با نتیجه 82 بر 62 نماینده زنجان را شکست دهد و رکورد 100 درصدی 

پیروزی های خود را بهبود بخشد.
برتری نماینده قم برابر هیئت زنجان در شرایطی رقم خورد که دو تیم در هفته های 
اول و دوم به میزبانی شیراز و آمل با هم رقابت کردند که در آن مسابقات نیز پیروزی 

با ایثار قم بود.
مرحله چهارم و پایانی دور گروهی مسابقات لیگ بر تر بسکتبال با ویلچر به میزبانی 
زنجان برگزار می شود و تیم ایثار قم در صورت حفظ صدرنشینی، در مرحله بعد کار 

آسان تری در پیش رو دارد و باید با تیم چهارم گروه دوم مسابقه دهد.
تیم های حاضر در گروه های دوگانه، طی 4 مرحله به میزبانی هر یک از تیم ها با هم 
مسابقه می دهند و در     نهایت پس از مشخص شدن تیم های اول تا چهارم هر گروه، 

تیم ها به صورت ضربدری با هم روبرو می شوند.
تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم تاکنون سه بار در مسابقات لیگ بر تر بسکتبال با ویلچر 
باشگاه های کشور شرکت کرده و دو عنوان نایب قهرمانی و یک مقام پنجمی در کارنامه 

دارد درحالی که دو نایب قهرمانی ایثار قم در سال های 91 و 92 رقم خورده است.
بازیکنانی چون مرتضی عابدی، عادل طرفی، حکیم منصوری، علی کمالی فر، 
ابوالفضل قنبری، محمدحسین بنا زادگان، اسماعیل ابوطالبی، محمد کریمی و سید 
رضا حسینی بازیکنان تیم بسکتبال با ویلچر ایثار قم را در این مسابقات تشکیل 

می دهند.
علاوه بر عباس خاکی، عبدالمحمد جعفری مربی بومی و با سابقه بسکتبال با ویلچر 
قم، بر روی نیمکت ایثار حضور دارد و یحیی ابطحی سرپرست و علی خوشرفتار مدیر 

تیم ایثار قم هستند.

رئیس هیئت ورزش های رزمی قم: 

کیک بوکسینگ کاران قم
 ۴ مدال طلای کشور را کسب کردند 

 ایمان : رئیس هیئت ورزش های رزمی قم گفت: کیک بوکسینگ کاران قم 
4 مدال طلای مسابقات سبک کیک بوکسینگ بین المللی قهرمانی کشور 

را کسب کردند. 
جواد محمد زاده درباره حضور نمایندگان قم در مسابقات سبک کیک بوکسینگ 
بین المللی اظهار کرد: این مسابقات با حضور 3۵0 رزمی کار از 2۵ استان کشور برگزاز 

شد و تیم منخب کیک بوکسینگ قم با کسب ۵ مدال به کار خود پایان داد
وی گفت: سهم تیم کیک بوکسینگ قم در این مسابقات 4 مدال طلا و یک مدال 
نقره بود چنان که 3 مدال ازاین تعداد در رده سنی نوجوانان، یک مدال در رده سنی 

جوانان و یک مدال در رده سنی بزرگسالان به دست آمد.
رئیس هیئت ورزش های رزمی استان قم افزود: در وزن منهای 47 کیلوگرم رده سنی 
نوجوانان حامد مهدی پور به مقام قهرمانی رسید و مدال طلا را بر گردن آویخت و در 

وزن منهای ۵1 کیلوگرم همین رده سنی، ابوالفضل سریشی قهرمان شد.
جواد محمد زاده بیان کرد: در وزن به اضافه 77 کیلوگرم نیز مهدی آخوندی در مبارزه 
فینال مغلوب حریف خود شد و به مدال نقره بسنده کرد و این مدال آخرین مدال تیم 
کیک بوکسینگ قم در رده نوجوانان بود. وی تصریح کرد: کیک بوکسینگ کاران قمی 
در رده سنی جوانان و در وزن منهای ۵4 کیلوگرم، به مدال طلا رسیدند و مهدی 
مهجوری عنوان نخست کشور را از آن خود کرد و در رده سنی بزرگسالان نیز علی 
قادری در دسته منهای ۵7 کیلوگرم به مدال طلا دست یافت. رئیس هیئت ورزش های 
رزمی استان قم خاطرنشان کرد: تیم کیک بوکسینگ بین المللی قم در پایان این 
مسابقات با مربیگری حسین زندی در مجموع امتیازات تیمی به مقام سوم کشور رسید.

محمد زاده افزود: نمایندگان مرد و زن قم در مسابقات کیک بوکسینک فول کنتاکت 
قهرمانی کشور نیز پیش از این 10 مدال رنگارنگ به دست آوردند که خدیجه محرابی، 
سعیده مقدم و رقیه فرضی در بخش بانوان و امیر مهدی فرزانه و محمدرضا کرم پور در 

بخش مردان، رزمی کاران طلایی قم بودند.

به دلیل دریافت سومین کارت زرد؛

هافبک گلزن صبای قم
دیدار با پیکان را از دست داد

 ایمان :هافبک گلزن تیم فوتبال صبای قم به دلیل دریافت کارت زرد سوم 
خود در این فصل دیدار هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور را 

از دست داد.
در هفته دهم لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور احمد صالحی قاضی مسابقه صبای 
قم و سایپا البرز بود و با توجه به رضایت کادر فنی دو تیم از عملکرد داوری به نظر 
می رسد کمیته داوران فدراسیون فوتبال انتخاب خوبی برای قضاوت دیدار تیم های 

فوتبال صبای قم و سایپا البرز در هفته دهم بازی های لیگ برتر فوتبال داشت.
در یکی از چهار مسابقه با اهمیت و سرنوشت ساز روز نخست هفته دهم بازی های 
لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور که این هفته در شهر مقدس قم برگزار شد تیم های 
فوتبال صبای قم و سایپا البرز در جدالی حساس و نفس گیر با یکدیگر مسابقه دادند.با 
توجه به اهمیت این دیدار و همچنین احتمال بروز برخی حواشی در آن، کمیته داوران 
فدراسیون فوتبال کشورمان بیکار ننشست و یکی از بهترین  داوران سال های اخیر 
فوتبال کشورمان یعنی احمد صالحی را برای قضاوت این بازی انتخاب و معرفی کرد 
و صالحی نیز کاملا بر جریان بازی تسلط داشت.صالحی یکی از داوران موفق فوتبال 
کشورمان در سال های اخیر برگزاری بازی های لیگ برتر است که برای قضاوت در 
دیدار ی از هفته دهم مسابقات فصل جاری لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور در قم 
انتخاب شد اما یکی از اخطارهای وی در این دیدار هافبک گلزن صبای قم را از دیدار 

هفته یازدهم تیمش با پیکان تهران در خارج از خانه محروم کرد.
این داور در مسابقات لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور نیز قضاوت های مهمی 
داشته و از قضا دیدار تیم های فوتبال صبای قم و استقلال تهران که در در لیگ 
دوازدهم فوتبال باشگاه های برتر کشور در ورزشگاه آزادی تهران به انجام رسید را 
قضاوت کرده بود.صالحی در حالی دیدار حساس تیم های فوتبال صبای قم و سایپا 
البرز از هفته دهم فصل جدید لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور را قضاوت کرد که 
در این دیدار سعید قاسمی به عنوان کمک داور اول و همچنین حمید سبحانی به 
عنوان کمک داور دوم در کنار وی بودند.همچنین امید سعیدفر به عنوان داور ذخیره 
در تیم داوری دیدار تیم های فوتبال صبای قم و سایپا البرز حضور داشت و عبدالهی 
باعزم نیز ناظر این دیدار بود.صبا با کسب برتری در این دیدار 13 امتیازی شد اما بدون 
ایوب کلانتری در هفته یازدهم روز جمعه یازدهم مهر ماه از ساعت 17 و 10 دقیقه در 

ورزشگاه دستگردی تهران به مصاف تیم پیکان می رود.

تیم ملی والیب�ال ایران در چهارمین ب�ازی خود در 
بازی های آسیایی برابر قطر به پیروزی رسید. 

ــیایی، تیم ملی  ــه رقابت های والیبال بازی های آس در ادام
والیبال ایران  صبح دیروز به وقت ایران  به مصاف قطر رفت 
و موفق شد در سه ست پیاپی حریف خود را شکست دهد. 

ــت اول را 2۵ بر 19، ست دوم  ملی پوشان والیبال ایران س
ــوم را 2۵ بر 18 به سود خود به پایان  ــت س 2۵ بر 18 و س
ــند.  ــا در نهایت با برتری 3 بر صفر به پیروزی برس بردند ت
والیبالیست های کشورمان پیش از این تیم های هنگ کنگ، 
ــت داده بود. پس از پایان بازی شهرام  هند و مالدیو را شکس
محمودی، ملی پوش ایران برای انجام تست دوپینگ انتخاب 
شد. تیم ملی والیبال ایران امروزبرابر کره جنوبی میزبان قرار 

خواهد گرفت. 
کواچ:

 توان شکست کره جنوبی را داریم
سرمربی تیم ملی والیبال ایران می گوید بازیهای سخت ایران 

در مسابقات آسیایی کم کم فرا می رسد.
کواچ پس از پیروزی تیم ملی والیبال ایران مقابل قطر اظهار 
ــرد: تیم ما به اندازه ای که بتوانیم ببریم خوب بود. تیم ما  ک
تیم برتر میدان بود اگر چه قطر هم تیم بدی نیست و خوب 
بازی می کند. وی درباره بازیهای بعدی تیم ملی ایران تاکید 
کرد: باید بگویم بازیها کم کم سخت تر می شود. مربی کره 
ــابقات قهرمانی جهان گفت که  جنوبی بعد از باخت در مس
ــت و تمام هدفش بازیهای  ــابقات برایش مهم نیس این مس

آسیایی است. با اینکه توان شکست این تیم را داریم ولی باید 
تمرکزمان را حفظ کنیم.

سرمربی تیم ملی والیبال در پایان تاکید کرد: حفظ انگیزه 
ــخت است ولی سعی  ــابقات خیلی س بازیکنان در این مس
می کنیم تا اندازه ای که برای برد لازم است خوب بازی کنیم.

سعید معروف:
 حریفان را دست کم بگیریم
 به مشکل خواهیم خورد 

سعید معروف، گفت: اگر حریفان را دست کم بگیریم مانند 
بازی های دوره قبل به مشکل خواهیم خورد. 

کاپیتان تیم ملی والیبال ایران پس از پیروزی برابر قطر، گفت: 
این بازی از نظر نتیجه  بازی حساسی بود و برای اول شدن در 
گروه باید پیروز می شدیم. امروز مقابل قطر خوب بازی کردیم 

و حریفمان نیز نتوانست کاری کند. 
معروف با تاکید بر دست کم نگرفتن حریفان، گفت: بازیکنان 
ما با توجه به شرایط بدنی که دارند با 40 درصد توانشان بازی 

می کنند و نمی شود بیشتر از این فشار آورد. 
کاپیتان تیم ملی والیبال ایران گفت: در بازی ضربدری قطعا 
بهتر خواهیم بود و اگر بازی خودمان را انجام دهیم، به مشکل 

نخواهیم خورد. 
ــتند که  وی ادامه داد: در مرحله نیمه نهایی تیم هایی هس
ــه ایران را اذیت کرده اند و ما باید دقت لازم را داشته  همیش

باشیم. 
غفور امتیاز آورترین بازیکن دیدار ایران و قطر شد

امیر غفور عنوان امتیازآورترین بازیکن دیدار تیم های ملی 
والیبال ایران و قطر را به خود اختصاص داد.

ــومین دیدار خود در بازی های  تیم ملی والیبال ایران در س
آسیایی اینچئون مقابل قطر با نتیجه 3 بر صفر به برتری رسید. 
 در این دیدار امیر غفور با 14 امتیاز به عنوان امتیاز آورترین 
ــد. همچنین میرزاجانپور موفق به  بازیکن میدان معرفی ش

کسب 10 امتیاز شد.

نگرانی های�ی در پ�ی انتخ�اب کریم�ی ب�ه عنوان 
دس�تیار ک�ی روش به وج�ود آمده که بخش�ی از آن 
مربوط به رفتارهای کی روش با صالح و نمازی اس�ت و 
مصاحبه های سنگین این سرمربی و بخش دیگر از این 
جهت است که اصالتا کریمی با کدامین کارنامه و تجربه 
آنجا در کنار سرمربی تیم ملی فوتبال ایران می نشیند 

و قرار است او به تیم ملی کمک کند یا تیم ملی به او؟
ــد تا  ــتیار کی روش ش  علی کریمی در یک غافلگیری دس
ــش های زیادی در ذهن ها شکل بگیرد که اولینش این  پرس
است؛ قرار است علی کریمی به تیم ملی کمک کند یا تیم 

ملی به علی کریمی؟
ــود؟ یا  ــوب می ش کریمی اصالتا آیا امروز یک مربی محس
بازیکنی که به تازگی از فوتبال خداحافظی کرده؟ او برای مربی 
شدن تاکنون چه کرده و کدامین دوره را سپری کرده و کجا 
تجربه کرده که یک مربی در واکنش به بازیکنانش باید چه 
کند؟ و اصالتا در کدامین بخش جادوگر این فوتبال می شود 

عصای دست کی روش؟ و او آیا عصا است یا وبال؟
پرسش دوم این است که آیا این انتخاب بی ربط و بی دلیل و 
بی اثر تا روز آخر دوام و قوام خواهد داشت؟ یا مثل امید نمازی 
ــط می کشد و  ،کی روش پای عباس آقای تدارکاتچی را وس
ارزش کار نمازی را نابود می کند؟ یا مثل مجید صالح که در 
بازی دوستانه از مربی اش خواست که کمک داور بایستد، با 

کریمی رفتار می کند؟
و پرسش های نهایی به اینجا می رسد که در صورت چنین 
برخوردهایی آیا کریمی تحمل می کند؟ و مثل نمازی می رود 
و پشت سرش را هم نگاه نمی کند؟ یا اینکه مثل صالح کلامی 
در رابطه به کارلوس حرف نمی زند؟ یا اینکه کریمی داستانی 

بزرگ به راه می اندازد که کی روش در آن تاوان پس بدهد؟
ــاب کریمی جنبه های مثبتی هم  ــر این باوریم که انتخ ب
داشت؛ در واقع این یک شروع خوب برای او خواهد بود که با 
دستیاری کی روش مربیگری را استارت بزند اما تیم ملی از 
این انتخاب سود نمی برد بلکه این یک نفع یک طرفه است 

از تیم ملی برای کریمی وگرنه کریمی آموزه و تخصصی نو 
تجربه ای ندارد که به تیم ملی بدهد؟ آیا او تاکنون آنالیز کرده 
است؟ آیا کریمی تاکنون تئوریسین تمرین بوده؟ آیا کریمی 

دستیار بوده؟
ــت. در واقع این یک پارتی بازی  پاسخ ها همگی منفی اس
مدرن بود که کریمی را کنار کی روش بنشانند و البته که به 
دلیل محبوبیت بالای کریمی حتی در میان اهالی فوتبال هم 
ــی اعتراضی به این وصلت نداشته باشد. اما این انتخاب  کس
اصولی نبوده و علاوه بر اینکه ممکن است عواقب داشته باشد و 
موجب برخی اختلاف ها با نکونام و کی روش شود بلکه سودی 

هم برای تیم ملی ندارد.
کریمی اختلافاتی با نکونام داشت. با کی روش هم هر کسی 
نمی تواند کار کند به ویژه کریمی با آن پیچیدگی های رفتاری 
خاص و سیم پیچی مغزی سنگین! در واقع فدراسیون فوتبال 

با این اشتباه حتی یک سهمیه ای که می توانست کنار کی 
روش بنشاند را هم سوزاند.

ــد آنجا کنار کی روش مربی کارنامه دار  در حالی که می ش
و کاریزماتیکی نشاند که بعد از کی روش سرمربی تیم ملی 
شود نه اینکه کریمی را آنجا نشاند که تا 10 سال دیگر هم 
ــد. برای کریمی بهتر بود که با  نمی تواند مربی تیم ملی باش
ــروع کند و آرام آرام  پرسپولیس کارش را به عنوان مربی ش
جلو بیاید نه اینکه یک مرتبه به تیم ملی بزرگسالان برسد و 
نه خودش و نه دیگران ندانند که قرار است او برای کی روش 

و تیم ملی چه کند؟
بله این یک اشتباه بزرگ بود به همه این دلایل که نوشتیم. 
ــده بین کی روش و کریمی و نکونام  در واقع مثلث ایجاد ش
ــت که هر اتفاقی در آن می توانید  یک جور مثلث برمودا اس

پیش بینی کنید!

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس و تیم ملی معتقد 
است حضور علی کریمی در تیم ملی به نفع فوتبال 
ایران اس�ت و کی روش باید زود تر از این ها از امثال 

کریمی در تیم ملی استفاده می کرد.
ابراهیم آشتیانی در خصوص دیدار پرسپولیس و استقلال 
ــتان در هفته دهم لیگ برتر که با برتری 2 بر یک  خوزس
سرخپوشان خاتمه یافت،گفت: پرسپولیسی ها  در نیمه اول 
بازی قابل قبولی را از خود به نمایش گذاشتند. آنها خیلی 
زود گل خوردند. اما به خوبی بازی را کنترل کردند و با بازی 
منطقی ضمن جبران گل خورده، موفق شدند گل برتری 

خود را وارد دروازه حریف کنند.
وی ادامه داد: متاسفانه پرسپولیس در نیمه دوم بی برنامه 
بود. آنها برای حفظ نتیجه عقب کشیدند و اصلا برنامه ای 
برای حمله نداشتند و فقط به زیر توپ می زدند. حتی  در 
یکی دو صحنه ممکن بود تا این مساله کار دست تیم دهد.

بازیکن اسبق پرسپولیس در رابطه با عملکرد سرخپوشان 
ــته با حمید درخشان خاطرنشان کرد:  در سه هفته گذش
ــپولیس در این یکی دو دیدار اخیر تغییر  نحوه بازی  پرس
ــه قبل بازی  ــبت ب ــتری نس کرده و بازیکنان با نظم بیش

می کنند.
وی افزود: اما آنها در نیمه دوم کاملا عقب می کشند. این 
ــت سرخپوشان  ــت در بازیهای آتی کار دس کار ممکن اس
دهد. آنها اگر می خواهند حفظ توپ کنند، باید از یک سوم 
ــوند و با پاسکاری های کوتاه بازی را  دفاعی خود خارج ش
ــمت دروازه  حریف حرکت کنند. نه  کنترل کنند و به س

اینکه فقط به زیر توپ بزنند.

ــاره به این نکته که عدم حضور ماهینی  آشتیانی با اش
به تیم ضربه خواهد زد،افزود: در یکی دو بازی اول فصل 
که ماهینی نبود، تیم از سمت او گل می خورد. از طرفی 
ــخت کرد. اما پس از  نبود پولادی هم کار را برای تیم س
اینکه ماهینی به ترکیب بازگشت روند حرکتی تیم تغییر 
ــت که نبود او قطعا به ضرر تیم  کرد. او بازیکن خوبی اس

خواهد بود.
وی ادامه داد: با توجه به این مساله، خانزاده باید خیلی کار 

کند تا بتواند جای خالی ماهینی را پر کند. او باید بیشتر در 
نفوذ ها شرکت کند.

آشتیانی در پایان در خصوص انتخاب علی کریمی به عنوان 
ــتیار کی روش گفت: این کار باید زود از این ها صورت  دس
ــت و سالها در بالاترین  می گرفت. کریمی فرد محبوبی اس
ــطح فوتبال بازی کرده تجربه کسب کرده است. حضور  س
کریمی و امثال او روی نیمکت تیم ملی قطعا برای فوتبال 

ما مفید خواهد بود.

بازیکن اسبق استقلال گفت: مربیان 
اس�تقلال در این وضعیت باید کمک 
فکري به قلعه نوی�ي بدهند ولي این 

موضوع را در استقلال نمي بینیم.
محمد نوازي بازیکن سابق استقلال معتقد 
ــي این تیم یک  ــت که تغییر کادر فن اس
ــود.این در  ــک بزرگ محسوب مي ش ریس
ــت که امیر قلعه نویي بابت نتایج  حالي اس

اخیر مورد انتقاد قرار گرفته است.
نوازي در مورد وضعیت استقلال و دلایل 
نتایج ضعیف این تیم در 3 هفته اخیر کي 
ــم مصدومیت بازیکنان  گوید: فکر مي کن
استقلال یکي از دلایل نتیجه نگرفتن این 
ــائل  ــم در هفته هاي اخیر بود ولي مس تی
ــت.در همین  ــم دیگري هم وجود داش مه
بازي با ذوب آهن مصدومان برگشتند ولي 
تغییري به وجود نیامد و نمي دانم دلیلش 
ــکلات استقلال خلق  چیست.یکي از مش
موقعیت است در ضمن بازیکنان این تیم 
در زمین مسابقه دوندگي زیادي ندارند و در 
پوشش ها یکدیگر را حمایت نمي کنند.نکته 
مهم دیگر ضعف خط دفاعي استقلال است 

و مشکلاتي در این پسُت وجود دارد.
او ادامه مي دهد:شما دیدید که در صحنه 
گل دوم ذوب آهن،بازیکن حریف هر کاري 
ــت انجام داد و بازیکناني مثل  دلش خواس
بیک زاده،حیدري و صادقي نتوانستند کار 
خاصي انجام دهند.مدافع استقلال در یک 

بازي رسمي خیلي راحت توپ را به بازیکن 
حریف مي دهد و توپ را این چنین لو دادن 
براي بازیکني که در جام جهاني بازي کرده 
ــت،اصلا خوب نیست.چنین اشتباهات  اس
فاحشي است که یک تیم را نابود مي کند.

در بازي با ذوب آهن حتي در صحنه هایي 
ــان حریف با خط  ــاهد بودیم که بازیکن ش
ــه 2 قرار  ــتقلال در حالت 4 ب ــي اس دفاع

مي گرفتند و این اصلا خوب نیست.

ــرد خط میاني  ــاد از عملک ــوازي با انتق ن
ــتقلال در این  مي گوید:اگر دقت کنید اس
ــاز هم نگرفت  ــازي اخیر که یک امتی 3 ب
ــط میاني خورد  ــترین لطمه را از خ بیش
چون تمامي حریفان استقلال با پاس هاي 
ــک ضرب و به اصطلاح انجام  کوتاه،بازي ت
یک و دو،مي توانند از خط هافبک استقلال 
به راحتي عبور کنند.هیچ حمایتي هم بین 
بازیکنان در خط هافبک دیده نمي شود و 

ــتقلال  ــود تا اس این موضوع باعث مي ش
کمربند میاني را از دست بدهد.

او در مورد شایعات چند روز اخیر مبني بر 
تغییر کادر فني و کنار گذاشتن امیر قلعه 
ــک  نویي مي گوید: این موضوع یک ریس
بزرگ است.من درک مي کنم او به عنوان 
ــت ولي معتقدم  ــرمربي تحت فشار اس س
قلعه نویي در این سال ها هنوزنتوانسته یک 
ــتیار خوب براي خودش انتخاب کند. دس

مربیان استقلال در این وضعیت باید کمک 
فکري به قلعه نویي بدهند ولي این موضوع 

را در استقلال نمي بینیم.
نوازي تاکید مي کند:در حال حاضر شاید 
کنار گذاشتن قلعه نویي شرایط استقلال 
بهتر شود ولي اگر شاید هم وضعیت تغییر 
نکند.این موضوع به تصمیم مدیریت باشگاه 
ــود ولي کنار گذاشتن قلعه  مربوط مي ش
نویي یک ریسک است که یاشد جواب بدهد 
ــرمربي  ــاید هم ندهد.با این حال او س و ش
ــت و در این وضعیت خودش باید  تیم اس
مشکلات را برطرف کند.با اینکه استقلال 
ــي را در این 3 هفته از  ــاي حساس امتیازه
ــت داد ولي باز هم معتقدم که این تیم  دس
ــت.البته اگر قرار  مدعي جدي قهرماني اس
باشد استقلال دوباره امتیاز از دست بدهد و 
فاصله اش با صدر جدول زیاد شود قطعا کار 
این تیم سخت تر خواهد شد.استقلال دیگر 

نباید به سادگي امتیاز از دست بدهد.

چهارمین پیروزی والیبال در بازی های آسیایی اینچئون 

پارتی بازی مدرن برای علی کریمی

آشتیانی؛

پرسپولیس در نیمه دوم برنامه ندارد

 نوازي: 

کنار گذاشتن قلعه نویي
 ریسک بزرگي است
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5 علمی و سلامت

این کودکان در یادگیری الفبا مشکل دارند 
واژه اختلالات یادگیری یا ناتوانی  در یادگیری به معنی عقب افتادگی 

ذهنی و عاطفی نیست.
مریم جنتی کارشناس ارشد روانشناسی گفت: واژه اختلالات یادگیری یا ناتوانی 
ناتوانی  افتادگی ذهنی نیست به طور کلی اصلاح  در یادگیری به معنی عقب 
یادگیری آن گروه از کودکان را شامل می شود که علی رغم داشتن هوش طبیعی و 
حتی بالاتر و با توجه به سلامت کامل جسمی مشکلاتی در صحبت کردن، خواندن، 

نوشتن، هجی کردن و محاسبات ریاضی و مشکل در یاد آوری دارند. 
 وی به برخی از علائم بالینی اشاره کرد و گفت: این دسته افراد نسبت به کودکان 
دیگر دیرتر صحبت می کنند و هنگام محاوره برای یافتن کلمات صحیح ناتوانند و 

فوق العاده بیقرار هستند و به راحتی حواسشان پرت می شود. 
 وی ادامه داد: این گروه از کودکان در یادگیری الفبا، روزهای هفته ، رنگ ها، 

شکل ها و اعداد هم  مشکل دارند و نمی توانند از دستورات و قواعد پیروزی کنند. 
 وی در پایان به درمان این دسته افراد اشاره کرد و گفت: خانواده ها به کمک 
متخصصین در حوزه، اختلالات یادگیری مشورت کنند و برای کودکانشان  فضای 

آرام به دور از تشنج در خانه مهیا کنند. 

رژیم های سخت غذایی
 گاستریت ایجاد می کند 

گاستریت یا تورم معده بیشتر در سنین 25 تا 40 سال بروز می کند و به 
دلیل گرفتن رژیم های غذایی مختلف در خانم ها شایع تر است.

دکتر ایرج خسرونیا  متخصص داخلی و فوق تخصص گوارش و کبد در خصوص 
رعایت اصول غذایی مناسب برای رفع التهاب معده گفت: گاستریت  یا تورم معده 

از شایع ترین بیماری های گوارشی است که به التهاب دیواره معده منجر می شود. 
 وی با اشاره به عوامل بروز این بیماری تصریح کرد: ترشح اسید بالا، داروهای 
شیمیایی، استعمال دخانیات و میکروب هلیکوباکترپیلوری  را در ایجاد آن می توان 
نام برد که در 80 درصد بروز این بیماری وجود این میکروب دخالت دارد که با 

درمان نهایی دارویی برطرف می شود. 
 این متخصص به شایع ترین علائم بروز این بیماری اشاره کرد و گفت: ترش کردن، 
سوزش معده، احساس گرسنگی ، درد معده و گاهی اوقات حالت تهوع از نشانه های 

التهاب معده است.  
دکتر خسرونیا  با بیان اینکه تنها از خوردن مواد و خوراکی هایی که باعث تشدید 
ناراحتی تورم می شود باید خودداری  کرد، افزود: ترشیجات، ادویه جات و فلفل به این 

افراد توصیه نمی شود. 
 وی در پایان گفت: گاستریت  یا تورم معده بیشتر در سنین 2۵ تا 40 سال بروز 

می کند و در خانم ها به دلیل گرفتن رژیم های غذایی مختلف شایع تر است. 

کوفتگی عضلانی را اینگونه باز کنید 
یکی از مشکلاتی که پس از یک ورزش نسبتا سنگین به وجود می آید، 

احساس کوفتگی و گرفتگی بدن است.
دکتر محمدتقی حولی ساز متخصص طب فیزیکی و توانبخشی ، گفت: قبل از 
ورزش باید عضلات بدن از حالت سکون، به تدریج خارج شوند و با نرمش آرام، بدن 
آماده ورزش می شود. پس از اتمام ورزش هم، نباید به یکباره فعالیت را رها کرد و 

باید به تدریح فعالیت را کم کرد.
حولی ساز ادامه داد:  معمولا در 1 تا 2 جلسه اول شروع ورزش، بدن افرادی که 
عادت به ورزش ندارند، دچار کوفتگی یا کرمپ عضلانی می شود که ناشی از انقباض 

عضلات برای دفع مواد زائد تجمع یافته درون بافت عضلانی است.
این متخصص طب فیزیکی و توانبخشی گفت: از راههای کاهش کرمپ عضلانی، 
ماساژ دادن بدن پس از اتمام فعالیت ورزشی است. دوش گرفتن با آب گرم و 

استراحت پس از ورزش هم به مقدار زیادی موجب رفع کوفتگی ورزش می شود.

نی��م ت��ای علمی   فن��اوری

پزشکان  به  که  کرده اند  را کشف  روش جدیدی  جنوبی  کره  دانشمندان 
اجازه می دهد بدون جراحی و فقط با تزریق سلول های بنیادی لوزه به کبد، 

آسیب های آن را ترمیم کنند. 
در حال حاضر اگر کبد به درستی عمل نکند تنها گزینه برداشتن کل یا قسمتی از کبد 
است. این شیوه، نه تنها هزینه زیادی دارد بلکه پرخطر است و افراد نیازمند کبد اهدایی 

از دیگران هستند. 
اخیرا محققان سلول های بنیادی مفیدی در لوزه یافته اند. لوزه ها در بدن از بروز عفونت 

پیشگیری می کنند و منبعی از سلول های بنیادی بالغ محسوب می شوند. 
با این حال دانشمندان به دنبال روشی برای استفاده سه بعدی و حالت داربستی برای 

این سلول های بنیادی و تقلید بافت کبد در آنها هستند. 
محققان در کره جنوبی در مرحله اول سلول های اشتقاقی را در مایع حساس گرمی 
قرار دادند تا به صورت یک ژل با دمایی به اندازه دمای بدن درآید؛ سپس عوامل رشد را 

به مایع اضافه و سلول های بنیادی را تحریک به دگرگون شدن مانند بافت کبد کردند. 
نتایج این مراحل موفقیت آمیز بود و این مایع تزریقی با کمک سیستم مهندسی تولید 

شد. 
در حال حاضر محققان در جستجوی کنترل ژل برای ایجاد شرایط بهینه بازیابی در 

کبد هستند و مرحله بعد آزمایش این روش در آزمایشگاه خواهد بود. 

دیجیتالی ترین ماساژور پا به بازار آمد 
ماساژور پای شیاتسو FMS-200جدیدترین مدل ماساژور،با قیمت 50 دلار به 

بازار آمد.
این ماساژور پلاستیکی با چهار پیکان ماساژوری در اطراف و با طراحی خلاقانه یک پیکان 

ماساژ دهنده چرخشی در مرکز ماساژ تمام کف پا را به صورت همزمان انجام می دهد. 
صفحه کلید LED آن طوری طراحی شده است که به راحتی توسط انگشت شست پا 
کنترل می شود. همزمان با ماساژ حرارت ملایمی را هم به کف پا می دهد. نمای بیرونی این 

ماساژور هم  LED است.
میکسری کوچک که موسیقی جدیدی

 تولید می  کند
شاید اینگونه تصور کنید که میکس کردن دو موسیقی با هم نیاز به دستگاه های 
خاصی دارد اما اینگونه نیست و شما می توانید کوچکترین میکس جهان را داشته 

باشید.
همیشه میکسرها در اندازه های نسبتا بزرگ ساخته می شوند اما می خواهیم میکسری را به شما 
معرفی کنیم که در حال حاضر کوچکترین میکسر جهان است. این میکسر دارای پورت هایی 
است که مثلا می توانید دو موبایل را از طرفین به آن وصل کنید و موسیقی انتخابی از هر دو 
موبایل را با هم میکس کنید.همان طور که در شکل می بینید، هنگامی که دو موبایل به میکسر 
وصل می شود وسیله ای به عنوان  Speaker به آن متصل است که صدا را پخش می کند، در 

کل می توان در هر جایی با داشتن این وسیله کوچک یک میکسر موسیقی در دست داشت.  

تبدیل کش  لاستیکی به حسگر پوشیدنی پزشکی 
محققان انگلیسی با استفاده از گرافن، کش های لاستیکی مجهز به حسگر 
فشار تولید کرده اند که می تواند برا ی نظارت بر علائم حیاتی بدن از جمله ضربان 

قلب و تنفس مورد استفاده قرار گیرد. 
دنیای سنجش بهداشت و سلامت طی یک دهه اخیر با تحولات چشمگیری مواجه 
شده است؛ ظهور دستگاه های پوشیدنی ناظر بر علائم حیاتی بدن، تلفن های همراه 
هوشمند با قابلیت اندازه گیری دمای بدن و تشخیص بیماری های چشم، برنامه های 

نرم افزاری مخصوص با کاربردهای بهداشتی بخش از این تحولات محسوب می شوند. 
در حوزه علم مواد، گرافن پیشتاز محسوب می شود؛ این ماده سال 2004 در آزمایشگاه 
دانشگاه منچستر تولید شد و بسرعت در حوزه هایی از جمله سنجش و تصویربرداری 

پزشکی و حوزه های غیرپزشکی مانند الکترونیک کاربرد پیدا کرد. 

گرافن از قدرت استثنایی برخوردار بوده و در زمان تغییر شکل، پاسخ الکترومکانیکی 
ترینیتی دوبلین و دانشگاه سوری  مناسبی به حرکت نشان می دهد. محققان کالج 
)Surrey( انگلیس از این ماده برای تولید کش های لاستیکی با قابلیت سنجش علائم 
حیاتی بدن استفاده کردند. کش لاستیکی ساخته شده از گرافن، G-band نام دارد که 
مجهز به حسگر فشار بوده و جایگزین مناسبی برای حسگرهای سرعت یا شتاب سنج 
محسوب می شود. این کش لاستیکی که در یک روش ارزان و نسبتا ساده تولید می شود، 

از عملکرد مناسبی در فرکانس های 160 هرتز برخوردار است. 
می توان از G-band برای نظارت بر تنفس، ضربان قلب، حرکات مفصل و تولید 
لباس های مجهز به حسگرهای سبک وزن برای بررسی وضعیت رشد نوزادان نارس 

استفاده کرد.

سازه های پرچمی که نیروی الکتریکی شکار می کنند 
تیمی از دانشمندان از آرایه هایی از پرچم های پراهتزاز فناورانه برای شکار جریان 

الکتریکی استفاده کرده اند. 
این محققان وابسته به مراکز مختلف علمی از جمله »موسسه فناوری سامسونگ«، دانشگاه 
ملی کره، »موسسه علم و فناوری پیشرفته کره«، موسسه فناوری جورجیا و چند موسسه 

دیگر بودند. 
در این شیوه، نوعی مولد ویژه از الکتریسیته تولیدشده توسط نوسان پایدار یک سازه 
پرچم مانند استفاده می کند. گفته می شود این مولد نوسانگر تریبوالکتریک، فناوری نویدبخشی 

برای عملکرد پایدار ابزار الکتریکی در محیط های بیرون خواهد بود. 
در این سیستم، جریان الکتریکی از حرکت مداوم ساختاری پرچم مانند به دست می آید. 

مولد تریبوالکتریک به کار رفته مبتنی بر قانون انتقال بار در هنگامی است که دو ماده به 

یکدیگر مالش داده می شوند. زمانی که باد به سیستم 
پرچم مانند پوشیده  از الکترود برخورد می کند، این 
سازه حرکت می کند و به یک صفحه ضدرسانا مالش 
داده می شود. این عمل مالش، بار استاتیکی را روی 
سطح پلیمری ضدرسانا ایجاد می کند و نوعی خازن 

کوچک نیز بار را درو می کند. 
اثر تریبوالکتریک برای خلق مقادیری از نیروی 
الکتریکی از طریق مالش دادن یا لمس کردن دو ماده 

مختلف به یکدیگر به کار می رود. 
هر مولد میزان کوچکی الکتریسیته تولید می کند و 
ساخت آرایه ای از سازه های پرچمی برای خلق مقادیر 

بزرگ نیروی الکتریکی لازم است. 

کم خونی های زنانه که مشکل ساز می شود 
کم خونی از شایعترین مشکلات خانم هاست که در سنین خاصی بیشتر 
مشاهده می شود و در صورت عدم درمان، صدمات جبران ناپذیری بر فرد 

می گذارد.
سید رضا صفایی، فوق تخصص آنکولوژی گفت: از 3 ماهه دوم حاملگی به بعد، به دلیل 
رقیق شدن خون خانم ها، 1 تا 2 گرم هموگلوبین خون، کمتر از حد نرمال می شود که با 

مصرف قرص های آهن طی این دوران این مشکل قابل حل است.
وی ادامه داد: بیشترین کم خونی در خانم ها، ناشی از فقر آهن است خانم ها به دلیل 
حاملگی، زایمان و همچنین از دست دادن مقادیری خون در هر ماه، به کمبود آهن و کم 
خونی مبتلا می شوند و این مشکل شایع اکثر خانم هایی که در سنین باروری هستند، 
می باشد ضمن اینکه نوع تغذیه، میزان دریافت پروتئین در خانم ها نیز بر میزان کم خونی 

موثر است.
دکتر صفایی افزود: علائمی چون بی حالی، ضعف، رنگ پریدگی و تپش قلب از علائم 

شایع کم خونی فقر آهن در خانم ها است.
این فوق تخصص آنکولوژی اشاره کرد: یکی از علل نادر کم خونی در خانم ها، می تواند 
ابتلا به بیماری ژنتیکی سلیاک باشد بیماری سلیاک نوعی حساسیت نسبت به پروتئین 
موجود در گندم یا گلوتن است که فرد با استفاده از گندم و محصولات وابسته به آن، دچار 
مشکلات گوارشی مثل اسهال و از بین رفتن پرزهای گوارشی می شود در این حالت، جذب 
آهن اتفاق نمی افتد و بدن دچار کمبود آهن می شود، ضمن اینکه کمبود سایر مواد معدنی 

هم ممکن است ایجاد شود.
دکتر صفایی گفت: با مصرف مواد غذایی فاقد گلوتن، می توان عوارض خطرناک سلیاک 

مانند فقر آهن را هم کنترل کرد.

قد بلند نمی شوید
 مگر این ورزشها را انجام دهید 

داشتن قد بلند، شاید آرزوی خیلی ها باشد ولی رسیدن به آن برای همه 
اتفاق نمی افتد راهکارهایی برای رسیدن به قد بلند وجود دارد که البته نیاز به 

شرایطی هم دارد.
دکتر محمدتقی حولی ساز، متخصص طب فیزیکی و توانبخشی گفت: تغذیه و ورزش از 
عوامل محیطی هستند که در سنین رشد و بلوغ قبل از اینکه فرد به بلوغ برسد، در افزایش 
قد، اثر دارند ولی آنچه که تعیین کننده قد فرد است، اطلاعات ژنتیکی است که از پدر و 
مادر به ارث می برد.وی ادامه داد: قد یک فرد، از میانگین مجموع قد پدر و مادر در پسرها 
بلندتر و در دخترها کوتاه تر است، اگر فردی در سنین رشد تغذیه مناسب از نظر دریافت 
کلسیم و مواد پروتئینی نداشته باشد، دچار کوتاهی قد می شود و صفحات رشد زودتر بسته 
می شود، در مورد انجام ورزش های سنگین در سنین رشد استخوانی مانند وزنه برداری، 
به دلیل فشار به صفحات رشد استخوانی و بسته شدن زودتر این صفحات، احتمال اینکه 

فرد به رشد قدی ژنتیکی نرسد و کوتاه قدتر شود، وجود دارد.
این متخصص طب فیزیکی و توانبخشی گفت: انجام ورزش و فعالیت هایی مثل 
بارفیکس، ژیمناستیک، یوگا و بطور کلی ورزشهای کششی، به تحریک صفحات رشد 

استخوانی کمک کرده و در افزایش قد در سنین بلوغ رشدی بی تاثیر نیست.

خواب رفتن اندام 
خبر از این بیماری می دهد 

خواب رفتگی دست و پا را اکثر انسان ها تجربه کرده اند، اما باید علت بوجود 
آمدن آن را هم جویا شد.

محمدرضا معتمد متخصص مغز و اعصاب ، گفت: حس خواب رفتگی دست و پا را 
بسیاری از افراد در طول عمر خود احساس می کنند، اما اینکه آیا باید بی تفاوت از کنار آن 
عبور کرد یا نه باید مورد بررسی قرار بگیرد.   وی افزود: خواب رفتگی اندام ها مخصوصا در 
یک طرف از بدن اگر در شخصی دیده شود، باید از لحاظ بیماری ها مورد ارزیابی قرار بگیرد. 
خواب رفتگی می تواند ناشی از بیماری ها و اختلالاتی همچون میگرن، سکته مغزی به 
صورت موقت یا دائم، ضایعات داخل مغز، سکته های خونریزی دهنده، تومورهای مغزی،  
ام اس، کاهش جریان خون و بسیاری از بیماری های دیگر باشد.   این متخصص مغز 
و اعصاب اذعان داشت: رعایت اصل آرامش و زندگی با کمترین استرس و اضطراب و 
همچنین رژیم غذایی مناسب می تواند تا حدودی احتمال بروز بیماری ها و اختلالات 
مغزی را کاهش دهد. همچنین پزشکان توصیه می کنند افراد ورزش را جزو لاینفک 

زندگی خود قرار دهند و تحت هیچ شرایطی آن را کنار نگذارند.  
 

مراقب چاقی دانش آموزان باشید
مدیر کل سلامت و تندرستی وزارت آموزش و پرورش با بیان این که از هر 
دو نفر ایرانی یک نفر چاق و یک نفر دچار اضافه وزن است، گفت: باید از دوران 

ابتدایی با آموزش به دانش آموزان از مساله چاقی جلوگیری کنیم.
»حسن ضیاء الدینی« با بیان این که وسایل شخصی تنها توسط خود دانش آموز 
مورد استفاده قرار گیرد، اظهار کرد: اگر دانش آموزی مشکل یا بیماری خاصی همچون 
دیابت دارد، حتما به مدیر مدرسه اطلاع رسانی شود. اگر دانش آموزشی سرماخوردگی 
و بیماری های منتقله دارد با آگاهی مدیر مدرسه در مدرسه حضور پیدا نکند تا به دیگر 
دانش آموزان سرایت نکند. وی در ادامه با اشاره به ضرورت مصرف صبحانه افزود: والدین 
دانش آموزان را به خوردن صبحانه تشویق کنند، چرا که خوردن صبحانه باعث افزایش 
یادگیری آن ها می شود و از چاقی دانش آموزان جلوگیری می کند. این مقام مسئول در 
برنامه »صبح و زندگی« گروه سلامت اجتماعی رادیو سلامت با بیان این که والدین شام 
را در اوایل شب میل کنند، اظهارکرد: دانش آموزان قبل از ساعت 9 شب بخوابند تا صبح 
زود بیدار شوند. همچنین خوردن دو میان وعده را نیز فراموش نکنند تا دچار مشکلات 
یادگیری نشوند. وی ادامه داد: همچنین باید از مصرف سوسیس و کالباس در این دوره 
سنی پرهیز کنند، چرا که مصرف این گونه مواد سلامت دانش آموزان را به خطر می اندازد. 
از این رو فروش این گونه مواد در بوفه مدارس نیز ممنوع است. در این خصوص تیم های 
نظارتی از سوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از بوفه مدارس بازدید خواهند 
کرد. مدیر کل سلامت و تندرستی وزارت آموزش و پرورش در پایان با اشاره به نقش مهم 
والدین در کاهش آسیب های اجتماعی گفت: یکی از برنامه های این وزارتخانه آموزش 

و اطلاع رسانی به والدین از طریق ارائه جزوه آموزشی در جلسات اولیا و مربیان است.

کاربران افراطی اینترنت
 در معرض بیماری های قلبی و عروقی 

فوق تخصصی جراحی قلب و عروق گفت: کاربرانی که در شبانه روز بیشتر از 
4 ساعت از رسانه   های تصویری و اینترنت استفاده می کنند بیشتر در معرض 

بیماری  های قلبی و عروقی هستند. 
عنایت  الله کریمیان اظهار کرد: با روند صنعتی شدن جوامع، کم  تحرکی، استفاده از 
فست فودها و دخانیات افزایش یافته و این امر موجب شده انسان  ها در معرض خطر 
بیشتری قرار گیرند. همچنین فاصله گرفتن از غذاهای سنتی، مفید و کم چرب، سبب شده 
در جوامع صنعتی و رو به رشد، بیماری های قلبی و عروقی افزایش داشته باشد، آمار نیز 
گویای همین امر است. وی با اشاره به رشد چشمگیر بیماری های قلبی نسبت به 20 سال 
گذشته، افزود: بیماری  های قلبی و عروقی در صدر عوامل مرگ و میر در جوامع پیشرفته 
هستند. در حال حاضر شایع  ترین دلیل بستری افراد بالای 6۵ سال، نارسایی قلبی است 
که منجر به صرف هزینه های گزاف و اشغال تخت  های بیمارستانی شده است. همچنین با 
توجه به کم تحرکی و افزایش مصرف غذاهای پرچرب، دیابت نیز از عوامل مهم در ایجاد 
بیماری های قلبی و عروقی است. کریمیان در خصوص روند رو به رشد مصرف دخانیات 
میان زنان جامعه نیز تصریح کرد: مصرف دخانیات به شکل سیگار و قلیان بویژه میان زنان 
شدت گرفته است. این موضوع زنگ خطری برای جامعه ما محسوب می شود؛ چرا که 
یک عامل مهم در ایجاد بیماری های قلبی است. وی یادآور شد: ناگفته نماند بیماری هایی 
همچون فشارخون و دیابت، بیماری خاموش و مرموزی است که باعث ایجاد بیماری های 
مختلف قلبی و عروقی، کلیه، چشم و ... می شوند. از این رو می توان با تشکیل پایگاه های 
سلامت و غربالگری افراد از وجود این بیماری مطلع شویم و اقدامات لازم را درجهت درمان 
انجام دهیم که در این راستا رسانه های جمعی کمک شایان توجهی می توانند داشته باشند. 

این عوامل زنان را سکته می دهد 
فاکتورهایی که باعث سکته در خانم ها می شوند عواملی مثل رماتیسم، 

لوپوس، مصرف قرص های ضدبارداری، فشارخون و دیابت هستند.
محمدرضا معتمد، متخصص مغز واعصاب گفت: به طور کلی سکته یک مسئله شناخته 
شده است که مهمترین عامل بروز آن فشارخون، دیابت، چربی خون بالا و چاقی و 

همچنین بیماری های قلبی هستند.
وی در ادامه به علل بروز سکته در خانم ها اشاره کرد و گفت: یک سری فاکتورها هستند 
که انحصاراً در خانم ها باعث سکته می شوند که مهمترین آن دیابت، بارداری، مصرف قرص 

ضدبارداری، مصرف سیگار و قندخون بالا هستند.
وی اظهار داشت: میگرن به تنهایی باعث سکته نیست بلکه مصرف داروهایی که برای 
درمان میگرن استفاده می شوند باعث بروز سکته می شوند همچنین که در خانم ها بروز 

میگرن شدیدتر از آقایان است.
وی در پایان خاطرنشان کرد: بیماری های تنگی یا گشادی دریچه قلب، ضربان نامنظم 

و همچنین لوپوس و رماتیسم هم به علت درگیری عروقی مغز باعث سکته می شوند.

طراحی جاروی رباتیک برای پاکسازی رودخانه ها 
یک طراح انگلیسی طرح مفهومی از جاروی رباتیک برای پاکسازی بستر 

رودخانه ها ارائه کرده است. 
زباله های پلاستیکی یکی از تهدیدات جدی برای محیط زیست محسوب می شوند؛ میزان 

این زباله ها طی نیم قرن اخیر بشدت افزایش یافته است. 
مقادیر بالای پلاستیک های شناور از جمله کیسه و بطری های پلاستیکی تا فوم 
پلی استایرن )یونولیت( در رودخانه ، دریا و اقیانوس، زندگی موجودات دریایی را بشدت 

تهدید می کند. 
»جیمز دیسون« طراح انگلیسی برای کمک به کاهش زباله های شناور در دریا و در بستر 

رودخانه ها، طرح مفهومی جاروی رباتیک Recyclone barge را ارائه کرده است. 
این جاروی غول پیکر در حقیقت یک بارج یا یدک کش مجهز به تور بزرگی است که در 
میان رودخانه یا دریا حرکت کرده و زباله های پلاستیکی شناور در آب را جمع آوری می کند. 
با کمک این تور بزرگ، تمامی زباله های پلاستیکی شناور در آب و در بستر رودخانه 

جمع آوری شده و توسط یک سیستم مکش، جداسازی می شوند. 

تامین گرمایش خانه ها با یک آتشفشان خاموش! 
محققان انگلیسی قصد دارند از انرژی زمین گرمایی یک آتشفشان خاموش با 

قدمت 350 میلیون سال برای تأمین برق یک شهر کوچک استفاده کنند. 
این آتشفشان خاموش در منطقه استافوردشایر واقع شده است؛ مطالعات صورت گرفته 
نشان می دهد، سنگ هایی که در عمق این آتشفشان وجود دارند، می توانند آب را تا 10۵ 

درجه سانتیگراد گرم کنند. 
محققان قصد دارند با سرمایه گذاری 8۵ میلیون دلاری در این منطقه، شبکه زمین گرمایی را 
احداث کنند که آب گرم را به سطح منتقل کرده و از بخار آب برای تولید برق استفاده می کند. 
در این سیستم، آب به عمق 3.2 کیلومتری زمین پمپاژ می شود؛ در تماس با سنگ های 
داغ بستر آتشفشان، آب تا دمای 10۵ درجه سانتیگراد گرم شده و مجددا به سطح زمین 

پمپاژ می شود. 
بخار حاصل از این آب گرم برای حرکت توربین های بخار و تولید برق مورد استفاده قرار 

می گیرد. 
با این روش، از انتشار 11 هزار تن دی اکسید کربن در جو جلوگیری شده و انرژی برق یک 

هزار خانه در شهر استوک- آن- ترنت در مرکز انگلیس تأمین می شود. 
مراحل ساخت این پروژه از سال 2016 آغاز و تا سال 2019 به بهره برداری خواهد رسید. 

درمان بدون جراحی آسیب های کبدی 
با سلول های بنیادی لوزه   

روانشناسی خنده چه می گوید ؟ 
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شاید بارها این جمله را شنیده ایم که خنده بر هر درد بی درمان دواست و بارها این 
تجربه را حس کردیم که بعد از یک خنده طولانی تا ساعت ها و حتی تا روزها حال 
خوبی داشته ایم. در حقیقت، خنده، نوعی درمان است که ما را تشویق می کند از 
پدیده طبیعی فیزیولوژیکی خنده استفاده کنیم تا احساس های دردناك عصبانیت، 

ترس، کسالت و ... در ما کاهش یابند. 
 اما گاهی پیش می آید در موقعیتی قرار می گیریم که مجبوریم به اجبار لبخند بزنیم یا حتی 
بلند بخندیم و حتما برای برخی از ما پیش آمده است از فرط عصبانیت زیاد خنده مان گرفته 
که به آن خنده عصبی می گویند. انواع خندیدن داریم اما آیا وقتی به اصطلاح به زور و تصنعی 
می خندیم دیگران متوجه می شوند؟ آیا می توان با خنده دروغین دیگران را فریب داد و آیا 
خنده دروغین به همان اندازه بر روحیه انسان ها تاثیرگذار است؟ اینها سوالاتی است که ممکن 
است ذهن ما را مشغول کند، ما پاسخ این سوالات را گردآوری کردیم و با مشورت با پوریا پاکرو 
روانشناس و مشاور به این نتایج جالب رسیدیم و گپ و گفتی داشتیم با امید زندگانی بازیگر 

سینما و تلویزیون در مورد همین موضوع که خواندنش خالی از لطف نیست. 
اخموها جذاب تر نیستند 

من به شدت با مدهای رفتاری مخالفم، متاسفانه غیر از پوشاک به تازگی رفتارهایی هم مد 
شده است. یک زمانی در سینمای ما چهره ایرانی گم شد یعنی ما دیگر کمتر بازیگران چشم 
و ابرو مشکی دیدیم و چشم رنگی ها سینما را احاطه کردند و همین اتفاق در رفتار ها نیز 
افتاد و به مرور قیافه گرفتن مد شد . ما فکر می کنیم هر چه بیشتر قیافه بگیریم با شخصیت تر 
هستیم، در صورتی که خندیدن با اخم و قیافه لحظه ای است و اگر آن شخص یک صحبت 
کوچک بکند آن موقع است که باید تصمیم بگیریم که اصلا شخصیتی وجود دارد که در مورد 

آن صحبت کنیم . این ژست ها فقط به درد عکس گرفتن می خورد نه زندگی. 
 لبخند مودبانه  و لبخند حقیقی 

لبخند مؤدبانه، به طور معمول، هنگام احوالپرسی سریع یا تصدیق مؤدبانه چیزی به کار 
می رود. هیچ حرکت قابل تشخیصی در چهره دیده نمی شود و فقط گوشه های لب به سمت 
بالا حرکت می کنند؛ نوعی ادای احترام و نشان دادن محبت در دیدار اولیه با یک شخص که 

می خواهیم حسن نیت خودمان را به اثبات برسانیم. 
 لبخند حقیقی هنگامی دیده می شود که تغییرهایی در رفتار ایجاد شود که نشان دهنده 
خوشایند بودن یا لذت بردن از چیزی باشد. به همین دلیل، حقیقی نامیده می شود؛ زیرا از 
شادی واقعی به وجود می آید. وقتی از موضوعی رضایتمان حاصل می شود و خشنود می شویم 

لبخند حقیقی می زنیم. 
 نشانه پیروزی 

یکی دیگر از موقعیت هایی که آدم بی اختیار می خندد، موقعیت برتری و پیروزی است. برای 
مثال وقتی یک تیم ورزشی بازی را می برد، در چهره بازیکنان این خنده را می بینید. این خنده 
هم از آن خنده هایی است که لبخند را به لب بقیه هم می آورد، البته به این شرط که در تیم 
بازنده نباشند! در این نوع خنده معمولا افراد به بالا می پرند و دست های خود را بالا می برند یا 

می دوند و همچنان لبخند پیروزی می زنند. 
 برای مسخره کردن 

متاسفانه مسخره کردن هم از دلایل خندیدن نوع بشر به شمار می رود. مسخره 
کردن ظاهرا برای تحقیر دیگری است اما در واقع در پاسخ به تمایلات سرکوب 
شده افراد اتفاق می افتد. برای همین هم خنده های ناشی از مسخره کردن عصبی 
و کشدار است و اصلا دلچسب نیست. از قدیم گفته اند »با هم بخندیم به هم 
نخندیم« اما معمولا برخی از افراد این حرکت ناپسند را خیلی دوست دارند و 

یکی از سرگرمی هایشان تمسخر کردن دیگران و خندیدن به آنهاست. این 
نوع خنده اصلا زیبا نیست.

 لبخند هیجان زده و لبخند از سر تعجب و شگفتی 
لبخند هیجان زده شامل دو حس است: هیجان و شادی. ما 

در این حالت، لبخند حقیقی را همراه با علامت هایی مانند 
بالا بردن ابروها و ایجاد خطوط افقی در روی پیشانی 

مشاهده می کنیم. وقتی از موضوعی هیجان زده 
و خوشحال می شویم معمولا می خندیم البته 

به همراه حرکات فیزیکی مانند پریدن، بالا 
بردن دست ها یا حتی تکان دادن سر .  
سور پرایز  را  شما  کسی  شده 

کند و به خودتان بیایید، ببینید 
خنده  این  می خندید؟!  دارید 

ناشی از تعجب است و از آن 

خنده هایی است که بقیه را هم به لبخند وا می دارد، البته وقتی واقعی باشد اصلاً از همان 
مواردی است که آدم را لو می دهد که برای مثال از هدیه خوشش آمده یا نه، چون نمی توان 
مصنوعی اش را در صورت ایجاد کرد. این حالت در لحظه به وجود می آید به همین دلیل 
نمی توان حالتی دروغین را برایش در نظر گرفت، ما در لحظه خوشحال یا غمگین می شویم. 
این لحظه آنقدر کوتاه است که نمی توان تصمیم گرفت که الان بخندم یا نه؟ تا قبل از تصمیم 

گرفتن ما مغز عکس العمل خود را نشان می دهد. 
 خن�ده همراه با اخم 

برخی از افراد وقتی می خندند اخم هم می کنند که معمولا در بعضی از افراد چهره جذاب تری 
به آنها می دهد، این نوع خنده بیشتر در میان سوپر استارها دیده می شود، آنها تلاش می کنند 

متفاوت باشند؛ حتی در نوع خندیدن. 
 خنده با دهان کج شده 

وقتی دهان کسی موقع خندیدن کمی کج می شود، بیشتر نشان می دهد که شیطنتی در آن 
است. شاید مثلا قصد سربه سر گذاشتن دارد. در این حالت کمی گوشه لب روبه پایین است و 
چشمان فرد هم به شخص مورد نظر زل زده است. این حالت نشان دهنده شخصیت سرزنده و 

شیطنت وار کسی است که معمولا در این حالت خنده در حال فکر کردن است. 
 خنده با فک افتاده 

این نوع خنده هم از نوع غیر واقعی خنده است. در واقع ما وقتی می خندیم. کمی فکمان 
پایین تر می آید اما اگر خنده مصنوعی باشد، فک کمتر پایین می آید و نشان می دهد که فرد 
احتمالا برای داشتن این لبخند تمرین کرده و الان خنده اش طبیعی و ناشی از احساسش 

نیست. 
 خنده زورکی 

خنده زورکی عصبی است و بیشتر پیام استرس را منتقل می کند. گاهی هم برای عوض 
کردن حال و هوای حاکم و گاهی هم برای همراهی با جمع است؛ یعنی فرد دلش می خواهد 
با این گروه همراه باشد. در بعضی مواقع فرد شرایطی که در آن است را دوست ندارد اما بنا به 
دلایلی نمی تواند جمع را ترک کند و مجبور به تحمل شرایط است که در این  صورت گاهی 

مجبور به لبخند های زورکی می شود.



اجتماعی6

معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی؛

رشد سرمایه های اجتماعی
 نقش مهم شرکت های تعاونی است 

معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی رشد سرمایه اجتماعی را 
یکی از مهم ترین نقش های شرکت های تعاونی عنوان کرد.

 سیدحمید کلانتری معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در حال 
حاضر تعاونی های کشور باید اقدام به تولید محصولات باکیفیت کرده و به دنبال 
برندآفرینی باشند همچنین با توسعه بازارهای صادراتی زمینه های لازم برای ایجاد 

درآمد ارزی را فراهم کنند. 
وی در ادامه تصریح کرد: از جمله مهم ترین نقش های شرکت های تعاونی در جامعه 
رشد سرمایه های اجتماعی است که تا به امروز توجه کافی به آن صورت نگرفته 
است در حالی که این سرمایه پشتوانه سرمایه های اقتصادی و تولید است و هر نظام 
اجتماعی که از وجود این سرمایه برخوردار باشد می تواند گام بلندی در راستای 
توسعه اقتصادی بردارد. معاون تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان 
کرد: با توجه به اهمیت و نقش تعاونی ها باید قدر تعاونی را در توسعه کشور دانست 
و توجه ویژه ای برای رفع مشکلات این بخش در راستای دستیابی به اهداف والای 

آن مبذول داشت. 

معاون سازمان وظیفه عمومی ناجا:

فارغ التحصیل خرداد و تیرماه دانشگاه ها
 می توانند دو نوبت کنکور دهند 

دانش آموزان ودانشجویان مشمولی که در خرداد و تیرماه فارغ التحصیل 
شده اند تا پایان شهریور سال بعد مهلت معرفی دارند که با این پیش بینی ، 
این افراد می توانند دو نوبت در آزمون سراسری دانشگاه ها شرکت نمایند. 
سرهنگ "حجت اله واعظی نژاد" معاون مشمولان و امور معافیت های سازمان 
وظیفه عمومی ناجا با اعلام این خبر، بیان کرد: برابر ماده 2 آیین نامه اجرایی معافیت 
تحصیلی مصوب آذر ماه 92 هیئت وزیران ، مشمولان دارای مدرک دیپلم و پیش 
دانشگاهی و همچنین فارغ التحصیلان مقاطع دانشگاهی چنانچه در مهلت یکساله 
پس از فراغت از تحصیل در هر مقطع ، در یکی از دانشگاه ها و موسسات آموزش 
عالی پذیرفته شوند در صورتی که فاقد غیبت باشند می توانند از معافیت تحصیلی 

برای مقطع بالاتر استفاده نمایند. 
وی تصریح کرد: منظور از مهلت یکساله معرفی پس از فراغت برای مشمولان فارغ 
التحصیل خرداد تا شهریور ، یکسال تحصیلی است که از مهر ماه شروع و تا پایان 
شهریور ماه سال بعد ادامه می یابد، به عنوان مثال دانش آموز یا دانشجویی که در 
خرداد ماه سال 92 در سقف مجاز سنوات تحصیلی فارغ التحصیل شده چنانچه تا 
پایان شهریور ماه 93 در دانشگاه پذیرفته شود،از اول مهرماه 93 می تواند در مقطع 

بالاتر ادامه تحصیل دهد و از معافیت تحصیلی برخوردار شود. 
این مقام مسئول یاد آور شد که این قاعده برای دانش آموزان در سال گذشته 
اجرایی شد و برای دانشجویان از مهر ماه سال جاری به مرحله اجرا در خواهد آمد،با 
پیش بینی این تسهیلات در آیین نامه معافیت تحصیلی، مشمولان فارغ التحصیل 
خرداد و تیرماه نیز می توانند همانند فارغ التحصیلان شهریور ماه،دو نوبت در آزمون 

سراسری دانشگاه ها شرکت نمایند. 
براساس گزارش معاونت اجتماعی سازمان وظیفه عمومی ناجا، واعظی نژاد اذعان 
داشت: دارندگان برگ آماده به خدمت بدون غیبت که مهلت اعزام آنان سپری نشده 
،در صورت قبولی در یکی از دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی ،می توانند از معافیت 

تحصیلی مقطع بالاتر استفاده کنند. 

مدیر عامل صندوق مهر رضا)ع( مطرح کرد؛

توسعه کسب و کار محصول محور و رونق 
تولید کشور 

مدیر عامل صندوق مهر رضا)ع( گفت:شکل گیری واحد های تولیدی در 
محیط های کوچک از مهم ترین ویژگی های مدل های کسب و کار محصول 

محور است.
اصغر نور اله زاده مدیر عامل صندوق مهر رضا)ع( در خصوص مدل کسب و کار 
محصول گفت: از جمله ویژگی های مهم مدال های کسب و کار محصول محور این 
است که واحد های تولیدی در محیط های کوچک از جمله محیط های خانگی و 

کارگاهی شکل می گیرند. 
 وی در ادامه تصریح کرد: ایجاد واحد های تولیدی در محیط های کوچک خود 
موجب کاهش قیمت تمام شده محصول و افزایش قدر قدرت رقابت پذیری می 
شود.مدیر عامل صندوق مهر امام رضا)ع( خاطرنشان کرد: یکی از الویت صندوق 
مهر رضا)ع( در پرداخت تسهیلات حمایت از کار آفرینانی است که بتوانند به عنوان 
پشتیبان یا عامل توسعه کارهای مدیریتی انجام دهند و زیر مجموعه واحد های 
تولیدی کوچک را شکل داده و بازاریابی محصولات تولیدی و رساندن آن به بازار 

مصرف را بر عهده گیرند. 

یک روانپزشک تاکید کرد؛

ضرورت آموزش مسائل جنسی ابتدایی
 پیش از ورود کودکان به اجتماع 

یک روانپزشک با بیان این مطلب که کودکان پیش از ورود به اجتماع باید 
مسائل جنسی را در حد ابتدایی آموزش ببینند، تاکید کرد: در آستانه ورود 
به مدارس کودکان با قرارگرفتن در اجتماع می توانند به راحتی فریب افراد 
غریبه را بخورند؛ بنابراین خانواده ها باید در برابر مسائلی که کودکان مطرح 
می کنند، جدی باشند و بدانند آموزش مسائل جنسی یکی از نیازهای مهم 

کودك برای ورود به اجتماع است. 
دکتر رضا شیرآلی محمدپور افزود: در این زمینه علاوه بر آموزش های ابتدایی 
جنسی به کودکان، باید نحوه عملکرد در برابر افراد غریبه را نیز به آنان آموزش دهیم. 
وی افزود: آموزش عملکرد صحیح در خصوص اتفاق ها و بازگو کردن آن به کودکان 
توسط اعضای خانواده و افراد مورد اعتماد از موثرترین روشهای آموزش های پیش از 
ورود کودکان به اجتماع است؛ چرا که بیشتر کودکان احساس عذاب وجدان داشته و 

از اطلاع رسانی به اطرافیان خود اجتناب می کنند. 
این روان پزشک با بیان این که »کودکان با پنهان کردن تجاوزهای جنسی در سطوح 
مختلف، از اطرافیان خود تا آخر عمر دچار درگیری روحی می شوند« خاطرنشان 
کرد: خانواده ها باید برای جلوگیری از هرگونه اتفاقی آموزش مقدماتی مسائل جنسی، 
راه های جلوگیری و در صورت بروز اتفاق، اطلاع رسانی به موقع را به کودکان خود 
بیاموزند. شیرآلی محمدپور در ادامه داشتن رویکرد حمایت گرانه توسط خانواده را 
عاملی برای اطلاع رسانی کودک درباره بروز اتفاقات دانست و افزود: اگر خانواده به 
دلیل ترس از آبرو از پیگیری اجتناب کند به احساس گناه کودک دامن می زند که این 

امر نیز مشکلات روحی و روانی را در کودک به دنبال دارد. 
وی در ادامه با اشاره به اهمیت سرویس مدارس اظهار کرد: برای انتخاب سرویس 
باید از افرادی که از پیش شناخته شده اند و دارای شرایط کاری مشخص و قابل 
پیگیری هستند، استفاده شود. همچنین باید به کودکان آموزش داد تا از ماشین های 
شخصی مسافربری که قابل پیگیری نیستند، استفاده نکنند. همچنین بهتر است برای 

سرویس مدارس دخترانه در صورت امکان از رانندگان زن استفاده شود. 
این روانپزشک در پایان گفت: خانواده ها باید در برابر مسائلی که کودکان مطرح 
می کنند، جدی باشند. آنها باید آموزش مسائل جنسی را که یکی از نیازهای مهم 
کودکان برای ورود به اجتماع است در نظر بگیرند، لذا می توانند از کتاب ها و مراکز 
مشاوره برای آگاهی دادن به کودکان خود و یافتن جرات اعتراض در مقابله با تعرض 

استفاده کنند. 

عاملی که باعث عاقبت به خیری می شود!
یکی از ارکان زندگی انسان دین و آیین است که در تمام جوامع، همه به نحوی 

با آن عجین شده اند.
یکی در جهت رد آن برمی آید، یکی می خواهد اثباتش کند. 

بعضی ها اصلا خدا را قبول ندارند، بعضی هم حاضرند برای برداشت های مختلفی که از 
دین داشته اند حتی آدم بکشند و زندگی دیگران رو به نابودی بکشند. 

به نظر شما ریشه این نگاه ها کجاست و اشتباهات از کجا سرچشمه می گیرد؟ 
در این مقاله به بررسی این مهم بر اساس آیه ی تفکر می پردازیم.

مزیت و برتری انسان نسبت به سایر موجودات به واسطه ی تفکر و تعقل است و همین، 
موجب شده که تمام موجودات را مسخّر خودش کند و با اختراع، ترکیب و نوسازی ها اسباب 

آسایش خودش را هرچه بیشتر فراهم کرده و روز به روز پیشرفت کند. 
همین قدرت تفکر و تعقل موجب طمع به داشته های دیگران شده و باعث ایجاد خیلی 

از خون ریزی ها می شود.
کجا مشاهده شده که گله ای از حیوانات به محدوده حیوانات دیگر لشکر کشی کرده و با 
اسباب، وسایل و اسلحه های مختلف به جان هم بیفتند بعد هم به واسطه همان تفکر و تعقل، 

در جهت توجیه بر بیایند و بگویند: در صدد اجرای حقوق بشر هستیم!!
بنابراین باید گفت بزرگترین داشته ی انسان از بین نعمات گسترده ای که در اختیار دارد، 
قدرت تفکر و تعقل اوست که اگر به راه درست هدایت شود، باعث عاقبت به خیری  و سعادت 

دنیوی و اخروی او می گردد.
یگانه ی مهربان هم همیشه نسبت به استفاده انسان از قوه تفکر و تعقل تأکید داشته و برای 
آن اهمیت ویژه ای قائل است. خیلی از آیین های پوشالی، پیروانشان را به طرفداری بی قید و 
شرط و عدم تحقیق و تحقق نسبت به آن آیین و گفته ها و خواسته هایش تشویق می کنند و 
هرگونه تحقیق و تفحص را گناه و اشتباه می دانند؛ همین باعث افتادن در باتلاق خواسته های 
کسی می شود که با استفاده از سادگی مردم، مشغول پاسخ به امیال و آرزوهایش است، اما 
خداوند متعال همواره انسان ها را به تفکر و تعقل تشویق کرده و اسلام عزیز نیز بر همین 

پایه استوار شده است. 
در دین مبین اسلام تقلید  در اصول دین جایز نیست و هرکس موظف است خودش با 
جستجو، اصول دین را برای خود به اثبات برساند؛ بعد از پذیرش اصل دین، در فروع دین نیز 
فرد قدرت انتخاب دارد و می تواند خودش علم پایه و قدرت استنباط را به دست بیاورد یا راه 

احتیاط را پیش گرفته یا تقلید کند.
از طرف دیگر از این قدرت تفکر و تعقل باید در راه صحیح استفاده شود. چه بسیار 
دانشمندانی بودند که دارای توانایی های عمیق ذهنی بوده اند ولیکن از این استعداد الهی 
برای پیشبرد اهداف ضد بشری و گمراهی مردم استفاده کرده اند و عاقبت به خیر نشدند. باید 

از این لطف الهی در راستای شناخت معبود و بالا بردن معرفت استفاده کرد. 
در قرآن کریم خردمند به کسانی گفته می شود که علاوه بر اینکه اهل تفکر هستند در 
آیات و نشانه های الهی نیز تدبر کرده، راه را بیابند و برای دیگران چراغ راه شوند و کمک کنند 

چراغ روشنایی و نور هدایت، در زندگی ایشان نیز روشن شود. 
در سوره آل عمران آیه ی 191 می فرمایند:

َّنَا  مَاواَتِ وَ الأرَضِْ ربَ رُونَ فیِ خَلقِْ السَّ َّذِینَ یذَْکُرُونَ اللهَّ قیَِامًا وَ قُعُودًا وَ عَلیََ جُنُوبهِِمْ وَ یتََفَکَّ ال
مَا خَلقَْتَ هَذا باَطِلًا سُبْحَانکََ فَقِنَا عَذَابَ النَّارِ 

همان ها که خدا را در حال ایستاده و نشسته، و آنگاه که بر پهلو خوابیده اند، یاد می کنند و 
در اسرار آفرینش آسمان ها و زمین می اندیشند )و می گویند:( بار الها! اینها را بیهوده نیافریده 

ای! منزهی تو! ما را از عذاب آتش، نگاه دار! 
این آیه یکی از آیات کلیدی قرآن کریم است که به آیه تفکر معروف شده است. در این 
آیه همانند دیگر آیات قرآن، حکمت و زیبایی موج می زند؛ همین یک آیه برای اهل بصیرت 
کافی است تا راه خودشان را پیدا کنند و به بیراهه نروند، به شرط اینکه با تمام وجود به دنبال 

کشف حقیقت باشند. 
خردمندان همیشه و در همه حال در حال تفکر، تدبر و تتبع در اسرار بی منتهای الهی 
می باشند، به هر طرف که می نگرند از آسمان گرفته تا به زمین به جستجوی بت عیار 

خویشتن هستند و در چینش بی بدیل حضرت دوست، نوای بی وجودی سر می دهند.
با توجه به اینکه یگانه ی مهربان ضمانت کرده است که خواهان واقعی هدایت را دست 
خالی نگذارند، کسی که اهل تفکر و تدبر باشد حیات دوباره ای پیدا می کند و همین یادآوری 

همیشگی خدا، باعث رشد و تعالی شخص پوینده ی راه می گردد. 
دعا  و مناجاتی سازنده و باعث رشد کردن است که دارای پیشینه ی تفکر، اندیشه و 
سپس ایمان و عرفان باشد؛ در طول تاریخ خوارج بسیار دعا و مناجات می کردند به طوری 
که پیشانی هایشان از اثر سجده همانند زانوی شتر شده بود، اما به چه عاقبتی دچار شدند؟ 
در برابر امام خود ایستادند و به جنگ و منازعه پرداختند و عاقبت به قعر جهنم سقوط 
کردند؛ امروزه به عربستان که سفر کنید در مسجد الحرام و مسجد النبی، وهابیون در حال 
قرائت قرآن و اقامه ی نماز هستند، اما آیا این عبادت چیزی جز پوست دین و ظاهر آن 

می باشد؟ 
آیا این عبادت همراه با تفکر و تعقل است؟ عکسبرداری را حرام می دانند اما مناظر واقعی 

را نمی بینند و با حق و حقیقت مبارزه می کنند. 
تعقل و اندیشه همراه با ایمان  و عرفان و آنگاه دعا و مناجات باعث شکل گیری نور در قلب 

و جاری شدن حکمت  بر زبان می شود. 
الهی کمک کن در راه درست قدم برداریم و بتوانیم نشانه های بی شمارت را درست ببینیم؛ 

چه با چشم سر، چه با چشم دل.

کودکان و نوجوانان وقتی با تکنولوژی تلفن همراه 
که دارای ویژگی هایی مانند پیامک، بلوتوث، دوربین 
به  آشنا می شوند  است،  فیلم برداری  و  عکس برداری 
دلیل جذابیت دیگر کمتر حوصله درس خواندن را دارند. 
تلفن ثابت و سیار یک وسیله ارتباطی ضروری است که 
نمی توان واقعیت ضرورت آن را مورد تردید قرار داد و نحوه 
استفاده صحیح از تلفن همراه باید در زمان و مکان های گوناگون 
به دانش آموزان آموزش داده شود. کارشناسان معتقدند با ورود 
هر پدیده نوینی در جامعه باید فرهنگ استفاده از آن وسیله نیز 
ترویج و نهادینه شود اما واردکنندگان پدیده های نوین اغلب 
به دنبال مصالح اقتصادی بوده و از آثار فرهنگی و تبعات آن 
غافل هستند. اگر استفاده از تلفن همراه در مدارس با آموزش 
و فرهنگ مطابق نباشد آثار سوء این وسیله ارتباطی بر نتایج 
مثبت آن غلبه می کند چرا که در این شرایط استفاده از موبایل 

سبب عدم تمرکز و تداخل در آموزش دانش آموزان می شود.
خانواده ها در مقابل درخواست فرزندان

 تسلیم نشوند
عدم توجه به استفاده بهینه و صحیح از تکنولوژی تلفن همراه 
موجب بروز مشکلات و آسیب های جدی اجتماعی و فرهنگی 
میان این گروه سنی شده  که قطعاً می تواند تبعات منفی را در 

آینده برای جامعه به همراه داشته باشد.
هم اکنون بسیاری از خانواده ها بدون توجه به تبعات منفی 
این تکنولوژی برای فرزندان خود تلفن همراه تهیه می کنند و 
حتی بسیاری از آنها در مقابل درخواست فرزندان خود در خرید 

گوشی های مدرن تر تسلیم می شوند.
در چند سال گذشته با فراهم شدن امکانات مخابراتی در 
کشور و ارزان شدن گوشی های همراه که مجهز به امکاناتی 
همچون بلوتوث، دوربین عکس برداری و فیلم برداری با کیفیت 
بالا هستند، گروه سنی مشترکان تلفن همراه به حداقل رسیده 
است و کودکان و نوجوانان زیادی نیز این فناوری نوین را در 
اختیار دارند. یک کارشناس ارشد روانشناسی اظهار کرد: با توجه 
به رشد و پیشرفت تکنولوژی که در حوزه تلفن همراه به دست 
آمده مشکلات استفاده از تلفن همراه توسط دانش آموزان در 
مدارس را می توان در دو حوزه آموزشی و تربیتی مورد بحث و 
بررسی قرار داد.مهدی کیمیایی افزود: در بحث آموزشی استفاده 
از تلفن همراه در مدرسه سبب عدم تمرکز دانش آموزان شده 
و در عدم یادگیری مباحث درسی تأثیر به سزایی دارد چرا که 
حواس دانش آموز را منحرف کرده و در کلاس دانش آموز 
متوجه مطالب درسی نمی شود و این امر در روند نظم کلاس و 

تدریس اخلال ایجاد می کند.
تلفن همراه

 ارتباط اجتماعی واقعی نوجوانان را مختل می کند
وی افزود: یکی دیگر از مشکلات استفاده از تلفن همراه توسط 
دانش آموزان در مدارس این است که نوجوانان قواعد ارتباطات 
اجتماعی واقعی را یاد نمی گیرند و در فضای مجازی ارتباط 
اجتماعی خود را تقویت می کنند و این مهم در نهایت زمانی که 

دانش آموز وارد جامعه می شود، مشکل ساز است.
کیمیایی همکاری خانواده ها در راستای پیشگیری را بسیار 

مؤثر دانست و گفت: در نهایت یکی از راهکارها این است 
که دانش آموزان از گوشی های بسیار ساده و با قابلیت های 
اندک استفاده کنند در معرض آسیب های مختلف روحی، 

جسمی و اجتماعی قرار نگیرند.
مدیران مدارس

 باید تلفن همراه دانش آموزان را توقیف کنند
رئیس اداره مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی آموزش و 
پرورش همدان نیز اظهار کرد: تلفن همراه به عنوان یک آسیب 
اجتماعی نو پدید در نظام آموزش و پرورش مورد توجه است 
بر همین اساس ورود این تکنولوژی همراه با دانش آموزان در 

مدارس ممنوع شده است.
حسین ملکی افزود: مدیران مدارس موظف هستند که در 
صورت مشاهده تلفن همراه در دست دانش آموزان این وسیله 
را توقیف کنند چرا که این وسیله برای اطلاع رسانی مناسب 

است اما انضباط تربیتی را دچار اخلال می کند.
رئیس اداره مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی آموزش 
و پرورش همدان بیان کرد: به منظور آشنایی والدین با انواع 
آسیب های اجتماعی که دانش آموزان در مقاطع مختلف با آنها 

مواجه هستند دوره های آموزشی متعددی برگزار می شود.
وی با ارائه توصیه های ضروری برای پیشگیری از تلفن همراه 
عنوان کرد: مسئولان فرهنگی باید راهکارهای مؤثری برای 
استفاده از تلفن همراه ارائه دهند و خانواده ها نیز نظارت جدی 

بر استفاده از تلفن همراه داشته باشند.
استفاده صحیح از تلفن همراه
 به نوجوانان آموزش داده شود

ملکی تصریح کرد: باید استفاده درست و صحیح از تلفن 
همراه به نوجوانان آموزش داده شود چرا که شرایط سنی برخی 
از دانش آموزان برای استفاده از تلفن همراه اصلا مناسب نیست.

وی ابراز کرد: براساس نظر کارشناسان آسیب های اجتماعی 
استفاده از موبایل برای افراد زیر 16 سال خطرناک است و باید با 

محدودیت هایی روبه رو شوند.
عبدالرضا فولادوند مدیرکل آموزش و پرورش همدان نیز 
اظهار کرد: در برخی از مدارس، مدیران تلفن همراه دانش آموزان 
را به امانت نگه می دارند و در زمان پایان ساعت درسی و هنگام 

خروج دانش آموزان از مدرسه به آنها تحویل می دهند.
وی تأکید کرد: اگر در ساعت مدرسه مانند کلاس درس، 
ساعت تفریح، در حیاط مدرسه  تلفن همراه دانش آموز توسط 
مسئولان و مدیران مدارس مشاهده شود مطابق آیین نامه 

آموزشی و دستورالعمل اجرایی اقدام می کنند.
مدیران  کرد:  تصریح  همدان  پرورش  و  آموزش  مدیرکل 
مدارس اختیار قانونی دارند که تلفن همراه دانش آموزان در 
محیط مدرسه را به صورت موقت و در صورت تکرار تا پایان 

سال توقیف و ضبط کنند و به والدین اطلاع دهند.

 به دور و اطراف که می نگرم افراد مختلف با خصوصیات 
متفاوتی را می بینم. انسان هایی با احوالات گوناگون، تفکرات 
این میان همیشه  متفاوت و ظواهری مختلف. لکن در 
گروهی برایم خاص بوده اند. افرادی که دیر می خندند و 
دیر گریه می کنند. به سختی از چیزی هیجان زده می شوند 
یا کم اتفاق می افتد موضوعی ناراحت و غمگینشان سازد. 
انسان هایی آرام، صبور و حلیم. افرادی باگذشت و پرطاقت. 
بی شک از این دست افراد پیرامون شما هم وجود دارند. 
در  را  بزرگ  سوال  علامت  این  همیشه  که  انسان هایی 
ذهنمان ایجاد می کنند که چرا غمگین نمی شوند؟! بی شک 
آن ها نیز دل دارند. از احساساتی زیبا چون سایر همنوعان 
موجوداتی  ما  چون  نیز  آن ها  هستند.  بهره مند  خویش 
زمینی اند و از کره ای دیگر پا به این زمین خاکی نگذاشته اند. 
به راستی رمز این گونه زیستن در چیست و چگونه می توان 
بدان دست یافت. کلید این پرسش را نیز چون بسیاری 
سوالات دیگر می توان در کلمات معصومین )علیهم السلام( 

جست و جو کرد. 
 ریشه غم و اندوه در چیست؟

برای یافتن این پرسش ابتدا باید این نکته را در نظر 
گرفت که چه چیز سبب ناراحتی و غم در انسان می شود. 
اندکی دقت در احوالات فردیمان در طول روز می تواند این 
امر را به خوبی نشان دهد. به عنوان نمونه یک روز خود را در 
نظر بگیرید. صبح با خوشحالی تمام از خواب برمی خیزید. 
آماده رفتن به محل کار می شوید. بهترین لباس خود را بر 
تن کرده اید. هوای بارانی شب گذشته باعث خیس شدن 

معابر گردیده. ماشینی با سرعت از کنار شما رد شده و آب 
گل آلودی را بر لباس شما می ریزد. نتیجه: ناراحت و غمگین 
می شوید. به محل کار خود می رسید. یکی از دوستان شما 
با سردی به شما سلام می کند. نتیجه: ناراحت می شوید. به 
شما خبر می دهند سرمایه ای که در بانک گذاشته بودید به 
دلیل ورشکستگی بانک از بین رفته است. نتیجه: ناراحت 
که  دیگری  بزرگ  و  کوچک  اتفاق  هزاران  و  می شوید. 
ممکن است برای تک تک ما در زندگی اتفاق افتاده باشد 
به گونه ای که به یاد آوردن آن ها حتی نیاز به فکر کردن 
ندارد. ریشه این ناراحتی ها را می توان در کلام امام صادق 
)علیه السلام( یافت که می فرمایند:  رغبت و تمایل به دنیا 
مایه غم و اندوه و زهد و بـی میلی به دنیا سبب راحتی قلب 
و بدن است . )تحف العقول، ص 3۵8(آری! کسی که به 
دنیا دل بسته و تمام هم و غم خود را در امور مادی قرار 
داده است با از دست دادن آن ها اندوهگین می شود و غم 
سراغش می آید. اما کسی که به فانی بودن دنیا یقین داشته 
باشد می داند که حقیقت در جایی دیگر و در سرایی دیگر 
انتظارش را می کشد و او نباید به دلیل پوچی های دنیایی 
جان خویش را آزرده خاطر کرده و در مسیر زندگی کُند 
شود. پیامبر )صلی  الله  علیه  و  آله( در روایتی می فرمایند:دنیا 
سرای بلا و گرفتاری و محل گذران زندگی و زحمت است. 
خوشبختان از آن دل کنده  اند و از دست بدبختان به زور 
گرفته می  شود پس خوشبخت  ترین مردم، بی میل ترین آنان 
به دنیا و بدبخت ترین مردم، مایل  ترین آنان به دنیاست . 
)اعلام الدّین فی صفات المومنین/ص 342( در روایتی از 

امام علی )علیه السلام( نیز چنین آمده است:  بـه آنـچـه 
از دنـیـا مـی رسی آنقدر خوشحال مباش! و آنچه را که 
از دنیا از دست می دهی بر آن تأسف مخور و جزع مکن! 
همتت در آن باشد که پس از مرگ به آن خواهی رسید. به 
همین دلیل است که مومنان واقعی هنگام از دست دادن 
مال، مرگ خویشان نزدیک، روی دادن اتفاقات بسیار بد 
و اندوهناک و ... جزع و فزع نکرده و دل به رضای الهی 
می بندند. آنان یقین دارند خداوند ناظر آنان است و اوست 
که تدبیر امور را در دست گرفته است. یقین دارند که او 
علیم، حکیم، سمیع و بصیر است. در هر کارش حکمتی 
است هر چند بر ایشان معلوم نباشد. آنان می دانند که 
صبر کلید حل مشکلات است و دنیا سرایی است فانی که 
خستگی های آن را باید در بهشت برین و در جوار رحمت 
حق از تن به در آورد.البته دل نبستن به دنیا به معنای 
عزلت و کناره گیری نیست. بلکه باید تلاش در راه رسیدن 
به روزی و داشتن زندگی خوب را در خود تقویت کرد. اما 
به یافته ها و آمال دلبسته نشد. از این روست که خداوند 
السلام( می گوید:  ای  سبحان به حضرت موسی )علیه 
موسی! همچون ستمگران و همانند کسانی که دنیا را به 
منزله مادر و پدر می شمارند به آن دل نبند ... و آنچه 
را که از دنیا نیازی بدان نداری رها کن . )الکافی/ج 2/ص 
13۵(امام علی )علیه السلام( در روایتی عواقب دل بستن به 
دنیا را چنین نام می برند:  دل بستگی به دنیا، عقل را فاسد 
می کند، قلب را از شنیدن حکمت ناتوان می سازد و باعث 
عذاب دردناک می شود . )مستدرک الوسایل و مستنبط 
به  البشر در وصیت خود  ابو  المسایل/ج 12/ص41(.آدم 
فرزندش شیث می فرماید:  به دنیای فانی دل مبندید؛ زیرا 
من به بهشت جاویدان دل بستم، اما با من وفا نکرد و از آن 
بیرون رانده شدم . )بحار الانوار/ج 7۵/ص 4۵2(. تنها و تنها 
خدا را باید دوست داشت و گرامی شمرد و بدان دل بست. 

  نتیجه
بر  اندوه  و  حزن  می گردد  سبب  که  دلیلی  مهم ترین 
آدمی چیره گردد و اتفاقات کوچک و بزرگ او را ناراحت 
یا گاه ناامید سازد، دل بستن به دنیا است. بررسی روایات 
پیرامون این موضوع نشان می دهد کسانی که دنیا را محل 
از  نبندند  لذات و خوشی های آن دل  به  و  گذر دانسته 
داشته هایشان زیاده از حد خوشحال نشده و از دست رفتن 
بسیار چیزها نیز آنان را آزرده خاطر نمی سازد. اینان دنیا 
را فانی و آخرت را باقی می دانند و برای رسیدن به لذات 
حقیقی تلاش می کنند. رسیدن به چنین درکی از دنیا کار 
آسانی نیست و نیاز به ممارست و تمرین دارد. اما شدنی 
است. همان طور که بسیاری توانسته اند و خود شاهد آن 

بوده ایم. 

»معذرت می خوام.« دو کلمه بسیار ساده 
که در عین حال به زبان آوردنشان بسیار 
سخت است  . خیلی وقت ها در اتفاقات ساده 
با غریبه ای  وقتی در خیابان  روزمره مثل 
فروشنده  به  وقتی  یا  می کنیم،  برخورد 
این  اشتباهی می دهیم، خیلی ساده  پول 
کلمات را به زبان می آوریم  . اما در اتفاقات 
مهم و برای آنهایی که برایمان خیلی مهم 
هستند، گفتن آن برایمان سخت می شود  . 
ناتوانی در عذرخواهی ممکن است به همه 
روابطمان صدمه بزند، چه روابط کاری و چه 
شخصی  . اینکه یاد بگیرید چطور به درستی 
عاقل  در  قدمی مهم  کنید،  عذرخواهی 
آسانسور  یک  در  که  است.زمانی  شدنتان 
شلوغ هستید و  با کسی برخورد کنید  یا 
اینکه در خط ایستاده اید و ... عذرخواهی 
مشکل  یک  وقتی  چرا  واقعا  می کنید.اما 
اساسی در زندگی شخصی و عمومی پیش 
می آید، عذر خواهی نمی کنیم؟ اکثر مردم 
هم گاهی خطا می کنند و جمله  اگر من 
بیان  را  می خواهم   معذرت  کردم  اذیتت 
می کنند، اما واقعا نمی دانند که علت این 
کار چیست؟ چون اگر می دانستند بارها و 
بارها آن را تکرار نمی کردند. شاید شما هم 
حرف من را تصدیق کنید که بعضی از عذر 
خواهی ها، واقعا عذر خواهی نیست و باعث 
آزار طرف مقابل می شود و نوعی سرزنش 
هم در بر دارد و در عمق بعضی از کلمات هم 
معانی ای وجود دارد که بیشتر منجر به اذیت 
طرف مقابل می شود. به عنوان مثال: من اگر 
اذیتت کردم عذرخواهی می کنم اما این تو 
بودی که منجر به عصبانیت من شدی  . در 
واقع این عذرخواهی اشتباه و غلط است.عذر 

خواهی کردن یک عمل به رسمیت شناخته 
اشتباه  رفتارهای  علت  که  است  ای  شده 
مسئولیت  عمل  این  با  واقع  در  که  است 
با  و  است  پذیرفته  را  رفتار خویش  کامل 
عذرخواهی کردن نشان می دهد که متاسف 
است و این کار می تواند تاثیر گذار باشد، و 
می تواند راهی برای جبران خسارت و اصلاح 

رفتار باشد.
 چرا عذرخواهی نمی کنیم

برخی  برای  کردن  عذرخواهی  غرور: 
به  است مخصوصاً  انسان ها خیلی سخت 
این دلیل که با قبول اشتباه همراه است  . 
اشتباه  بگوییم  که  است  سخت  خیلی 
کردیم  . غرورمان خدشه دار می شود.چنانکه 
در روایات نیز این اخلاق مورد مذمت قرار 
گرفته است: امام علی علیه السلام غرور را 
ضد عقل شمرده و می فرماید: » آدم عاقل 
هرگز مغرور دیده نمی شود«)غررالحکم(.و 
در روایتی دیگر امام صادق )علیه السلام( 
نمی شود،  بهشت  می فرماید:» داخل  هم 
کسی که در قلبش ذره ای از کبر و غرور 
الشیعه، ج 1۵، ص 37۵.[ .]وسائل  باشد« 

را  کسی  و  باشیم  کرده  اشتباه  اگر  شرم: 
سخت  برایمان  خیلی  باشیم،  داده  آزار 
است که به آن اقرار کنیم  . به همین دلیل 
ترجیح می دهیم به روی خودمان نیاورده و 
طوری نشان دهیم که انگار اتفاقی نیفتاده 
است.خشم: چیزهایی که برای آن نیاز به 

یک  خیابان  یک  ندرتاً  است،  عذرخواهی 
ما  احتمالاً  که  است  درست  است  .  طرفه 
یک کار اشتباه انجام داده ایم ولی احتمالاً 
گاهی  اوقات  و  همینطور  .  هم  مقابل  فرد 
عصبانیت ما به خاطر آزاری که به ما رسانده  
است آنقدر زیاد است که اشتباه خودمان را 
توجیه می کنیم و به همین دلیل عذرخواهی 

نمی کنیم.
 راه حل این سه مانع؛ فروتنی

دلیل اینکه این دیوارها را کشیده ایم این 
است که دچار خودبزرگ بینی هستیم  . حق 
همیشه با ماست  . اما این درست نیست  . ما 
انسانیم  . همه ما گاهی اشتباه می کنیم  . باید 
نواقص خود را جزء بخشی از زندگی خود 
قبول کنیم  . سرکوب کردن آن شما را از 
دیگران دور می کند و قبول کردن آن کمک 

می کند به رشد فکری برسید.
 عذرخواهی در آیات و روایات

عذرخواهی در آیات قرآن و روایات، نقش 
پررنگی دارد و بارها به مسلمانان تاکید شده 
نادرست،  رفتار  بروز  صورت  در  که  است 
معذرت خواهی شود  . در همین راستا در 
قرآن کریم 87 بار از توبه و معذرت خواهی 
سخن به میان آمده و در روایات هم آمده 
است که حضرت علی)علیه السلام( به مردم 
می گویند: من و شما بر هم حقوقی داریم و 
اولین حق شما بر من این است که چیزی را 

از شما پنهان  نکنم.

 همه مردم را طرد نکن
همواره  شدگان  طرد  که  باشد  یادمان 
بیشتر به سمت خلافکاری روی می آورند از 
این رو نباید افراد را از جامعه راند مگر کسانی 
که دیگر اصلاحی در آنها صورت نمی گیرد 
ندارند  . در  و هراسی  بیم  از هیچ کسی  و 
این رابطه امام علی )علیه اسلام( به روایت 
از پیامبر اکرم )صلی الله و علیه و آله( از 
سخنان خداوند در شب معراج ..  . می فرماید: 
اهل دنیا ) و مردم غافل و خودخواه ...(، از 
کسی که درباره  او بدی کرده اند عذرخواهی 
فرمود:  اسلام(  )علیه  علی  امام  نمی کنند  . 

عذرخواهی نشانه  خردمندی انسان است  . 
 عذر پذیر باش

خصوص  در  اسلام(  )علیه  علی  امام 
 عذرپذیری می فرماید: عذرخواهی را بپذیر 
اگر چه به دروغ باشد و پاسخگویی از موضع 
باشد  .  تو  به سود  اگر چه  رها کن  .  را  بالا 
دیگر  حدیثی  در  اسلام(  )علیه  علی  امام 
می فرمایند: هر گاه کسی نسبت به تو بد 

رفتاری کرد او را ببخش  . 
 اگر می خواهی هیچ وقت 

عذرخواهی نکنی...
از  فرمودند:  اسلام(  )علیه  حسین  امام 
دوری  که عذرخواهی می خواهد  کارهایی 
و  نمی کند  زشت  کار  مومن  که  زیرا  کن 
محتاج به عذرخواهی نمی شود و منافق چه 
بسا هر روز کار زشتی بکند و عذر بخواهد  . 
امام صادق )علیه اسلام( در حدیثی دیگر 
فرمودند: مناسب نیست که شخص با ایمان 
خود را خوار سازد  . راوی پرسید: با چه کار 
خود را خوار می سازد؟ امام فرمود: کاری که 

به عذرخواهی بینجامد،  انجام نمی دهد.

جدال جذابیت تلفن همراه با درس  خواندن 
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بزرگ ترین عامل افسردگی های ما 

چرا عذرخواهی کردن 
اینقدر سخته؟ 

آگهی  تحدید حدود اختصاص 
چون تحدید حدود ششدانگ یکباب ساختمان بپلاک 11 فرعی از 11۵62 
اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی بلوار 1۵ خرداد -  کوچه 44 پلاک 
29 که بنام حسن ابراهیمی راد فرزند عباس میباشد ، در جریان ثبت است که 
بعلت تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 1۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، 
لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 1/638۵-93/7/۵  تحدید حدود پلاک 
مذکور در روز یکشنبه مورخ 93/8/4  ساعت 8/۵  الی 12  صبح در محل وقوع 
ملک انجام میگیرد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا 
نماینده قانونی آنها  اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر درمحل مذکور حضور 
بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و 
اعتراضات مجاورین طبق ماده 20  قانون ثبت  پذیرفته و رسیدگی خواهد شد 
ضمنا تبصره ماده مصوب  73/2/2۵ متعرض ظرف مدت یکماه  پس از تسلیم 
اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی 

را نیز به این اداره ارائه نماید .  
تاریخ انتشار : 1393/7/7

 ـرئیس  ثبت اسناد واملاک  منطقه یک قم  جعفر کاظمی 

آگهی مزایده 
آگهی مزایده  ششدانگ پلاک ثبتی 1/479/3202  اصلی واقع در بخش 4 

قم  در موضوع پرونده اجرائی کلاسه 9004030011000031
 به موجب  پرونده اجرائی کلاسه 9000071 ، له : موسسه قرض الحسنه 
مهر بسیجیان ، وعلیه : آقای علیرضا شاه نظری مستند سند رهنی شماره 
  ، قم  اسناد رسمی شماره ۵1  دفترخانه  مورخه 1388/10/18   11296
ششدانگ پلاک  479/3202   فرعی از یک اصلی درصفحه 434 دفتر ۵1  
 ـکوچه دوم   ـخیابان ظهور  ـجمکران  وا قع در بخش 4 ثبت قم واقع در قم 
 ـپلاک 31 متعلق به آقای احمد رضا اکبری جمکرانی از طریق  سمت راست 

مزایده به فروش می رسد:
حدود و مشخصات مورد مزایده:

شمالا : بطول  20/90  دیوار به  دیوار  باقیمانده 479 فرعی 
شرقا: اول در 6 قسمت که قسمت های دوم و سوم جنوبی و قسمت پنجم 
شمالی است بطولهای 7 متر و 7/۵  متر و 3/63 سانتیمتر 8/30 سانتیمتر 
و 1/30 متر و 0/70 سانتیمتر قسمت اول  دیواریست دوم به دیوارمابقی 

قسمتها دیوار به دیوار باقیمانده پلاک مذکور  .
جنوبا : بطول  17/۵0  متر درب و دیواریست به کوچه نه متر و هفتاد 

سانتی متر متغییر 
غربا: بطول 17/70 متربا کمی شکستگی دیواریست بشارع 4/30  متری 

 ساختمان مذکور دارای اسکلت با مصالح بنایی و پوشش سقف از نوع طاق 
ضربی می باشد . این ملک دارای عرصه به مساحت 382/20  متر مربع می 
باشد . دارای یک طبقه همکف با مساحت زیربای تقریبی 82  مترمربع که 
دارای کاربری مسکونی و انباری می باشد. ساختمان دارای یک انشعاب برق و 

یک انشعاب گاز و یک انشعاب گاز و یک انشعاب آب می باشد.
حقوق ارتفاقی ندارد.

مبلغ ارزیابی ملک مورد مزایده با نظر کارشناس رسمی دادگستری بدین 
شرح اعلام می گردد:

عرصه به مساحت 382/20 متر مربع از قرار هر متر3/۵00/000 ریال جمعا 
به ارزش 1/337/700/000 ریال .

اعیانی همکف 82 متر از قرار هر متر مربع 3/000/000 ریال  جمعا به 
ارزش 246/000/00 ریال.

سایر موارد ) انشعابات وحیاط سازی و...( جمعا به ا رزش   3۵/000/000 
ریال.

کل ارزش ملک به مبلغ 1/618/700/000  ریال به حروف یک میلیارد و 
ششصد و هجده میلیون و هفتصد هزار ریال ارزیابی گردیده است .

مورخه  دوشنبه  روز  الی 12  صبح  ساعت 9  از  مذکور  ملک  مزایده 
1393/08/19 در اجرای ثبت قم واقع درخیابان ساحلی انجام می شود 
مزایده از مبلغ پایه 1/618/700/000 ریال به حروف یک میلیارد و ششصد و 
هجده میلیون و هفتصد هزارریال شروع و به بالاترین قیمت فروخته می شود 
حق الحراج و نیمعشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد 
بود در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات وعوارض شهرداری و آب و برق  
گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد 
به عهده برنده مزایده خواهد بود و خریداران می بایست کل مبلغ پایه را به 
عنوان سپرده شرکت در مزایده به حساب این اداره واریز نمایند ودر صورت 
توافق با بانک بستانکارمبنی بر پرداخت غیر نقدی طبق توافق عمل نمایند 
و درصورت وجودمازاد برطلب بستانکار مازاد را نقدا به حساب واریز نمایند. 
ضمانا چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی بود مزایده روز بعد از آن 

برگزار میگردد.
تاریخ انتشار :1393/7/7

 ـمسئول اجرای ثبت اسناد قم   مهدی روز خوش 
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آیت الله هاشمی رفسنجانی در مصاحبه 
بیان  به  خود  شخصی  سایت  با  صریح  ای 
ناگفته هایی از 8 سال دفاع مقدس پرداخت. 
وی در بخشی از این مصاحبه گفت: تا مدتی 
که من فرمانده جنگ نبودم. دو، سه عملیات مثل 
رمضان و والفجر مقدماتی انجام شد که ناموفق 
بود. در همان چند عملیات هم بین ارتش و سپاه 
اختلاف افتاد.ارتش می خواست کلاسیک بجنگد 
و سپاه هم اصل غافلگیری را انتخاب کرده بود. 
بالاخره ضرورت پیدا کرد که کسی در آنجا باشد 
و جنگ را فرماندهی و این اختلافات راحل کند 
که من از سوی امام به عنوان فرمانده جنگ انتخاب 

شدم. 
متن کامل مصاحبه آیت الله هاشمی رفسنجانی 

به این شرح است: 
 محضرتان رسیدیم تا سخنان جناب 
عالی را به عنوان یکی از اصلی ترین امنای 
حضرت امام در طول سال های دفاع مقدس 
بشنویم و براساس رسالت رسانه ای خویش 
در جامعه منعکس نماییم. اولین سوال خود 
را اینطور شروع می کنم که آیا امکان این 
موضوع وجود داشت که کاری کرد که این 
جنگ شروع نشود؟ یعنی امکان پیش گیری 
از جنگ از ناحیه ما وجود داشت؟ اصلا چرا 

جنگ شد؟ 
اجرا کردند.  و  را دیگران طراحی  این جنگ 
نمی توانم بگویم نمی شد جلوی جنگ گرفته شود 
ولی ما نه طراح جنگ بودیم نه مجری آن. حتی 
از آغاز رسمی جنگ عراق  حدود یک ماه پس 
علیه ایران یک روزنامه آمریکایی به نقل از یکی از 
کارشناسان نظامی آمریکا فاش کرده بود که طرح 
عراق برای حمله به ایران در سال 19۵0 میلادی 

توسط انگلیس طرح ریزی شده بود. 
شاید می شد جلوی وقوع جنگ را گرفت

به هر حال اگر مسائل ما به روز بود و بر اوضاع 
مسلط بودیم که بتوانیم برای جلوگیری طراحی 
نیستم.  مطمئن  ولی  می توانستیم  شاید  کنیم، 
چون دشمنان از قبل طراحی داشتند. حتی قبل 
از  بعد  می رسید.  گوش  به  آن  زمزمه  شروع،  از 
شکست کودتای نوژه، آمریکایی ها گفته بودند این 
دفعه طرحی داریم که کودتا نیست تا کشف شود 
و شورش نیست تا جلویش را بگیرند. طرح ما چیز 
دیگری است که علنی هم خواهد بود. این حرف 
تفسیری غیر از جنگ نداشت. بعدها فاش کردند 
که این جنگ از تیر ماه ۵9 که برژینسکی در مرز 

اردن با صدام ملاقات کرد، شروع شد. 
نقش شوروی و آمریکا در وقوع جنگ

این موضوع فقط مختص به غربی ها نبود و 
شرقی ها هم در متن افکارشان قبول نداشتند که 
یک حکومت اسلامی در کنارشان تشکیل شود. 
چون مبنای ایدئولوژی آنها الحاد بود. اصلا زمینه 
فکری آنها الحادی است. هم افکار مارکسیستی را 
تبلیغ کرده بودند و هم ساختارشان الحادی بود. به 
علاوه در داخل خود شوروی حدود 100 میلیون 
مسلمان بود که پیروزی انقلاب می توانست برای 
آنها سازندگی داشته باشد. همه این مسلمانان در 
همسایگی ما، در آذربایجان، ترکمنستان، قفقاز و 
آسیای میانه و دیگر جمهوری های شوروی بودند. 
دلیل انتخاب عراق برای تجاوز به ایران

این که چراعراق برای تجاوز به ایران در بین 
کشورهای عربی انتخاب شد هم دلایل خاص خود 
را داشت. چون اکثریت مردم عراق شیعه بودند و 
مسلمانان سنی و غیربعثی ها و کردها هم متمایل 
به انقلاب اسلامی ایران بودند. سران حزب بعث 
احساس می کردند بعد از ایران نوبت عراق است 
که انقلاب اسلامی در آن اتفاق بیفتد. از طرفی 
شهید صدر و خواهرش، شاگردان شهیدصدر و 
حوزه علمیه هم کارشان را شروع کرده بودند. سابقه 
حضور امام هم در بین نیروهای مذهبی و مردم 

مسلمان عراق مؤثر بود. 
 در یک سال و نیم اول دفاع مقدس 
یعنی تا فتح خرمشهر تجاوزی شده بود و 
ما هم باید دفاع می کردیم. به نظر می آید در 
این مقطع سازمان ملل و سازمان کنفرانس 
اسلامی کار خاصی نکردند ولی در این بعد از 
طریق القدس و فتح المبین که هنوز خرمشهر 
را پس نگرفته بودیم، آقای حبیب شطی از 
طرف کنفرانس اسلامی برای میانجیگیری 
اقدام عاجل تری  آنها  نمی شد  آیا  آمدند. 

انجام می دادند؟ 
خیلی زودتر آمدند. در همان هفته اول جنگ 
یاسرعرفات و ضیاء الحق و حبیب شطی آمدند. 
سازمان ملل هم در تاریخ 6 /7/ ۵9 جلسه گرفت و 
قطعنامه 479 را صادر کرد. همه این موارد مربوط 
به هفته های اول جنگ بود. منتهی تمام کارها 
سطحی بود. آمده بودند که بگویند جنگ را بدون 
توجه به تجاوزگری عراق و اشغال خاک ایران و 
خسارت ها و ارائه پیشنهاد برای رفع تجاوز و تنبیه 

متجاوز تمام کنید. 
تحرکات  از  تاریخچه ای  یک  شما    
سیاسی و فعالیت های بین المللی در ارتباط با 

جنگ را تا مقطع فتح خرمشهر بگویید؟ 
در  و  کرد  حمله  صدام  که  بود  این  واقعیت 
استان های کرمانشاه، ایلام و خوزستان مقدار زیادی 

از اراضی ما را گرفت. 
نقشه ای که صدام به یاسر عرفات نشان داد

ایران  به  نرسید. عرفات که  اهدافش  به  ولی 
آمده بود، در یک جلسه خصوصی به من گفت در 
اتاق جنگ صدام نقشه ای را دیده که هدف آنان 
در خیز اول رسیدن به بهبهان و مسجدسلیمان 
در شرق و شمال شرقی خوزستان است. چون ما 
در مسجدسلیمان تجهیزات نظامی و هوانیروز و 
کارخانه تانک و در بهبهان فرودگاه داریم. این نقشه 
تسخیر کامل خوزستان بود. عرفات تهدید می کرد 
که صدام برای رسیدن به این اهداف برنامه ریزی 
می کند. در اولین قدم یعنی در خرمشهر گیر کردند. 
آنها می خواستند پس از خرمشهر، آبادان و اروندرود 
را بگیرند. یعنی جزیره آبادان در اختیارشان باشد. 
این دو  بود. در  استراتژیک  آنها  برای  این هدف 
هدف شکست خوردند. در آبادان مقاومت کردیم 
و در خرمشهر هم نتوانستند بخش جنوب شرقی 

آن را بگیرند. 
تصرف خوزستان برای صدام قطعی بود

بودند.  گفته  آنها  به  خود  گزارش های  در 
گرفتن خوزستان قطعی است. البته دیگر کسی 
نمی توانست منکر تجاوز بودن عراق شود. او شروع 
کرده بود. سازمان ملل هم نمی توانست بی تفاوت 
باشد. عراق همین مقدار را برای تعقیب اهدافش 
کافی می دانست. یعنی در حالی که بخش قابل 
توجهی از خاک ما در اشغال است، آتش بس را 
بپذیریم و مذاکره شروع شود. ایران برای صدور نفت 
هم به آسانی نمی توانست موفق شود، چون شرایط 

برای صدور نفت خیلی سخت شده بود. یعنی 
ایران یک شکست خورده در حال مذاکره بود که 
صدام هروقت می خواست یک قدم به جلو می آمد. 
سازمان ملل هم قطعنامه ای صادر کرده بود که ۵ 
بند داشت. مهمترین بند این بود که »دوطرف از 
توسل به قوه قهریه بپرهیزند«. بقیه بندها خیلی 
سطحی بود. از تشخیص و تنبیه متجاوز چیزی 
نگفته بودند. حتی نگفته بودند که متجاوز به مرز 

برگردد. 
پیشنهاد شهید رجایی 

در سازمان ملل برای آتش بس
شهیدرجایی بیست و چهارم مهرماه ۵9 به 
سازمان ملل رفت و پیشنهاد داد متجاوز به مرز 
خود برگردد و نیروی بی طرفی در مرزها مستقر 
شود تا دوباره تجاوزی اتفاق نیفتد که هیچ اعتنا 
نکردند. ولی تبلیغات علیه ما را شروع کرده بودند. 
عراق فوری پذیرفت و ایران نپذیرفت. معلوم بود که 
عراق می پذیرد. او در گام اول به بخشی از اهدافش 
که بیشتر سیاسی بود، رسیده بود و گام های بعدی 
را هم برمی دارد. ایران هم در اولین گام شکست 
خورد و در گام های بعدی هم به ترتیب شکست 
می خورد. پس در آن مرحله میانجی گرها می آمدند 
و حرف ما این بود که باید متجاوز برود. می گفتیم 
اول متجاوز را محکوم کنید تا مذاکره و آتش بس 

شروع شود. 
  بعد از فتح خرمشهر به نظر می آید 
سیاست جدیدی درباره ادامه جنگ شکل 
گرفت که بعدها در ادامه اش منجر به شکل 
گرفتن دیپلماسی عملگرا وهوشمندی شد که 
در سخت ترین گردنه سیاسی تاریخ نظام، از 
اجماع حامیان صدام ، اجماع علیه صدام و از 
قطعنامه های ضد جمهوری اسلامی ایران، پل 
بزرگترین پیروزی سیاسی نظام را در جنگ 
بسازد. برای مردم تصویری میدانی از اتفاقاتی 
و  افتاد  مقدس  دفاع  آخر  سالهای  که طی 
دیپلماسی  از  ومتوازنی  به صعود  رو  شیب 
را ایجاد کرد تا به قطعنامه رسیدیم ، ارائه 

فرمایید؟ 
فکر می کنم استراتژی مهم قضیه ، بعد از فتح 
خرمشهر از طرف امام ارائه شد که یک راهنمایی 
برای بعد از آن بود که چه سیاستی را پیش بگیریم 
. از لحاظ تاریخی در آن مقطع مباحثی داشتیم که 

کاملاً بین امام و نیروهای نظامی بود. 
سیاست ادامه جنگ بعد از فتح خرمشهر

فرماندهان ارتش و سپاه چند روز پس از فتح 
خرمشهر در جلسه ای که به عنوان جلسه شورای 
عالی دفاع بود.خدمت امام رسیده بودند. من و آیت 
الله خامنه ای هم بودیم . آن موقع من سخنگوی 
شورای عالی دفاع بودم .خرمشهر فتح شده بود 
ونیرو های ما خیلی شاداب بودند . نیروهای زیادی 
هم عازم جبهه ها می شدند. عراقی ها هم خیلی 
تعقیب  در  که  بود  این  بودند.طبیعی  سرخورده 
نیروهای فرار کرده بعثی وارد خاک عراق شده و 
آنها را درخاک خودشان منهدم کنیم جلسه هم 
برای این تشکیل شده بود که چه کار کنیم. امام در 
قدم اول هم با ورود به خاک عراق مخالفت کردند 
و هم با ختم جنگ . چون برای نظامی ها یک 
مشکلی پیش آمده بودند و با منطق آنها سازگار 
نبود . آنها می گفتند که اگرعراق بفهمد ما پشت 
مرز می ایستیم و داخل خاک نمی شویم با خیال 
راحت قوای خود را بازسازی می کند. به علاوه 
مقدار زیادی هم از ارتفاعات سرشکن ما در غرب 
را اختیار دارد و ممکن است بار دیگر با تجربه بیشتر 
و حمایت دیگران به شکل دیگری حمله اش را 
آغاز کند . با اینکه شخصیت امام ،زبان نظامی ها را 
مقداری کُند می کرد ، ولی انصافاً کارشناسانه حرف 
زدند . گفتند : اینکه ما دشمن منهزم را تعقیب 
نکنیم و به آنها فرصت تجدید قوا بدهیم، با منطق 
نظامی نمی خواند. اگر ما بخواهیم جنگ را ادامه 
دهیم ، نمی توانیم بگوییم که ما تا مرز می آییم . 

بعد از این دیگر دشمن چه مشکلی دارد؟ 
  چرا امام مخالف ورود به خاك عراق 

بودند؟ 
امام هم با آن روحیه ای که داشتند،در مقابل 
منطق خاضع بودند و با همه قاطعیتی که داشتند 
، منطق اینها را پذیرفتند و گفتند که راه دیگری 
انتخاب کنید. چند دلیل آوردند که نباید وارد خاک 
عراق شویم که قبلاً هم گفته بودند. یکی این بود 
که با ورود ما به خاک عراق، مردم عراق هم آن 
گونه که الان روحیه آنها با ماست ،)چون مردم 
عراق درجنگ بیشتر طرفدار ما بودند و علاقه ای 
به صدام نداشتند( آن موقع حس وطن خواهی آنها 
باعث می شود که پشت سر دولت و ارتش عراق 
بایستند. دوم اینکه دنیای عرب هم احساس خطر 
می کند و روحیه ناسیونالیسم عربی گُل می کند و 
برای عراق نیروی زیادی می گذارند سوم هم اینکه 
جهان حاضر نیست این گونه ببیند که ما عراق را 
تصرف کردیم . همه اینها باعث می شود که کار ما 
در جنگ مشکل شود . بعد هم یک دلیل انسانی 
و دینی را اضافه کردند و گفتند که مردم عراق 
دوستان ما هستند و ما در آینده با مردم عراق باید 
کار کنیم و آنها هم به ما تکیه خواهند کرد. ما نباید 
به مردم عراق صدمه بزنیم چرا که یکی از اهداف ما 
در ادامه نجات مردم عراق از از دست بعثیان خون 
آشام بود .تا حال آنها به کشور ما آمده بودند و ما 
با آنها به عنوان متجاوزین می جنگیدیم. وقتی که 
به آنجا رفتیم مردم آسیب می بینند این به قسمت 
بعدی هم که می خواهم بگویم ، مربوط می شود از 
این جهت همه اینها در جنگ برای ما یک راهنما 
شد. با پیشنهاد امام راه حلی انتخاب شد و دیگران 
هم قبول کردند و آن این بود که اگر می خواهید 
وارد خاک عراق شوید و ضرورت دارد وارد شویم در 
جایی وارد شویم که مردم نباشند و یا خیلی کم 
باشند. شما چنین جایی را پیدا کنید و وارد خاک 
عراق شوید تا هم قدرتتان را نشان بدهید و هم 
خاطر دشمن راحت نشود . این استراتژی شد که 
امام به ما دادند . در آن جلسه من و آیت الله خامنه 
ای بحثی نکردیم .چون ما نظامی نبودیم، آنها بحث 
می کردند.با این جمع بندی از خدمت امام بیرون 
آمدیم .متاسفانه بعداً ما نتوانستیم این نوار را پیدا 
کنیم و یا دفتر امام این نوار را نداد، چون ما دبیرخانه 
ای داشتیم و آقای نظران مذاکراتمان را ضبط می 
کرد و نگه می داشت، هروقت مراجعه کردیم گفت 

که من ندارم واقعیت آن جلسه این بود. 
بخاطر اختلافات سپاه و ارتش

 فرمانده جنگ شدم
بعداً طراحی همین شد که ما به سراغ جاهایی 
برویم که مردم آسیب نمی بینند تا مدتی که من 
فرمانده جنگ نبودم دو ، سه عملیات مثل رمضان 
و والفجر مقدماتی انجام شد که ناموفق بود. برای 
انجام آن چند عملیات هم بین ارتش و سپاه که 
خیلی صمیمی بودند، اختلاف افتاد. چون هر دو 

می خواستند خوب بجنگند ارتش می خواست 
کلاسیک بجنگد و سپاه هم اصل غافلگیری را 
انتخاب کرده بود و شیوه دیگری در جنگ داشتند . 
لذا اختلاف به وجود آمد. بالاخره ضرورت پیدا کرد 
که کسی در آنجا باشد و جنگ را فرماندهی و این 
اختلافات راحل کند که من از سوی امام به عنوان 
فرمانده جنگ انتخاب شدم. با سران قوا در جلسات 
۵ نفری که داشتیم، مطرح کردیم و همه متفق 
بودیم که جنگ را باید به صورتی خاتمه دهیم 
که ما از عراق گروگان بزرگی داشته باشیم تا هم 
خواسته هایمان تامین شود و هم به اهداف خود در 
جنگ برسیم . اهداف خود در جنگ برسیم . اهداف 
متجاوزانه ای نداشتیم . بالاخره کسی تجاوز کرده و 
باید کیفرش را ببیند و ماهم خسارت دیدیم و باید 

خسارت بدهند. 
از ابتدا می دانستم تعیین متجاوز 

یعنی سقوط صدام
می دانستیم که اگر چنین اتفاقی بیفتد، دولت 
صدام سقوط می کند. چون هم باید خسارت بدهد 
، هم محکوم شود وبه عنوان متجاوز تنبیه شود. ما 
هم محاکمه او را می خواستیم. وقتی محاکمه می 
شد، معلوم بود که این دولت با آن تلفات و با آن 

مشکلات نمی ماند. 
امام، عقیده من را درباره خاتمه جنگ 

می دانستند
بنابراین خواسته های ما چیزی بود که نتیجه 
اش همان می شد که بعدها در پذیرش قطعنامه 
شد . خدمت امام برای خداحافظی رفتم و همین را 
مطرح کردم که ایشان بدانند من با این عقیده در 
جنگ می روم و هرچند که شعار می دهیم جنگ 
جنگ تا پیروزی یا تا رفع فتنه و یا هر چیز دیگر، 
استراتژی ما این است گفتم که من با این هدف وارد 
میدان می شوم تا جنگ را به این صورت تمام کنیم 
ایشان هم نگاهی به من کردند و جواب ندادند من 
هم انتظار نداشتم جواب بدهند می خواستم بگویم 
که اگر می خواهید من جنگ را فرماندهی کنم، 
این استراتژی من است . فقط با یک تبسم مواجه 
شدم . این تبسم می توانست به معنای اینکه شما 
ساده هستید باشد و می توانست به این معنا باشد 
که این خوب است ولی حقش نبود که امام این 
حرف را بگویند این حرف را من می بایست می 

گفتم که گفتم. 
عملیات خیبر به اهدافش می رسید

جنگ تمام می شد
در آن روزها سپاه طرح عملیات خیبر را آماده 
کرده بود و منتظر من بودند. چمدان من هم آماده 
بود و عصر همان روز با هواپیما رفتم و همان شب یا 
شب بعد به قرارگاهی که برای جنگ داشتند رفتیم 
. همه فرماندهان جمع بودند و من این جمله را 
گفتم.تشریح عملیات خبیر معلوم شد که هدف 
اصلی آن این است که جاده بصره و بغداد را قطع 
کنیم ، لب دجله بایستیم و از آنجا هم به صورت 
جنگ های نامنظم راه ناصریه را تهدید کنیم که 
ً از عراق جدا باشد. یعنی عراقی ها  بصره کاملاً 
نتوانند از بصره و دریا استفاده کنند.این استراتژی 
آن عملیات شد و من هم برای فرماندهان گفتم که 
اگر شما به اهداف این عملیات برسید من به شما 
قول می دهم که جنگ پیروزمندانه تمام می شود 
سرجای خودمان بایستیم و می گوییم که بیایید 
متجاوز را محاکمه کنید وحق ما را هم بدهید.در 
این صورت ما از اینجا به زمین خودمان بر می 
گردیم وچیزی نمی خواهیم در آنجا این حرف من 

دوگونه تلقی شد . 
نوار حرفهایم در عملیات خیبر را 

سپاه به من نداده است!
آن نوار را سپاه به من نداده است. این گونه اسناد 
را آنها جمع می کردند. آن نوار، یک نوار تاریخی 
است . من از روی نقشه کالک جنگی تحلیل کردم 
وآن حرف ها را گفتم. از همان روز یا همان شب 
این بحث شروع شد خیلی ها خوشحال شدند و 
بعضی ها هم گفتند همه می گویند » جنگ جنگ 
تا پیروزی « آقای هاشمی می گوید »جنگ جنگ 
تا یک پیروزی«. آنها نمی دانستند که پشت این 
یک پیروزی ،همان پیروزی واقعی است که از این 
در می آید.من هم گفته بودم و می فهمیدند ولی 
کسانی بودند که دلشان می خواست جنگ باشد و 
فکر می کردند که در جنگ و باب شهادت باید باز 
باشد تا آثاری از لحاظ فرهنگی، نظامی، وسیاسی 
داشته باشد. آن گونه عقیده داشتند و هرکسی 

عقیده خودش را دارد. 
در فاو ، شلمچه و حتی حلبچه به دنبال 

یک پیروزی برای خاتمه جنگ بودیم
متاسفانه عملیات خیبر به اهدافش نرسید. اول 
خوب جلو رفتیم . غافلگیری هم واقعی بود. چون ما 
از آب گذشتیم وبه آنْ طرف رفتیم و به لب دجله 
هم رسیدیم وبچه ها از آب دجله وضو گرفتند . ولی 
مشکلاتی پیدا شد . با عقب نشینی از جاده بصره 
، عملیات بدر هم که بعد از آن بود ، نتوانست به 
اهدافش برسد . استراتژی ما در گروی یک عملیات 
باقی ماند که بالاخره عملیات های فاو ،شلمچه ،) 
کربلای ۵( وحتی عملیات حلبچه با هدف گرفتن 
سد در بندی خان ومنطقه دربندی خان ، مصادیقی 

از آن سیاسی و در این جهت بود. 
آنچه که از عملیات خیبر تا عملیات حلبچه 
نتیجه این سیاست ما شد، این بود که نشان داد 
که قدرت زمینی ما از عراق خیلی بالاتر است.یعنی 
ما در عملیات زمینی موفق تر هستیم. البته بعدها 
عراقی ها دو، سه عملیات کردند واینجاها را پس 

گرفتند که بحث خاص خودش را دارد. دنیا هم 
فهمید که دست ما بالاتر از آنهاست و براساس 
همان استراتژی ای که تابه حال عمل کرده بودیم ، 
آماده مرحله جدیدی در جنگ شدیم . اگر در اینجا 
سوالاتی دارید بگویید و اگر ندارید من حرکت بعد 

را می گویم. 
  اگر اجازه بدهید دو سوال در اینجا بکنم 
اول علت انتخاب جنابعالی از سوی امام و دوم 
اشاره ای به جنبه های خارجی سیاست دفاع 
مقدس . اگر صلاح می دانید درباره چرخشی 
که عربستان، کشورهای عربی وحتی روس ها 
در این سالها پیدا می کنند،بفرمایید. من در 
خاطرات شما رایزنی های متعددی را می بینم 
که به واسطه آقای مرحوم حافظ اسد بین 
جمهوری اسلامی و روسیه و حتی عربستان 
انجام می شود . ایشان نقش واسظه را پیدا 
می کنند. چند بار در خاطرات شما پیشنهاد 
پادشاه عربستان مبنی بر مذاکره برای بعد از 
صدام هست. حتی می فرمایید این پیشنهاد 
در این مقطع از طرف روس ها هم به ما داده 
می شود . یعنی این استراتژی که حضرت 
پیگیری فرمودید،  با داخل  رابطه  عالی در 
در جنبه بین المللی هم مسیری را طی می 
کند. اگر حضرت عالی در رابطه با این مسیر 
صحبتی دارید بفرمایید. آیا اینها به موازات 

هم جلو می رفت ؟ 
اینکه چرا من انتخاب شدم، بین من و آیت 
الله  آیت   : گفتند  امام   . بود  بحث  ای  الله خامنه 
خامنه ای دستشان آسیب دیده و مشکلات این گونه 
هم دارند. رئیس جمهور هم هستند که باید کشور 
را اداره کنند. ولی من در مجلس بودم و می بایست 
مجلس را اداره می کردم و دو نائب هم داشتم. امام 
گفتند: شما دو نائب دارید واگر در مجلس نباشید ، 

اتفاق مهمی نمی افتد . این استدلال بود. 
استدلال امام در انتخاب 

بین من و آیت الله خامنه ای
آن موقع رابطه من با سپاه خیلی صمیمی بود. 
چون من این سپاه را به وجود آورده بودم . در اولین 
جلسه ای که گروه ها در جمشیدیه جمع شده 
بودند، من از طرف شورای انقلاب رفتم و اینها را 
شکل دادیم بعداً گاهی دست آیت الله خامنه ای و 
دیگران بود. چون سپاهی ها بیشتر عملیات آفندی 
را انجام می دادند ، رابطه من با آنها صمیمی بود و 
امام هم این مسئله را می دانستند و فکر می کردند 
از این جهت مناسبتر است . البته هیچ وقت ما این 

را استدلال نکردیم و ایشان هم استدلال نکردند. 
اما آنچه که شما درباره رویکرد خارجی و بین 
المللی می گویید ، ببینید از اول سیاست قدرت 
ارتجاع  چه  و  شرقی  چه  و  غربی  چه  جهانی– 
منطقه – این بود که به جای اینکه انقلاب اسلامی 
برای دنیا الهام بخش باشد، باید به عبرتی برای دنیا 
تبدیل شود که دیگر از این کارها نکنند. سیاستشان 
این بود . اگر می توانستند ما را از اول به زمین 
بزنند، حتی برای آن منظور هم کودتایی طراحی 
کودتاگران  و  فاش شد  اجراء  از  قبل  که  کردند 
سرکوب شدند و چون نتوانستند، می خواستند ما 
جنگ فرسایشی داشته باشیم تا امکاناتمان را صرف 
جنگ کنیم . طبیعی است که بعد از مدتی مردم 
می گویند: انقلاب چه شد؟ در دنیا هم همین را 
می گویند . به علاوه خصومتی هم بین ما و اعراب 
شکل می گیرد و کشورهای اسلامی که باید الهام 
بگیرند ، علیه ما موضع می گیرند. آنها حساب شده 
این جنگ را به راه انداختند . ارتش عراق هم آماده 
بود، برای اینکه از طرف روس ها و چینی ها در 
مقابل ارتش ایران شکل گرفته و قوی شده بود. 
ارتش ایران هم دست ما بود. منتها امکانات ارتش 
ما بعد از انقلاب خیلی ضعیف بود و درحال تصفیه 
بودند. برای آنها این شیوه یک سیاست روشن بود 
وهمیشه دنبال این بودند و فکر می کردند که ما 
در جایی به زانو در می آییم . ولی دیدند که چند 

عملیات زمینی واقعاً قابل تحسینی انجام شد. 
تفاوت جنگ در خاك ایران و خاك عراق

عملیات فتح خرمشهر که با بیرون کردن عراق 
همراه بود، جای خودش را دارد. تا زمانیکه بعثی ها 
در خاک ما بودند علیه آنها خوب می جنگیدیم 
. ولی وقتی خواستیم داخل خاک عراق برویم ، 
همان گونه که امام پیش بینی کرده بودند، خارجی 
ها حساسیت نشان دادند . عملیات خیبر، عملیات 
فاو،عملیات کربلای ۵ وچند عملیات دیگر نشان داد 
که اگر ایران نیروهایش را متمرکز کند. به هر جای 
عراق که بخواهد، می رود. لذا آنها شروع کردند تا 
از فاز دیگری ما را تحت فشار قرار بدهند که به 
قسمت های اصلی سوال شما درباره پذیرش آتش 
بس مربوط می شود . با کاری که در این چند 
سال کردیم ، برای همه ثابت شده که اگر جنگ 
با همان وضع ادامه می یافت و مسائل تمام نمی 
شد، نهایتاً این عراق بود که به زمین می خورد و 
دشمنان انقلاب این را نمی خواستند . قطعاً  مایل 
نبودند این گونه شود. روس ها ، آمریکایی ها وعرب 
ها در این سیاست فرقی نداشتند. امکانات همه در 
اختیار صدام بود. پول و بندر می دادند هواپیمایشان 
به نحوی آماده دفاع بود. عراق از فرودگاه هایشان 

استفاده می کرد. اطلاعات نظامی می دادند. 
نقطه مهمی که تحولی را در اوضاع دنیا پیش 
آورد این بود که دنیا باور کرد که ایران قدرت نفوذ 
در عراق را دارد. به خصوص در شمال عراق که ما 
به کرکوک نزدیک شده بودیم . در جنوب هم نفت 
عراق را قطع کرده بودیم . در این شرایط دشمنان 

سیاست جدید در پیش گرفتند و به عراق چراغ 
سبز دادند که او اقدامات جنایت بار ضد مقررات 
جهانی را مرتکب شود از قبیل حمله به مراکز غیر 
نظامی هواژیما و کشتی های غیر نظامی و استفاده 
از سلاخهای ممنوع شیمیایی و ... نشان دادند و در 
همان راستا نیز تصمیم گرفتند تا ابزار دیگری به 
عراق بدهند که پیاده نظام و زرهی های محدود ما 
نتواند کاری بکند . سراغ سلاحهای مدرن و دادن 
تکنولوژی سلاح شیمیایی و موشک دور برد رفتند. 
قبلًا  موشک های عراق گراد بود که بردش به هفتاد 
کیلومتر می رسید. بعدها موشک اسکاد بود که 

سیصد و سپس تا ۵00 کیلومتر پیش می رفت . 
ما هم با تلاش های جهاد گونه نیروها وکمک 
های مختصر به موشک مجهز شده بودیم و می 
دانستند که به زودی به موشک های 200کیلومتر 
می رسیم که می توانیم همه شهرهای اساسی 
عراق را به طور انبوه بزنیم و این سیاست آنها را هم 
خنثی کنیم .می دانستند که اگر ما بخواهیم ، سلاح 
شیمیایی هم تولید می کنیم . منتهی نشان داده 
بودیم که نمی خواهیم مردم عراق آسیب ببینند و 
این کار را نمی کردیم . آنها حتی برای سلاح هسته 
ای به عراق چراغ سبز دادند و بعدها به خاطر همان 
که می دانستند چه چیزی به عراق دادند، جنگ 
علیه عراق برای آنها فوریت پیدا کرد تا از دست 

صدام بگیرند پس به سراغ آنها رفتند. 
نقش روسها در حمایت هوایی از صدام

این برنامه در واقع در چند فاز بود. یک فاز فشار 
اقتصادی علیه ما بود که صدور نفت ما را در خلیج 
فارس متوقف کنند. جنگ شهرها ، حمله به کشتی 
ها ، حمله به هواپیمای مسافربری، زدن سکوهای 
نفتی و به طور کلی جلوگیری از صدور نفت در این 
فاز بود. موشک های کرم ابریشم عراق به خارک می 
خورد آمریکایی ها و بقیه هم کمکشان می کردند. 
از لحاظ اقتصادی از ناحیه نفت ما را تحت فشار قرار 
داده بودند که نتوانیم جنگ را اداره کنیم. از لحاظ 
هوایی، هواپیماهایی مانند میگ 29 را که دفاع ما 
به آن نمی رسید ، به عراق دادند که می توانست به 
هرجای ایران بیاید و بمب بیندازد . موشک هایشان 
هم تا تهران و اصفهان و شهرهای دیگر هم می 
رسید. جنگ بود و همه اینها را تحمل می کردیم . 
بمب و موشک می انداختند ، تلفات و خرابی هایی 
به وجود می آوردند . سلاح شیمیایی آنها خیلی 
سنگین بود. ولی ما سالها تحمل کردیم . در خیبر 
علیه ما سلاح شیمیایی به کار بردند . از آنجا شروع 
شد و تا آخر جنگ هرجا در مقابل نیروهای ما کم 

می آوردند، از آن استفاده می کردند. 
  چرا صدام از موشکباران به بمباران 

شیمیایی رسید؟ 
آنها دیدند که آن سلاح شیمیایی معمولی مثل 
خردل و اینها خیلی جواب نمی دهد و صحبت از 
دیگر سلاح های غیر متعارف می کردند . البته 
در حملات شیمیایی هم ما تلفات خیلی بدی 
دیدیم و هنوز بسیاری از مصدومان شیمیایی زنده 
هستند که حقیقتاً  حالت تأسف وتأثر باری دارند. 
افتاد، برای همه  اتفاق  از شرایط جدید که  بعد 
عقلای کشور جای بحث بود که ما در مقابل این 
گونه سلاح ها چه کاری باید بکنیم ؟ به خصوص 
مسائل اقتصادی برای دولت مهم بود و نمی توانست 
تامین کند. آخرین ضربه انسانی را عراق در بمباران 
شیمیایی حلبچه زد که عواقب آن برای ما خطرناک 
بود. سلاح بسیار خطرناکی را به کار برد.همین امروز 
آن سلاح دست هر کشوری باشد و موشک و وسیله 
رساندنش را به هرجایی داشته باشد آن کشور را به 
زانو در می آورد . حتماً شما اطلاعات دارید و فیلم 
آن را دیدید با اینکه مردم خودش بودند چند بمب 
در حلبچه انداخت، حزب بعث کردها را مثل ما در 
نقطه مقابل حساب می کرد. اعتراضش به مردم این 
بود که ما وقتی نزدیک شهر حلبچه وارد شدیم ، 
مردم کرد فرار نکردند ، ماندند و از ما استقبال کنند. 
واقعاً کردهای عراق با ما خوب بودند و ما با آنها 

مشکلی نداشتیم. 
احتمال حمله شیمیایی صدام 

به شهرهای ایران
نیروهای ما هم از قدیم در آن منطقه بودند. 
این شرایط که پیش آمد. آن عقیده که ما و بعضی 
از آقایان داشتیم ،برای خیلی ها قابل قبول شد . 
چون صدام به مرحله ای از وحشی گری رسیده 
بود که ممکن بود آن جنایت را در شهرهای ایران 
هم تکرار کند.اما برای دنیا که شما می گویید 
چه تغییری پیش آمد، تغییر اساسی این بود که 
دیدند به اهدافشان که ایران را فرسوده کنند و از 
پای در بیاورند ، نمی رسند مگر اینکه جنگ را باز 
هم فرسایشی کنند که می دانستند این سیاست 
می تواند عوارض دیگری برای آنها داشته باشد.آنها 
اطلاع داشتند که ما تکنولوژی سلاح شیمیایی را 
داریم ولی تولید نمی کنیم و نمی خواهیم انجام 
دهیم . فکر می کردند این شرایط تبدیل به مسائل 

دیگری می شود لذا آن قطعنامه را نوشتند. 
به قطعنامه می رسیم که خودش بحث دیگری 
دارد بنابراین آنها به این نتیجه رسیدند که نمی 
توان جنگ را با شکست ایران خاتمه داد و احتمال 
خطرهای بزرگتری هم وجود دارد. باز هم متفق 
بودند. یعنی هنوز روس ها ، غربی ها و عرب ها 
پشت سر صدام بودند وحتی لیبی که تا آن تاریخ با 
ما بود و وقتی از پیروزی های ما مأیوس شده بود، به 
عراقی ها تمایل نشان می داد. سوریه هم که در حد 
مسائل سیاسی که جنگ عربی – عجمی یا شیعه 
وسنی نشود، با ما بود نمی توانست به ما کمک بکند 

و جز قطع لوله نفت عراق که آن هم اختلافات 
حزب بعث در دو کشور بود، کاری نمی کرد . 

  اگر اجازه بفرمایید به صورت مشخص 
تر نگاهی به تیر 66 تا تیر ماه 67 بیندازیم 
که  فرمودید  شما   ، هاشمی  آقای  .جناب 
دقیقاً می  و  بود  مشخص  شما  استراتژی 
دانستید به چه نقطه ای می خواهید برسید . 
این ماجرا طی تیر 66 تا تیر ماه سال 67 شکل 
عینی تری به خودش می گیرد .یعنی در بحث 
سیاسی جنگ مسائلی رقم می خورد که قابل 
تامل است . به نظر می آید حضرت عالی با 
حمایت امام در مسیری حرکت می کردید 
به  خارجی  و  داخلی  افراطی  جنبه  دو  که 
نداشتند  مسیر  این  طی  به  رضایت  نوعی 
حتی در پاره ای از مصادیق بدون اینکه با 
هم در ارتباطی باشند ، با همدیگر همکاری 
می کردند. می خواستند مسیر دیپلماسی که 
شما طی می کردید ، کاملاً با شکست مواجه 
شود که در سال66 و 67 دو مصداق کاملا 
مشخص در آن دیده می شود.یکی از این 
موارد حمله های هلی کوپترهای آمریکایی 
به کشتی ایران اجر است که فرمانده سپاه 
وقت تقاضای یک پاسخ خونین به آمریکایی 
ها می کند و وقتی به گوش حضرت امام می 
رسد، از جناب عالی می خواهند که جلوی 
این نوع حرکات گرفته شود. یکی از موارد 
مشخص دیگر نیز در تیر ماه 67 اتفاق می 
افتد. یعنی آمریکایی های با جنایتی که در 
شدند  مرتکب  ایرباس  هواپیمای  به  حمله 
در واقع شرایط را برای شکست دیپلماسی 
به  کردند.  مهیا  یک جنگ جدید  ایجاد  و 
فاصله یک روز بعد از حمله ناو آمریکایی به 
هواپیمای ایرباس ، مرحوم آیت الله منتظری 
طی یک پیام تسلیتی به حضرت امام تقاضای 
اعلام جهاد علیه منافع آمریکا می کنند. 
حضرت امام در پاسخ به ایشان ضمن اینکه 
از پیام تسلیت قدردانی وتشکر می کنند ، 
می فرمایند: »در این مسیر پشتیبان آقای 
هاشمی باشید« ) سند آن در بخش ضمائم 
کتاب خاطرات سال 67 موجود است( این 
دو مصداق عینی نشان دهنده یک وحدت 
دیدگاه بین حضرت عالی و حضرت امام در 
حوزه سیاسی جنگ است . یعنی آنچه که 
شما پیش می بردید همان تفکری بود که 
حضرت امام دنبال می کردند؟ چون اگر غیر 
از این بود این دو واقعه می توانست این مسیر 
را عوض کند. نظر حضرت عالی راجع به این 
دو واکنش به خصوص حضرت امام )ره( که 
دراین دو سال انجام می دهند، چیست ؟ اگر 
ما به آن دو پیشنهاد جواب مثبت می دادیم 
، چه عواقبی برای مسیر دیپلماسی ما ایجاد 

می کرد؟ 
اگر وارد جنگ مستقیم با آمریکا می شدیم 

صدام راحت می شد
طبیعی است که اگر ما خودمان را وارد یک نوع 
جنگ آن گونه با آمریکایی ها می کردیم ، عراق 
کاملاً راحت می شد و عرب ها هم راحت می شدند 
و جبهه جدیدی باز می شد که آن را نه امام و نه 
ما می خواستیم . البته در خلیج فارس این کار را تا 
حدودی می کردیم . یعنی وقتی آمریکا خیره سری 
می کرد و پرچمش را روی کشتی های کویت می 
گذاشت و یا کاروان های نفتی آنها را اسکورت می 
کرد، این یک نوع جنگ با ما بود و ما هم همان 
جا – نه به صورت علنی و اعلان شده – به آمریکا 
نشان دادیم که نمی تواند این کار را کند . یا باید 
صراحتاً وارد میدان شود و یا این گونه نمی شود . 
ما در آن بخش کاملاً آمریکا را شکست دادیم که 
افتضاحی برای ابهت آمریکا در منطقه شد . البته 
سیاست آنها همین بود که از چند جهت بر ما فشار 
بیاورند . از جهت اقتصادی که گفتم می خواستند 
نفت ما را قطع کنند. از لحاظ نظامی ابزاری به صدام 
دادند که خارج از برنامه های نظامی آنها بود. به 
اضافه اینکه آمریکا نشان داد که آماده است با ما 

وارد جنگ شود. 
نکته مهمی که در فشارهای آنها علیه ما نهفته 
بود، این بود که ما را قانع کنند جنگ را ختم کنیم 
. آنها هم به این نتیجه رسیده بودند که این جنگ 
ختم شود. شاید تا آن زمان دلشان می خواست که 
این جنگ فرسایشی باشد . چون علاقه ای به عراق 
و ایران نداشتند و فقط می خواستند این دو کشور 
مهم منطقه ضعیف شوند و انقلاب ما هم از الهام 

بخشی ، تبدیل به عبرتی برای دیگران شود. 
عملیاتهای تهاجمی ما علیه عراق

موفق نبود
راهکاری  هم  ما  تهاجمی  های  برنامه  در 
که انتخاب کرده بودیم .موفق نشده بود. یعنی 
نتوانستیم یک جای استراتژیک را برای فشار بر 
عراق بگیریم . البته امام اجازه نمی دادند ما وارد 
شهرها شویم و می خواستیم در حد جاهایی که 
گفتم ، عمل کنیم . هم فاو و هم خیبر خالی از 
سکنه بود. در حلبچه هم نمی خواستیم وارد شهر 
شویم . می خواستیم سد رابگیریم .کرکوک که از 
مناطقی نفتی عراق بود و از آن ارتزاق می کرد، 
هدف بعدی ما بود. در حال آماده شدن بودیم که 
به آنجا برویم. بنابراین امام می دانستند که به کجا 
می رویم . من هم مرتب با امام در تماس بودم. بعد از 
هر عملیاتی که برمی گشتم ، خدمت امام می رفتم 
و توضیح می دادم . اگر ناقص عمل می شد. دلیلش 
را می گفتم و ایشان هم می دانستند. به خصوص 
اینکه حاج احمدآقا همیشه با ما و دیگر فرماندهان 
در تماس بود وخبرها را به ایشان می داد. سپاه و 

ارتش هم در تماس بودند. 
می خواستند القاء کنند صدام موافق پذیرش 

قطعنامه است، ایران نه!
بالاخره بحث قطعنامه پیش آمد . قطعنامه 
۵98، هشتمین قطعنامه ای است که برای جنگ 
عراق علیه ما در سازمان ملل به تصویب رسید . 
پیش از قطعنامه ۵98،شوراقطعنامه ۵88 را در 
تاریخ 6۵/7/16 تصویب کرده بود که ایران آن را 
نپذیرفت و دبیر کل در گزارش خود به شورای 
امنیت ؛ خلاصه ای از مواضع ایران و عراق را در 
قبال قطعنامه عنوان نمود و اعلام کرد که در حالی 
قطعنامه  پذیرش  برای  را  تمایل خود  عراق  که 
شورای امنیت اعلام داشته ، ایران به دلایلی که ذکر 

کرده ، این قطعنامه را نپذیرفته است . 
  در فاصله قطعنامه های 588 و 598 

چه گذشت؟ 
پس از قطعنامه ۵88 ایران عملیاتهای موفقیت 
آمیز زنجیره ای را در خاک عراق انجام داد ) سلسله 
عملیاتهای فتح، کربلا، والفجر9 و نصر ( حاصل این 
مجموعه عملیاتها نزدیک شدن رزمندگان اسلام 
به شهر بصره شد که عامل دقت و حساس شدن 

شورای امنیت شورای امنیت به مسئله جنگ شد . 
بر این اساس اعضای دائم به صورت یک گروه 
، کار مشترک و سازماندهی شده ای را برای پایان 
 . نمودند  آغاز  و عراق  ایران  به جنگ  بخشیدن 
کار این گروه مشترک به صورت محرمانه بود که 
حاصل بررسی های آنها در ۵ ماه منجر به نوشتن 
پیش نویس قطعنامه ۵98 شد .این قطعنامه را آنها 
صادر کردند . با شرایطی که برای ما درست کرده 
بودند . فکر می کردند ما می پذیریم . چند عقب 
نشینی نیروهای ما آنها را امیدوار کرده بود که ما 

می پذیریم . 
ما لازم دیدیم که بعد از پذیرش قطعنامه در 
شرایط مناسبی باید ضرب شصتی نشان بدهیم 
که آنها متوجه شوند قدرت تهاجمی بر سر جای 
خود باقی است . وقتی که عراقی ها بعد از پذیرش 
قطعنامه دوباره حمله کردند و تا نزدیک اهواز هم 
رسیدند و از خرمشهر و جاهای مهم عبور کردند و 
معلوم شد ادعای صلح طلبی عراق دروغ است که 
با یک دفاع جانانه ظرف یکروز آنها را به سرجایشان 

برگرداندیم . 
در طرف شمال جبهه ها هم که منافقین می 
کردند ایران در جبهه غرب و شمال نیرویی ندارد و 
همه امکاناتش در جنوب مستقر است ، در عملیات 
مرصاد پاسخ خود را گرفتند و آنگونه زمین گیر و 
متلاشی شدند . در عملیات مرصاد فقط منافقین 
نبودند . نیروهای هوایی و لجستیک عراق با اینها 
بودند . لذا توانستیم هم منافقین و هم پشتیبانی 
آنها را از کار بیندازیم . آنها فهمیدند که تحلیل 
رفتن قدرت تهاجمی و دفاعی ما درست نیست 
و نیروهای می توانند مثل گذشته جنگ را ادامه 

دهند. 
اصلاح ظریف قطعنامه 598 به سود ایران

قطعنامه که صادر شد ، اشکالاتی داشت و ما 
هم با یک استراتژی دست با آن برخورد کردیم . 
یعنی خدمت امام رفتیم و پیشنهاد دادیم. قرار بر 
این شد که ما از یک جهت عملیات زمینی و جنگ 
را با قدرت ادامه دهیم و نیرو هم تجهیز کنیم که 
ستاد کل را بر این اساس تشکیل دادیم . برای اینکه 
دولت بیشتر از گذشته برای پشتیبانی جنگ در 
میدان باشد . مردم هم دعوت شدند که برای جنگ 
آماده شوند .این یک فاز بود .فاز سیاسی را هم 
شروع کردیم و آن این بود که مذاکره کنیم تا مفاد 
قطعنامه مطلوب ما شود . یعنی قطعنامه ای باشد 
که با قبول آن به اهداف خود برسیم . این سیاست با 
چند عملیاتی که انجام شد و با مذاکراتی که شروع 
کردیم جواب داد . طول کشید تا قطعنامه را به نفع 
ما اصلاح کردند . در جاهای دیگر مفصل گفتم که 
چه چیزهای ظریفی را اصلاح کردیم تا قطعنامه 
۵98 به گونه ای باشد که بتوانیم هم غرامت بگیریم 
و هم عراق بخاطر تجاوز محکوم شده باشد . در 
نهایت پیروزی از آن ایران شد و دنباله آن سقوط 
صدام بود که بحث دیگری دارد و آن هم در برنامه 

ما بود به آن هم در جای خود عمل شد . 
 یک سوال میانی دارم . دبیر کل سازمان 
ملل در سال 66 سفری به ایران داشت . شما 
بعدها در جایی از شجاعت ایشان در پیگیری 
. راجع به  اجرای قطعنامه 598 یاد کردید 
آقای خاویر پرز دکوئیار چه نظری دارید ؟ 
نقش دبیر کل سازمان ملل را در این رابطه 
چه میزان یاری دهنده و کمک کار جمهوری 

اسلامی می دانید ؟ 
قدم مهمی که دبیر کل سازمان ملل 

برای ایران برداشت
خب ما ظاهر صحنه را می دیدیم و پشت صحنه 
را نمی دانستیم که قدرتهایی که آقای دکوئیار را 
آوردند ؛ سیاستشان چه بود ؟ چه می خواستند ؟ . 
البته کم و بیش می دانستیم . ولی همین مقدار که 
می دیدیم ایشان حاضر شد که قطعنامه ۵98 را به 
آن شکل عوض کند برای ما قدم مهمی بود . من 
آنها را به صورت روشن در جایی گفتم و دیده می 
شود . بعد هم ایشان پیگیری می کرد برای اینکه 
مسائل اجرا شود و چون صدام نمی خواست اجرا 
شود . پیگیریهای دبیر کل سازمان ملل به گونه ای 
بود که دیگران متهمش می کردند ولی ما طلبکاری 
می کردیم و می گفتیم : »این بخش ناچیز از حقوق 
ماست که می دهید مثلا با آمار نشان دادیم که ما 
هزار میلیارد دلار از جنگ خسارت دیده ایم ولی 
آنها فقط یکدهم آن یعنی 100 میلیارد دلار را 

پذیرفتند«. 
وزارت خارجه کاری کرد که هیچکس در 

جهان فکرش را نمی کرد
انصافا دوستان ما در وزارت خارجه که مسئولیت 
مذاکره را داشتند خوب عمل کردند البته آنها تنها 
نبودند و قدمی بدون تایید بر نمی داشتند . اول 
حضرت امام، بعد سران قوا و من که مسئول جنگ 
و جانشین فرمانده کل قوا بودم . هر مرحله ای را 
طی می کردند سوال می کردند و ما جواب می 
دادیم که مثلا تا اینجا پیش بروید . پس سیاست ما 
دو شعبه داشت . یکی اینکه در جنگ نشان بدهیم 
با قدرت ایستاده ایم که آنها خیال نکنند ما داریم 
مضمحل می شویم . دوم هم اینکه در مذاکرت 
سیاسی یکدنگی نکنیم و دیپلماسی فعال را عمل 
کنیم تا بالاخره به نقطه ای رسیدیم که هیچکسی 

از ناظران جهانی فکر نمی کرد به اینجا برسیم . 
پذیرش  با  رابطه  در  سوال  دو  من    
قطعنامه دارم بدون تقدم و تاخر پرسش آن 
، یکی از این دو سوال این است که در رابطه 
با هر جنگی ، یک مجموعه به هدف رسیده 
مانده  هدف  از  طرف  یک  و  داریم  پیروز  و 
پایان  در  که  پرسشی   ، خورده  شکست  و 
نظام  مقدس  و  سلحشورانه  دفاع  سال   8
جمهوری اسلامی وجود دارد این است که چرا 
که سمبلی و نشانی از پیروزی ما در صحنه 
حماسه  پیروزی  ؟  شود  نمی  دیده  کشور 
عظیمی که 3 سند تاریخی از بیانات امام و 
رهبری و همچنین تمکین نامه آخر صدام 
به جنابعالی در تایید آن وجود دارد ؟ حضرت 
امام بارها عملکرد امنای خود را تایید فرمودند 
و اشاره کردند که چه کسی بهتر از اینها قادر 
به اداره جنگ بود ؟ ، رهبر معظم انقلاب هم 
در نامه خود به دکتر ولایتی )وزیر خارجه 
وقت ( ضمن تاکید بر احقاق حقوق حقه ملت 
، نقش جنابعالی را مستظهر به تاییدات الهی 
برشمردند و در نهایت آن جمله معروف نامه 
صدام که :»جناب آقای هاشمی رفسنجانی ، 
دیگر همه چیز روشن شده و شما به هر چه 
می خواستید رسیدید« ، از نظر جنابعالی با 
وجود این همه اسناد و متقن تاریخی چرا 
در سالروز پذیرش قطعنامه و اثبات حقانیت 
دفاع  سال   8 پایان  در  اسلامی  جمهوری 
مقدس خبری از جشن ملی پیروزی نیست؟ 
بقیه در صفحه 8

مصاحبه صریح آیت ا... هاشمی رفسنجانی درباره دوران دفاع مقدس 

فتنه گری درباره مسائل پایان جنگ تمام نمی شود 
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نخستین روزنامه استان قم

چرا سالروز پذیرش قطعنامه را "جشن ملّی" نمی گیریم؟
این چراها ادله ای دارند که به موقع به آنها می پردازیم . اینگونه است . شما به سخنان امام 
درباره تحلیل های گوناگون اشاره کردید . من هم همان موقع سخنرانی و تحلیلی را گفتم که 
این سوره فتح بعد از پیروزی بر مشرکان و گرفتن مکه و فتح مکه نازل نشده ؛ بلکه برای صلح 
حدیبیه نازل شده است پس از صلح حدیبیه خیلی از کسانی که در آنجا حاضر بودند گریه 
می کردند و می گفتند که در مقابل مشرکین کوتاه آمدیم و ضعیف شدیم این موضع تا آنجا 
بود که پیامبر خدا )ص( وقتی می خواستند صلح نامه بنویسند ، بعضی کلمات خودشان را به 
خواست آنها عوض می کردند . ولی آن موقع سوره فتح نازل می شود و خداوند " اناّ فتحا لک 
فتحا مبینا " را می گویند . من هم حقیقتا فتح را همین جا می دیدم . یعنی ما با یک شگرد 
دیپلماتیک به گونه ای رفتار کردیم و شرایط را فراهم کردیم که همان هایی که در سازمان 
همیشه علیه ما رای می دادند این بار به نفع ما رای دادند. همان طور که گفتم رفتار ما به گونه 
ای بود که اولا دنیا از ما مسئولیت شناسی دید و دید که ماجراجو نیستیم و یک حرف منطقی 

داریم و برای حرف منطقی خودمان مقاومت می کنیم . 
فتح واقعی جنگ در اثبات صلح طلبی ایران بود

بعد انعطاف ما را در چیزی دیدند که فکر نمی کردند در مواردی انعطاف نشان بدهیم.در 
آن شرایط می توانستیم در تنگه هرمز برای دیگران مشکل ایجاد کنیم امّا نکردیم و گفتیم که 
امنیت یا برای همه یا برای هیچکس .تا این حد حرف می زدیم .می توانستیم آن موقع انتقام 
بیشتری از آمریکایی ها در خیلی از جاها بگیریم .لزومی نداشت وارد این کار شویم . امام هم 
مسائل را هدایت می کردند . بالاخره با آن رفتار حرکت منطقی که کردیم .هم صلح دوستی 
خودمان را نشان دادیم هم روی حق خود پافشاری کردیم و هم به آن نقطه ای که باید می 

رسیدیم ، رسیدیم .فتح واقعی اینجا بود. 
جمله آخر صدام، کام خانواده شهدا و آزادگان را شیرین کرد

آن جمله ای را که صدام نوشته بود در خاطره ای از یکی از اسرا دیدم که حق مطلب را 
بخوبی بیان کرده بود ، او در خاطراتش نوشته که پشت سیم های خاردار ایستاده بودیم و به 
تلویزیون عراق گوش می دادیم . صدر خاطره آن آزاده این جمله صدام بود که که در جواب 
من نوشته بود .حرفی که این آزاده زد واقعیت ها را در همان خاطره کوچک بدرستی مشخص 
کرده است . یعنی بعد از پذیرش قطعنامه تا آن روز فضای تلخی بر خیلی از رزمنده ها ، اسرا 
و خانواده شهداء حاکم بود که ما چکار می کنیم ؟امآ وقتی آن جمله را شنیدیم همه فهمیدیم 
که نظام در حال انجام دادن چه تدبیری است و به این صورت پیش برد که آنها از پشت صحنه 
خبر نداشتند و ما هم خیلی در جایی نگفتیم و باز هم نمی گوییم .مرحله بعدی آن هم بسیار 
مهم بود که چه بر سر صدام بیاید و اینکار را هم خداوند کرد و حقانیت و مظلومیت و مقاومت 
ما هم در آن بی نقش نبود ولی لازم نیست از نقش خودمان در اینجا خیلی صحبت کنیم . 

  آقای هاشمی، حضرت امام در این نامه از کلید واژه در کنار هم استفاده 
می کنند . یکی از این کلید واژه ها جام زهر و دیگری "تشخیص مصلحت"است 
که نوشیدن جام زهر را به تشخیص مصلحت یک امت تعبیر می کنند . هر دوی 
این کلیدواژه ها در طی این سالها گرفتار تفسیرهای افراطی شدند . یعنی جوانهای 
امروز نه از موضوع جام زهر تصور درستی دارند و نه از موضوع تشخیص مصلحتی 
که حضرت امام دادند .از جنابعالی می خواهم راجع به استفاده حضرت امام از این 

دو واژه در کنار همدیگر در آن نامه صحبت بفرمایید ؟ 
ماجرای جلسه 5 نفره سران قوا با امام

در جلسه ای ما ۵ نفر خدمت امام رفته بودیم برای اینکه بگوییم وضع جنگ اینگونه 
است . آیا می خواهیم ادامه بدهیم و یا نمی خواهیم ادامه بدهیم؟ نظر قاطع خود را گفتیم 
که مصلحت نمی بینیم . برای امام سخت بود که در آن شرایط بپذیرند ما قطعنامه را امضاء و 
قبول کنیم . لااقل تا آن مقداری که ما صحبت می کردیم . جلسه ما در آن شب طول کشید . 
راهکارهایی هم پیشنهاد شد . ایشان گفتند که ما به مردم گفتیم اگر جنگ 20 سال هم طول 
بکشد ، ما ایستاده ایم و در و دیوار پر از جنگ جنگ تا پیروزی و تا رفع فتنه است . اگر الان 
یکدفعه بیاییم و اینگونه عمل کنیم ، جواب مردم و رزمنده ها را چه باید بدهیم ؟ دل آنها می 
شکند . در آن جلسه از اینگونه بحثها بود . ما اینها را قبول داشتیم و روی آنها بحثی نداشتیم . 
ولی بحث این بود که آیا مصلحت است که الان به این صورت ادامه بدهیم ؟ بحثها اینگونه بود 
. امام قانع شدند که الان باید این کار را بکنیم و به این مسئله رسیدند که مصلحت است که 
بپذیریم . منتها بحث بر سر کیفیت بود من پیشنهاد کردم که اگر برای شما اعلام آن سخت 
است این مشکل را من حل می کنم . من جانشین شما هستم و حق امضاء در این مسائل 
دارم من می روم و می پذیرم . ممکن است جنابعالی بعد بلافاصله بگویید که او تخلف کرده 
و باید از من به عنوان فرماندهی کل قوا اجازه می گرفت . شما آنموقع می توانید مرا محاکمه 
کنید . فدا کردن یک نفر بهتر از اینهمه مشکلاتی است که پیش آید .ایشان نگاه مهربانانه ای 
کردند و گفتند : نه ، این خوب نیست . خودشان پیشنهادی دادند که ما از آن پیشنهاد بیشتر 

متاثر شدیم و آن را قبول نکردیم و گفتیم که این درست نیست . 
  این پیشنهاد را هرگز جنابعالی در جایی مطرح نفرمودید؟ 

نه در جایی نگفتم . 
 اسامی 5 نفر حاضر در آن جلسه را می فرمایید؟ 

سران قوا بودیم . رئیس مجلس ، رئیس جمهور ، رئیس قوه قضائیه و نخست وزیر به همراه 
حاج احمد آقا که معمولا در جلسات ما بودند . 

 آیا غیر شما ، دیگر آقایان هم پیشنهادی دادند ؟ 
یادم نیست . امام پیشنهادی دادند که ما پیشنهاد ایشان را رد کردیم . بعد پیشنهاد سوم 
این شد که امام گفتند : حالا که باید بپذیریم ، شما وجوه قوم و بزرگان را از همه جا دعوت 
کنید و همین حرفهایی را که اینجا زدیم ، برای آنها هم بگویید و در یک جلسه خاص آنها را 

توجیه کنید ، بدون اینکه پخش شود .آنها قانع شوند و بعد آنها هم از کاری که می کنیم ، 
دفاع کنند .اصلا بنا نبود که امام نامه بنویسند . این کار را به عهده ما گذاشتند . رئیس جمهور 
هم آن جلسه را برای همان کار تشکیل داد که توجیه کنیم . عده ای را دعوت کردیم . در 
این بین حاج احمد آقا خبر داد که امام خودشان یک نامه نوشتند و اعلام می شود . ما اصلا 
انتظار این را نداشتیم . بعدا از مضمون نامه مطلع شدیم . پس امام با در نظر گرفتن مصلحت 
رفتار کردند . پس از یک جلسه طولانی و مذاکرات ایشان با سران قوا که کاملا به آنها اعتماد 
داشتند تصمیم گرفتند . شرایط اقتصادی و شرایط صدور نفت و شرایط میدان و شرایط 
نیروهای ایثارگر را گفتیم که نمی توانیم درست اداره کنیم .مشکلات خانواده های آنها و اسراو 
خیلی چیزهای دیگر را گفتیم . وقتی همه اینها توضیح داده شد . قبول کردند . بیشتر از همه 
اینها، خطر استفاده عراق از سلاحهای شیمیایی در شهرهای بزرگ بود . گفتم اگر مثلا فردا 
تبریز را مثل حلبچه زدند ، ما چه کاری می توانیم بکنیم ؟ چه اتفاقی می افتاد ؟ خیلی آسان 
می توانند تبریز ، ارومیه و حتی تهران را بزنند . همه اینها را بررسی کردیم . همه می دانستیم 
که غربی ها و روسها آماده اند همه چیز را بدهند برای اینکه ما بترسیم و قبول کنیم . با این 
شرایط مصلحت روشن شد . اینکه بپذیریم یا نه و برای امام تلخی داشت و مانند جام زهر بود 
، مربوط به مسائل بعد می شود که چطور به مردم بگوییم؟ . گفتن آن به رزمنده هایی که در 
جبهه هستند و خانواده شهدا و جانبازان حقیقتا برای امام تلخ بود . تا نتیجه این کار روشن 
شود مدتی زمان لازم دارد . پس مسئله مصلحت همیشه اینگونه است . یعنی وقتی که انسان 
به خاطر مصلحت یک کار خلاف مسیر عادی انجام می دهد ، در آن لحظه مشکلاتی دارد ، 
خیلی ها ناراحت و بعضی ها خوشحال می شوند و لذا می بینیم بعد از اعلام پذیرش قطعنامه 

به دستور امام گروههایی به همراه نامه امام به جبهه ها رفتند برای توجیه رزمندگان . 
هوشمندی امام در استفاده از تعبیر "جام زهر"

امام با آن هوشی که داشتند جمله " جام زهر را می نوشیم " را درست بکار بردند . یعنی 
انتخاب کردیم که بنوشیم . یعنی بر ایشان تحمیل نشد که بنوشند . حالتی بود که بخاطر 
مصلحت انتخاب کردند . فکر می کنم ایشان با تفکر و پیش بینی شرایط آن جمله را بکار بردند 
. هم مصلحت را رعایت کردند و هم ناراحتی خودشان را به مردم نشان دادند که دلشان نمی 
خواست اینگونه شود و هم آینده را در آن جمله نهادند که مردم می بینند چه فتحی کردیم؟. 
 در لابلای سخنان جنابعالی ، بحث این بود که چه کسی بپذیرد ؟ البته شما 
پیشنهاد قبول مسئولیت دادید که امام نپذیرفتند . سوال من در همین راستا 
معطوف به مجمع تشخیص مصلحت نظام است . در آن مقطع تاریخی چند ماهی 
بیشتر از عمر تشکیل مجمع نگذشته بود . به نظر می آید حضرت امام علاوه بر 
تمهید بزرگ بن بست شکنی موارد قانونی اداره نظام توسط مجمع ، اهداف 
بلندتری را هم دنبال می کردند . استنباط من این است که ایشان برای عبور از 
تنگناهایی نظیر قبول قطعنامه هم به مجمع تشخیص مصلحت نظام نظر داشتند 
. با توجه به اینکه در آن مقطع مجمع نهادی نوپا بود و امکان ایفای چنین نقشی 
را نداشت ، جنابعالی فکر می کنید اگر مجمع در شرایط امروز و قدمت ربع قرنی 
بود ، آیا حضرت امام وظیفه پذیرش قطعنامه و مسئولیت آن را به دوش مجمع می 

گذاشتند ؟ 
بعید می دانم . چون اختلاف از همین مجمع شروع می شد. بالاخره کسانی بودند که 
موافق نبودند . در آن جلسه ای که ما با ایشان داشتیم . ما ۵ نفر همصدا بودیم . عقیه ای هم 
داشتیم و عقلای دیگری هم دنبال کار بودند . اما اگر همین الان در مجمع چنین حالتی پیش 
بیاید ، یکنواخت نیست . وقتی نامه امام در آن جلسه خوانده شد . بعضی ها زار زار و با صدای 

بلند گریه کردند . چون اینها نسبت به همه مسائل توجیه نبودند . 
 به مصداق ماجرای صلح حدیبیه ؟ 

امام اجازه ندادند هیچکس جز خودشان مسئولیت ختم جنگ را بپذیرد
واقعا شبیه آن بود . در آنجا همان حالت بود . صلح امام حسن )ع( هم همین طور بود 
. حتی لقب مذّل المومنین به امام حسن )ع( دادند ، بنابراین فکر می کنم این بحث جای 
خودش را داشت . امام)ره( فرمانده کل قوا بودند و اختیار اعلام جنگ و صلح با فرماندهی 
قواست . من هم جانشین بودم . آقایان دیگر هم صاحبنظر و مشاور بودند . ادله هم روشن 
بود و امام به لحظه لحظه جنگ آشنا بودند . در همان جمع کوچک به اندازه کافی مصلحت 
کشف شده بود .اگر همین الان هم بخواهد چنین کاری بشود ، اختلاف پیش می آید ، مگر 
اینکه سیاست این باشد که رهبری یا امام بخواهند مسئله را کاملا از دوش خودشان به جای 
دیگری ببرند و بگویند یک نهاد قانونی تصمیم گرفته است . می تواند اینگونه باشد . ولی در 

آنجا اینگونه نبود و فرماندهی کل قوا مسئول کار هستند . 
 آقای هاشمی ؛ در رابطه با تحلیل های غلط عده ای از پایان جنگ ؛ شاهد آن 
بودیم که حضرت امام از خانواده های شهداء و جانبازان عذر خواهی می کنند . نظر 
شما راجع به تحیلی های غلط آن دوره و بازتولید آنها در امروز چیست ؟مضاف بر 
آنکه این تحلیل ها غالبا از سوی کسانی مطرح می شود که نقشی در مدیریت 8 
سال دفاع مقدس نداشته اند. بالاخره این تحلیل های غلط تا کی ادامه خواهد یافت؟ 

فتنه گری درباره مسائل پایان جنگ تمام نمی شود
_ بالاخره آنها هم بیکار نیستند ، می نشینند و فتنه می کنند ، نمی خواهیم زیاد به این 
چیزها بپردازیم . نکته ای که من همیشه روی آن تاکید دارم پرهیز از ایجاد اختلافات جدید و 

زدن حرفهای اختلاف انگیز است . باید نشان بدهیم که متحد هستیم . 
 خداوند به جنابعالی عزّت و سلامت روزافزون بدهد . 

 خداوند به همه توفیق بدهد تا قدر جوانان رزمنده ، شهداء ، جانبازان ، آزادگان ، مفقودان 
عزیز و خانواده های آنها را بدانیم که واقعا سرمایه های ما در دفاع مقدس و در همه مقاطع 

تاریخ هستند. 

مصاحبه صریح آیت ا... هاشمی رفسنجانی درباره دوران دفاع مقدس 

فتنه گری درباره مسائل پایان جنگ تمام نمی شود 

نامحرمانه
ناکامی بی بی سی در سرقت اسناد تاریخی و فرهنگی ایران

گفته می شود: وزارت اطلاعات تلاش شبکه بی بی سی فارسی برای سرقت اسناد هنری، تاریخی و 
فرهنگی ایران را ناکام گذاشته است .به گزارش روابط عمومی وزارت اطلاعات، سربازان گمنام امام زمان)عج( 
با اشراف و رصد هوشمندانه، عملیات سرقت اسناد هنری، تاریخی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران را خنثی 
کردند.شبکه معاند بی بی سی برای جبران ناکامی های خود با استفاده از عناصر وابسته داخلی، بر خلاف عرف 
و قوانین حاکم بر رسانه ها و حقوق بین الملل اقدام به سرقت اسناد تاریخی از مراکز اسناد آرشیوی رسمی کرد 
که این عملیات توسط سربازان گمنام امام زمان)عج( شناسایی و اقدام لازم صورت پذیرفت.اطلاعات تکمیلی 

در زمان مقتضی به اطلاع مردم شریف ایران اسلامی خواهد رسید.

درخواست نماینده قم از رئیس جمهور
گفته می شود: احمد امیرآبادی فراهانی نماینده  قم خطاب به رئیس جمهور گفته است: از شما می خواهم 
پاسخ قاطعانه ای به مردک بی ادبی که نخست وزیر انگلیس است بدهید. وی در نطق میان دستور روز یکشنبه 
افزوده است: انگلستان هنوز در قرن نوزدهم به سر می برد، کشوری که عرضه  حفظ منطقه خود را ندارد برای 
ایران تعیین تکلیف می کند، اگر این کشور عرضه دارد شهروندانش را از عملیات تروریستی محافظت کند. این 
عضو فراکسیون اصولگرایان مجلس تصریح کرده است: افرادی که معتقدند خروج از بن بست اقتصادی درگرو 
رابطه با غرب است خوب نگاه کنند که دوستان و مستعمرات غرب در منطقه در چه وضعیت امنیتی ، سیاسی 
واقتصادی به سر می برد. به گفته  وی، مجلس همه تلاش خود را به کار می بندد تا دولت در رفع مشکلات 
مردم احساس تنهایی نکند.امیرآبادی رفع مشکلات مسکن مهر به ویژه رفع موانع احداث زیرساختهای آب، 
برق و گاز مسکن مهر رسیدگی به مشکلات بیماران سرطانی، و صعب العلاج و تدبیر برای رفع مشکل آب 

شرب قم را خواستار شده است .

وقوع یک سوم جرایم کشور در تهران 
گفته می شود: سرداراسماعیل احمدی مقدم فرمانده نیروی انتظامی درباره  راه اندازی قرارگاه مبارزه با 
سرقت و نتایج آن  گفته است: یک سوم کل جرایم کشور در تهران رخ می دهد که این نشان می دهد تهران 
پناهگاه خوبی برای سارقان و مجرمان بدل شده اما این به این معنی نیست که تمامی این افراد ساکن تهرانند 
بلکه بسیاری از آنها به تهران آمده و دوباره به شهرهای خودشان باز می گردند. وی با اشاره به آمار تشکیل 
روزانه 600 تا 700 پرونده سرقت در تهران گفته است: البته برخی از سرقت ها نیز به گونه ای است که مردم 
از گزارش آن منصرف می شوند و ممکن است به پلیس مراجعه ای نداشته باشند. احمدی مقدم با بیان اینکه 
در شهریور ماه حدود 3 درصد کاهش در سرقت داشتیم گفته است: هدف از قرارگاه مبارزه با سرقت این 
بود که بتوانیم با سرقت مقابله کنیم که خوشبختانه مانع از افزایش سرقت شدیم. وی درباره  ضرورت برخورد 
مشابه با اراذل و اوباش با سارقان اظهار کرده است: میانگین سنی اوباش بین 17 تا 2۵ سال است که عمده  
آنها پس از ازدواج، رفتارهای جاهلانه را ترک می کنند اما این موضوع در بخش سرقت موضوع متفاوت است.

لاوروف: 95 درصد توافق هسته ای با ایران حاصل شده است
گفته می شود: سرگئی لاوروف' وزیر امور خارجه روسیه گفته است: مذاکرات هسته ای با ایران در مسیر 
درستی در حال انجام است و توافق در مورد 9۵ درصد از مسائل حاصل شده است.وی در مصاحبه ای با شبکه 
تلویزیونی بلومبرگ در نیویورک افزوه است: ۵ درصد باقیمانده شامل دو، یا سه مساله دشوار است.لاوروف  
همچنین روز شنبه نیز در نشستی خبری گفته است :در مورد آینده پرونده هسته ای ایران به طور محتاطانه 
ای خوشبین است.وی در این نشست خبری که در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل متحد برگزار شده 
بود، گفته است: احساس می کنم همه طرف ها به دستیابی به توافق تمایل دارند و هنوز تا 24 نوامبر )3 آذر( 
زمان داریم. هر چند که بخش های دشوار مذاکرات هنوز باقی مانده است. وی این اظهارات را در حالی مطرح 
کرد که 'لوران فابیوس' وزیر امور خارجه فرانسه از فقدان 'پیشرفت چشم گیر' در مذاکرات ابراز تاسف کرده بود.

ابوترابی: آقای رسایی مجلس جای عربده کشیدن نیست! 
گفته می شود: حمید رسایی نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی در تذکری در جلسه 
علنی  دیروز مجلس نسبت به عدم محکومیت مواضع نخست وزیر انگلیس توسط محمد حسن ابوترابی فرد 
اعتراض کرد و در ادامه پس از این که ابوترابی به او گفت مجلس جای عربده کشیدن نیست جلسه مجلس 
را ترک کرده است. وی خطاب به ابوترابی فرد که اداره جلسه را به عهده داشت گفته است: ای کاش امروز 
آقای لاریجانی رئیس جلسه بود. من از سکوت شما تعجب کردم و از آقای لاریجانی تشکر می کنم که دیروز 
موضع گیری خوب و محکمی در مقابل توهین نخست وزیر بی ادب انگلیس کردند. رسایی اضافه کرده است:  
من از آقای روحانی تشکر می کنم که با اعوذ بالله من الشیطان الرجیم به سفر رفت. در ادامه محمد حسن 
ابوترابی فرد اجازه ادامه نطق رسایی را به وی نداد و میکروفن وی را قطع کرده است .ابوترابی به رسایی گفته 
است: فرمایش شما را همه شنیدند. او در ادامه در واکنش به فریادهای رسایی افزوده است: اینجا جای عربده 
کشیدن نیست. نایب رئیس مجلس خطاب به این نماینده مجلس گفته است: ما برای شما احترام قائلیم و شما 
نباید این طور در جلسه داد بزنید و این طور صحبت کنید. تذکر شما مرتبط به دستور جلسه نبود اما به این 
دلیل که در مورد نخست وزیر انگلیس مطلبی گفتید ما آن را گوش کردیم.رسایی در ادامه جلسه مجلس را به 
نشانه اعتراض ترک کرد و با فریادهای خود گفته است: من در جایی که به من بگویند عربده کش نمی مانم. 

روزی 16 هزار فقره چک برگشت می خورد 
گفته می شود: آمار بانک مرکزی از روند صعودی چکهای برگشتی نشان می دهد از نظر مبلغ ،  میزان 
برگشتی ها از حدود 3.۵ درصد کل چک ها در سال 8۵ در مرداد امسال به ۵.۵ درصد رسیده است.  این 
گزارش  افزوده است: درصد چکهای برگشتی از کل چک ها از نظر تعداد هم در این مدت از 4 و نیم درصد 
به 12 و نیم درصد رسیده است. سال 8۵ روزانه بطور متوسط حدود 10 هزار برگ چک برگشت می خورد 
و حالا حدود 16 هزار برگ.  این ارقام به معنی کم اعتبار شدن یک سند بانکی به نام چک است. واقعیتی که 

باعث شده است به گفته رئیس مرکز آمار قوه قضائیه، چک برگشتی جزو 10 جرم اول کشور باشد.

اخبــار
استاندار قم در دیدار خانواده های شهدا و ایثارگران روستاهای محروم 

بخش مرکزی: 

میراث گرانبهای خون شهیدان 
با کار جهادی باید حفظ کرد 

ایمان: استاندار قم، اقتدار و امنیت امروز ایران اسلامی را میراث 
گرانبهای خون شهیدان و ایثارگران دانست و گفت: همه مسوولان 
موظف هستند تا با تلاش و کار جهادی، این میراث با ارزش را حفظ 

و حراست کنند. 

حجت الاسلام والمسلمین محمد صادق صالحی منش در دیدار با تعدادی از 
خانواده های شهیدان و ایثارگران روستاهای محروم بخش مرکزی؛ با اشاره به از 
خود گذشتگی و پایمردی ایثارگران در جنگ هشت ساله تحمیلی، پیروزی ایران 
بر مستکبران غرب و شرق را نتیجه همین استقامت دانست و افزود: خلوص نیت 
و جهاد در راه خدا مهمترین ویژگی این بزرگواران بود.وی با اشاره به استقامت 
خانواده های معظم شهدا و جانبازان در مقابل سختی ها، بر لزوم رسیدگی به 
مشکلات این قشر شریف تاکید و تصریح کرد: مسوولان کشور در مواجهه با 
زیاده خواهی های نظام سلطه، به پشتوانه همین پایمردی ،مقاومت می نمایند. 
استاندار قم همچنین ضمن دریافت مشکلات خانواده ایثارگران، تلاش مسوولان 
برای رفع هر چه سریع تر این مشکلات را خواستار شد و گفت: خدمت به 
جانبازان، آزادگان، رزمندگان همچنین خانواده عزیز آنان به عنوان بازماندگان 
قافله شهدا توفیق بزرگی است که باید قدردان آن بود.بر اساس این گزارش، 
خانواده های شهیدان گرانقدر متقی و گایینی و جانبازان سرافراز عباسی و کریم 
و داوود عابدینی پنج خانواده ای بودند که به مناسبت هفته دفاع مقدس استاندار 
قم با سفر به روستاهای انجیرلی، ایلیخ بلاغی و شمس آباد از روستاهای محروم 

توابع بخش مرکزی از آنان تجلیل به عمل آورد. 

فرمانده انتظامی استان قم:

عمل به تکلیف وظیفه دیروز و امروز 
رزمندگان اسلام است

ایمان :فرمانده انتظامی استان قم با گرامیداشت هفته دفاع مقدس 
گفت: عمل به تکلیف وظیفه دیروز و امروز رزمندگان اسلام است.

سردار کاظم مجتبایی در جمع بازدیدکنندگان نمایشگاه یادیاران طی 
سخنانی با بیان اینکه در قرآن از جنگ های مختلفی یاد شده که یکی از آن ها 
جنگ با کفار بوده است اظهار کرد: کفار خدا را قبول نداشته و همواره سعی شان 
برای مقابله با دین اسلام بود. وی با اشاره به اینکه 80 جنگ در زمان پیامبر )ص( 
رخ داد افزود: نبی مکرم اسلام)ص( و حضرت علی )ع( در این جنگ ها حضور 
داشتند که جنگ با کفار، مشرکین و جنگ با منافقان از نمونه های آن است. 
فرمانده انتظامی استان قم ادامه داد: منافقان چهره ای فریبنده با ظاهری اسلامی 
داشتند اما ماهیت رفتارشان اسلامی نبود و جنگ با آن ها به مراتب سخت تر از 
جنگ با کفار و مشرکان بود. وی با بیان اینکه جنگ دفاعی، هیچگاه تهاجمی 
نبوده و نیست، به تشریح جنگ و جهاد از دیدگاه اسلام پرداخت و تاکید کرد: 
اسلام دین صلح، آرامش و امنیت است و به دنبال خونریزی نیست اما اگر افرادی 
بخواهند ماهیت آن را تغییر بدهند مسلمانان جهاد کرده و دفاع حتمی خواهد 
شد.  مجتبایی با بیان اینکه جهاد با سایر جنگ ها متفاوت است خاطرنشان کرد: 
افراد مختلفی در دوران پیامبر )ص( و پس از آن در دوران امیرمومنان حضرت 
علی )ع( به دنبال تغییر ماهیت و دگرگونی اسلام بودند تا آن را از بین برده و 
آسیب برسانند بنابراین جهاد علیه آن ها عملی شد. وی سپس در تشریح ویژگی 
مجاهدان جنگ تحمیلی، گزینه ایمان را به عنوان نخستین ویژگی دانست و 
گفت: یک مجاهد و رزمنده، فی سبیل الله در جهاد شرکت کرده و با ایمان 
راستین، تردید به خود راه نمی دهد. فرمانده انتظامی استان قم دومین ویژگی 
مجاهدان را توکل به خدا عنوان و تصریح کرد: انسان های مجاهد از کشته، 
مجروح و یا اسیر شدن نمی هراسند و اتکایشان به جنگ افزار نیست بلکه تنها به 
خدا توکل و اتکا دارند. وی با بیان اینکه اخلاص یاری دهنده مجاهدان است، این 
ویژگی را جزء ویژگی های بارز رزمندگان در جنگ تحمیلی دانست و خاطرنشان 
کرد: رزمندگان در جنگ با رژیم صدام از عده و تجهیزات دشمن ترس نداشتند 
و ویژگی شجاعتشان موجب شد تا دلیرانه برای تحقق تکلیفی که مشخص 
شده بود گام بردارند. مجتبایی با بیان اینکه صدام تنها نبود و تمام کشورها به 
ویژه کشورهای منطقه یاری دهنده او بودند به صبر ایثارگران به عنوان ویژگی 
دیگر اشاره کرد و افزود: در جهاد پیروزی مهم نیست بلکه عمل به تکلیف مهم 
است، صبر در طول جنگ و اینکه جانبازان با گذشت سال ها از جنگ در برابر 
معلولیتشان صبر به خرج می دهند، نزد مردم عزت و کرامت دارند. فرمانده 
انتظامی استان قم با بیان اینکه جهاد دفاعی است که خستگی در آن راه ندارد و 
افراد مخلص انجام دهنده آن هستند،  تاکید کرد: این شش ویژگی ایمان، توکل 

به خدا، اخلاص، شجاعت، صبر و عزت رمز موفقیت یک مجاهد است.
 همزمان هفته دفاع مقدس  صورت گرفت:

ادای احترام مدیرعامل ، مدیران و کارکنان 
شرکت مخابرات استان قم به مقام شامخ شهدا 
ایمان: مدیرعامل ، مدیران و کارکنان شرکت مخابرات استان قم همزمان 
با هفته دفاع مقدس با حضور در گلزار شهدا و برگزاری مراسم زیارت عاشورا 

به مقام شامخ شهدای 8سال دفاع مقدس ادای احترام کردند.

به گزارش روابط عمومی شرکت مخابرات استان قم ، به مناسبت هفته دفاع 
مقدس و زنده نگهداشتن یاد و خاطره دلاورمردان جنگ تحمیلی ، مدیران و 
کارکنان شرکت مخابرات استان قم با حضور بر سر مزار شهدا در گلزار علی ابن 
جعفر)ع( ضمن برپایی مراسم زیارت عاشورا و نثار گل به روح پرفتوح شهدای به 
خون خفته 8 سال دفاع مقدس با آرمانهای بنیان گذار جمهوری اسلامی ایران 
و مقام معظم رهبری و شهدای گلگون کفن تجدید میثاق کردند. در ادامه این 
مراسم کارکنان شرکت مخابرات استان قم ضمن غبار روبی و عطرافشانی قبور 
پاک شهدا، با اهدای گل به روح پرفتوح شهدا مخصوصا شهدای شرکت مخابرات 
استان قم در 8 سال جنگ تحمیلی با آرمانهای امام خمینی و رهبر انقلاب و 

شهدای گلگون کفن انقلاب تجدید میثاق کردند.
فرمانده یگان ویژه استان قم

مخاطب شناسی و نوآوری عامل رونق 
نمایشگاه "فاتحان گمنام" است

ایمان: فرمانده یگان ویژه استان قم گفت: نمایشگاه فرااستانی 
فاتحان گمنام بر بستر مخاطب شناسی، نوآوری و شناخت ذوق و 
سلیقه بازدیدکنندگان برپا گردیده و همین موضوع باعث رونق آن و 

جلب توجه فراون بازدید کنندگان شده است.
 سرهنگ حسن رودباری آملی اظهار داشت: نمایشگاه فاتحان گمنام را مي 
توان به لحاظ زمان برگزاری)2۵ شهریور( اولین و پیشقدم ترین نمایشگاه در سطح 
استان با موضوع دفاع مقدس نام برد و از نظر قرار گرفتن در مسیر تردد مسافران و 
حضور بازدید کنندگان خارجي و داخلي از اقصي نقاط کشور نیز نمایشگاهی با برد 
فرااستانی و حتی ملي محسوب کرد. فرمانده یگان ویژه قم افزود: با توجه به موج 
پایاني تردد مسافران و زائران از شاهراه ارتباطي کشور یعني محور قم به تهران و 
بالعکس، افراد با طیف ها و سلیقه هاي مختلف در محل نمایشگاه حضور یافته و 

بهره معنوي و علمي خود را از محتواي موجود در این مکان مي برند.

ایمان: رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به 
سفر وزیر راه و شهرسازی به قم گفت: طبق مذاکرات 
این سفر قرار شد کار بهسازی مصلی قم دهه فجر 

امسال به پایان برسد. 
جلسه هشتاد و هشتم شورای اسلامی شهر قم صبح یکشنبه 
در سالن جلسات این شورا با ارائه گزارشی توسط ولی الله بیاتی، 
رئیس این شورا آغاز شد. وی که مدت زیادی نیست بر این کرسی 
تکیه شده، ابتدا به اقداماتی اشاره کرد که در هفته گذشته برای 
ایجاد تعامل میان شورای اسلامی شهر قم و دستگاه های استانی 
انجام داده است. به گزارش مهر، رئیس شورای اسلامی شهر قم 
گفت: در این راستا با دادگستری استان قم داشتیم و گزارشی از 
عملکرد یک ساله شورا را ارائه دادیم. وی افزود: همچنین هفته 
قبل وزیر راه و شهرسازی سفری به قم داشت که طی آن چند 
موضوع مهم مورد موافقت قرار گرفت از جمله به احداث کمربند 
شهر قم و بررسی شروع ساخت ایستگاه چند منظوره شهر قم با 

همکاری شهرداری می توان اشاره کرد.
مصلی دهه فجر افتتاح می شود

بیاتی عنوان داشت: تکمیل ضلع شرقی حرم مطهر و افتتاح 
مصلی در دهه فجر از دیگر تصمیمات این جلسه با حضور آقای 
آخوندی بود. وی ادامه داد: در زمینه کاهش زمان رسیدن تا 
مقصد قطار قم تهران هم بحث هایی در این جلسه صورت گرفت. 
در حال حاضر زمان رسیدن این قطار یک ساعت و 4۵ دقیقه 
است که با توجه به توافقات قرار شد این عدد کاهش پیدا کند 
تا مردم اقبال بیشتری نسبت به استفاده از قطار قم تهران نشان 
دهند. بررسی لوایح کمیسیون برنامه، بودجه و سرمایه گذاری 
موضوع دیگری بود که در جلسه صبح امروز توسط حسن 
بختیاری، رئیس این کمیسیون انجام شد. به گفته بختیاری 
تفریغ بودجه سازمان توسعه عمران موضوعی است که مدت 
زیادی وقت این کمیسیون را به خود اختصاص داده است. بودجه 
مصوب در سال 92 ، 1۵3 میلیارد ریال بوده که 71 درصد آن 
محقق شده است. در زمینه هزینه ها هم 11۵ میلیارد ریال هزینه 
شده که ۵ ونیم میلیارد ریال بیش از مبلغ وصولی است. ساختار 
بودجه این سازمان به خاطر ادغام دو سازمان در حال تغییر است 
اما محقق نشدن کل بودجه به دلیل مبلغی بوده که شهرداری 
قرار بود از فروش اموال به این سازمان بدهد. تفریغ بودجه این 

سازمان توسط اعضای شورای شهر تصویب شد.
وصول دیون دولت؛ آری یا خیر...

دومین لایحه مربوط به اخذ مجوز تخفیف عوارض بر 
مبنای یک تفاهم نامه سه جانبه با شهرداری، استانداری و 
مرکز علوم و تحقیقات امام صادق)ع( مربوط می شد. تبصره 
ذیل ماده 181 قانون توسعه می گوید هر گونه بخشودگی 
عوارض شهرداری ممنوع است و باید در صورتی اتفاق بیفتد 
که دولت این دیون را ادا کند. کمیسیون برنامه، بودجه و 
سرمایه گذاری معتقد است که این دیون ردیف بودجه ای در 
دولت ندارد و صرف توافق استانداری تضمینی برای پرداخت 
آن نیست. شهردار قم درباره این موضوع با اشاره به برنامه هایی 
که زنده شدن دیون دولت دارد گفت: استانداری توافق کرده 
که این مبلغ را بپردازد اما اگر هم پرداخت نشد، این موسسه 
به شهرداری بدهکار است. حجت الاسلام سید محمد آتش زر 
هم با اشاره به اینکه این توافق نامه بهتر است تصویب شود 

گفت: کمترین انتظار بیوت  مراجع از دولت این است که دیون 
مربوط به عوارض آنان را بپردازد چرا که آنها حوزه های علمیه 
و مراکز اسلامی را برای خدمت رسانی به کل کشور ساخته اند. 
وی با اشاره به دیگر تخفیفاتی که به بیوت مراجع داده شده 
اضافه کرد: تمام مراجع انتظار دارند این اتفاق بیفتد چرا که 
نمی شود کسی را استثنا کرد. وی با اشاره به اینکه مؤسسات 
فرهنگی دیون بسیاری به شهرداری دارند، خاطرنشان کرد: 
به عنوان مثال برای ساخت شهرک مهدیه یک ریال عوارض 
پرداخت نشده است که باید در سفر رئیس جمهور به قم این 
دیون را پیگیری کرد. زین العابدین قراچورلو، عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه با اشاره به اینکه چنین تبصره بودجه ای برای 
پرداخت دیون مؤسسات غیر دولتی وجود ندارد، گفت: این 
توافق نامه تضمینی برای پرداخت این مبلغ نیست. در نهایت 

این توافق نامه توسط اعضای شورای شهر تصویب نشد.
واگذاری زمین  به حوزه علمیه خواهران

لایحه دوفوریتی شورا برای واگذاری زمین به حوزه علمیه 
خواهران مسئله دیگری بود که در جلسه  بررسی شد. پیش از 
این مدیر حوزه علمیه خواهران با حضور در جلسه علنی شورای 
شهر از اعضای شورا و شهرداری خواسته بود در زمینه واگذاری 
زمین هایی برای ساخت حوزه های علمیه خواهران همکاری 
کنند. بر اساس درخواست این نهاد قرار است هشت قطعه 
زمین برای این منظور در نظر گرفته شود. طبق این طرح قرار 
است چهار قطعه از این هشت قطعه برای واگذاری انتخاب شود. 
مصطفی سعادت طلب، رئیس کمیسیون امور زیربنایی شورای 
اسلامی شهر قم با اشاره به این طرح دو فوریتی و مکان هایی که 
این زمین ها در آن قرار دارد، گفت: ما در طرح تفصیلی فعلی 
کاربری های اصلی را مشخص کرده ایم که فضای سبز، آموزشی، 
درمانی و ورزشی را در خود جا داده است. واقعیت این است که 
سرانه ها در شهر از طرح تفصیلی عقب است. اگر تمام لکه های 
خدماتی را که زمین برای آنها در اختیار داریم، را محقق کنیم باز 
به سرانه مطلوب نمی رسیم. رئیس شورای شهر قم با اشاره به 

اینکه حوزه علمیه خواهران 10 میلیارد تومان اعتبار برای ساخت 
و ساز در قم تصویب کرده، افزود: هشت مکان مشخص کرده اند 
که قرار شد چند مورد بررسی شود که این به دو صورت توافق 
شود. یا در مالکیت شهرداری بماند و یا اینکه با زمین هایی که 
در پردیسان دارند، تهاتر کنند. زمین هایی که انتخاب شده بود 
در بلوار 1۵ خرداد، بلوار جمهوری، منطقه دو و منطقه 6 قرار 
داشت. این زمین ها در لکه های آموزشی طرح تفصیلی شهر قم 
قرار دارد. مصطفی ملایی، یکی از اعضای شورا در حمایت از این 
طرح با اشاره به سند چشم انداز شهر قم افزود: با توجه به اینکه 
قم را شهر نشر معارف دینی می دانیم، باید چنین طرح هایی مورد 
استقبال قرار بگیرد. وی تحصیل زنان در علوم دینی را اثرگذار در 
جامعه دانست و گفت: همسایگی مردم با چنین مراکزی هم 

اثرات مثبت بسیاری دارد.
حقوق مردم نادیده گرفته نشود

طوبی حجازی هم با اشاره به اینکه حقوق مردم قم را 
نباید فراموش شود گفت: با واگذاری زمین برای حوزه علمیه 
خواهران موافقم اما مسئله آموزش و پرورش هم بسیار مهم 
این عضو شورای  وارد شود.  به آن  نباید ضربه ای  و  است 
شهر قم خاطرنشان کرد: آموزش عمومی در کشور ما قرار 
بوده رایگان شود اما مشکلاتی در این زمینه وجود دارد. اگر 
قرار باشد در زمینه اختصاص فضای آموزشی هم مشکلاتی 
وجود داشته باشد، ظلم به مردم است. وی با اشاره به اینکه 
شهر با عوارض مردم اداره می شود اضافه کرد: مسئله آموزش 
عمومی را نمی توان نادیده گرفت. عباس محمدی هم با اشاره 
به اینکه زمانی مدارس پنج شیفت اداره می شد گفت: آینده 
را در این طراحی ها باید حتماً لحاظ کرد. اگر قرار باشد در 
آینده دانش آموزان به عسر و حرج بیفتند، این واگذاری خارج 
از چارچوب طرح تفصیلی کار درستی نیست. از میان مواردی 
که شهرداری در این لایحه عنوان کرده بود، یکی مورد موافقت 
رئیس کمیسیون امور زیربنایی قرار نگرفته بود اما در نهایت 
لایحه شهرداری در مورد واگذاری چهار مورد زمین رای آورد.
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